
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.8157
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Ράλλειο Γυµνάσιο Πειραιά, το 30ο ∆ηµοτικό
Σχολείο Περιστερίου, το Μειονοτικό Ιεροσπουδαστήριο Κο-
µοτηνής, το Γυµνάσιο Νέου Μυλοποτάµου Πέλλας και Ανθυ-
πασπιστές του Κέντρου Εκπαίδευσης «ΠΑΛΑΣΚΑ», σελ. 8172,
8179, 8181, 8198, 8203

3. Συλλυπητήρια αναφορά για το τραγικό περιστατικό στη
Σχολή Μαθητείας του ΟΑΕ∆, σελ. 8171, 8172

4. Ανακοινώνονται εργασίες Κοινοβουλευτικών Επιτροπών,
σελ. 8179

5. Ανακοινώνεται ότι η 19η Απριλίου καθιερώνεται ως
ηµέρα Φιλελληνισµού και ∆ιεθνούς Αλληλεγγύης, σελ. 8187

6. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Γεώρ-
γιος Παπανδρέου και 100 Βουλευτές του Κόµµατός του κα-
τέθεσαν πρόταση για σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής,
σχετικά µε την διερεύνηση της υπόθεσης Siemens στο σύ-
νολό της, σελ. 8187

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 8157
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8160, 8169
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά

µε την µετατροπή του εργοστασίου ζάχαρης της Ελληνικής
Βιοµηχανίας Ζάχαρης στη Λάρισα σε µονάδα βιοαιθανόλης
κ.λπ., σελ. 8170

β) Προς την Υπουργό Απασχόλησης και Κοινωνικής Προ-
στασίας και Εσωτερικών σχετικά µε τη διασφάλιση των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων των εργαζοµένων στα προγράµµατα
“STAGE” κ.λπ., σελ. 8171

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τη λειτουργία των δηµόσιων νοσοκοµείων, τις
προσλήψεις του απαραίτητου νοσηλευτικού προσωπικού
κ.λπ., σελ. 8173

δ) Προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τις εκδροµές των µαθητών της δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης, σελ. 8174

4. Συζήτηση επερώτησης Βουλευτών του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης στον
τοµέα των µεταφορών, σελ. 8180

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
Κατάθεση Εκθέσεως ∆ιαρκούς Επιτροπής:
Η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την ‘Εκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης: «Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών
και γυναικών όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπη-
ρεσίες και την παροχή αυτών και άλλες διατάξεις», σελ. 8199

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΑΒΑΝΟΣ Α., σελ. 8171, 8172
ΛΑΜΠΙΡΗΣ Η., σελ. 8173
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α., σελ. 8174, 8178
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 8170
ΝΑΣΙΩΚΑΣ Ε., σελ. 8170
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ Γ. (Ν. ‘Αρτας),

σελ. 8173, 8174
ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ Φ., σελ. 8171, 8172
ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ Ι., σελ. 8178

Β. Επί της επερώτησης:
ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ., σελ. 8199
ΑΛΥΣΑΝ∆ΡΑΚΗΣ Κ., σελ. 8182, 8204
ΓΙΑΝΝΕΛΛΗΣ-ΘΕΟ∆ΟΣΙΑ∆ΗΣ Ι.,

σελ. 8200
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ., σελ. 8202
ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ Σ., σελ. 8181, 8204
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Ε., σελ. 8183, 8204
ΜΑΥΡΙΚΟΣ Γ., σελ. 8180, 8203
ΜΕΛΑ Ε., σελ. 8184
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 8201, 8202
ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ Σ., σελ. 8182
ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ Ε., σελ. 8184, 8187, 8205
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ. 8198, 8205, 8206

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’

Παρασκευή 10 Απριλίου 2009
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ΙΒ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’

Παρασκευή 10 Απριλίου 2009

Αθήνα, σήµερα στις 10 Απριλίου 2009 ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΣΟΥΡΛΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 9 Απριλίου
2009 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέ-
µπτης 9 Απριλίου 2009, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολό
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση (1) της Σύµβασης Πώλησης και
Αγοράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και των
Εταιρειών Ολυµπιακές Αερογραµµές Α.Ε., Pantheon Airways
Ανώνυµη Αεροπορική Εταιρεία και Marfin Investment Group Ανώ-
νυµος Εταιρεία Συµµετοχών, (2) της Σύµβασης Πώλησης και
Αγοράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και των
Εταιρειών Ολυµπιακή Αεροπορία Υπηρεσίες Α.Ε., Ελληνική Εται-
ρεία Συντήρησης και Επισκευής Αεροσκαφών Α.Ε. και Marfin In-
vestment Group Ανώνυµος Εταιρεία Συµµετοχών και (3) της
Σύµβασης Πώλησης και Αγοράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και των Εταιρειών Ολυµπιακή Αεροπορία Υπηρε-
σίες Α.Ε., Ανώνυµη Εταιρεία Επίγειας Εξυπηρέτησης Αεροσκα-
φών Α.Ε. και Marfin Investment Group Ανώνυµος Εταιρεία
Συµµετοχών»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ηλία Λαµπίρη, Βου-
λευτή Ρεθύµνης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ (∆ΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Πέλλας ζητεί επί-
σπευση των διαδικασιών που απαιτούνται σχετικά µε το
προσχέδιο νόµου «Ρυθµίσεις κατεχοµένων ακινήτων του ∆ηµο-
σίου και άλλες διατάξεις» προκειµένου να δοθεί λύση στο µα-
κροχρόνιο πρόβληµα στα κατεχόµενα ανταλλάξιµα κτήµατα από
ιδιώτες στο ∆.∆. Αθύρων κ.λπ..

2) Οι Βουλευτές Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και Α Πει-
ραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία το Σωµατείο Αυτοκινητιστών και Οδηγών Κεντρικής και
Ορεινής Νάξου ζητεί να καταργηθεί το άρθρο 7 του ν. 3109/03
που αφορά ελεύθερα τα ΤΑΞΙ σε κάθε νησί για όλο το χρόνο
κ.λπ.

3) Ο Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΗΛΙΑΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο οι γιατροί του Νοσοκοµείου Ρε-
θύµνης ζητούν την καταβολή των δεδουλευµένων για τις
εφηµερίες Ιανουαρίου - Μαρτίου κ.λπ..

4) Οι Βουλευτές Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και Α’ Πει-
ραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία οι ∆ήµαρχοι Αγίου Κηρύκου, Ευδήλου και Ραχών Ικαρίας
ζητούν να ενισχυθούν οικονοµικά οι δήµοι τους ενόψει της διε-
ξαγωγής, για τέταρτη φορά φέτος, πολιτιστικών εκδηλώσεων
στην Ικαρία.

5) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Υπαξιωµατικοί της Πολεµικής Αεροπορίας
ζητούν επίλυση συνταξιοδοτικού τους προβλήµατος.

6) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην επίλυση οι-
κονοµικών, συνταξιοδοτικών και λοιπών προβληµάτων των Κα-
θηγητών.

7) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Μητσοπούλου Πολυξένη ζητεί να της
χορηγηθεί άµεσα το πτυχίο υπολογιστών από το ΤΕΙ Καβάλας.

8) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Προ-
σωπικού Λιµενικού Σώµατος ζητεί τη δηµιουργία Ακαδηµίας Λι-
µενικού Σώµατος µε κατ’έτος προσλήψεις µέσω των
Πανελληνίων εξετάσεων.

9) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε προβλήµατα
επισκεπτών στο φαράγγι της Κριτσάς.

10) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ζητεί τη µετατροπή της σύµβασης εργα-
σίας σε αορίστου χρόνου του γεωπόνου Χρήστου Αργύρη.

11) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ευαγγελίδης Κωνσταντίνος ζητεί
να ενηµερωθεί εάν έχει δικαίωµα να συνεχίσει τις σπουδές του
στη Σχολή του ΟΑΕ∆ Βέροιας,προκειµένου να αποκτήσει το πτυ-
χίο του ηλεκτρολόγου.



12) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Σούδας Χανίων ζητεί χρη-
µατοδότηση για τον καθαρισµό, τη συντήρηση και την επισκευή
του φρουρίου Ιτζεδίν.

13) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ζούµπουλης Οδυσσέας ζητεί να
µοριοδοτηθεί από το ΑΣΕΠ, το δεύτερο πτυχίο του.

14) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων
Προσωπικού Λιµενικού Σώµατος ζητεί την εφαρµογή του
ν.3072/02 για την κάλυψη της οργανικής δύναµης του Λιµενικού
Σώµατος και την άµεση σύσταση οµάδας εργασίας για την ανα-
µόρφωση του Κανονισµού περί κατανοµής προσωπικού και Υπη-
ρεσιών ΛΣ κ.λπ..

15) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ανδρονίκη Ντιακάκη, υπάλλη-
λος ΟΤΕ ζητεί την επίλυση συνταξιοδοτικού της προβλήµατος.

16) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Αναστασία Μπαράκη, κάτοικος
Γιαννιτσών ζητεί την επίλυση συνταξιοδοτικού της προβλήµατος.

17) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ουρανία Σταµατοπούλου,κά-
τοικος Σκύδρας ζητεί την επίλυση συνταξιοδοτικού της
προβλήµατος.

18) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Αναστασία Καλένη,κάτοικος Λι-
τοχώρου Πέλλας ζητεί την αντιστοίχηση του πτυχίου της µε αυτό
της Παιδαγωγικής Ακαδηµίας.

19) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Πετσινάρης ∆ηµήτριος ζητεί να
ανασυνταχθεί ο πίνακας επιτυχόντων για την πλήρωση θέσεων
στο Κατάστηµα της ∆ΕΗ στην Έδεσσα, µε υπολογισµό και των
µορίων της ανεργίας του.

20) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ελένη Κοσµά ζητεί να της χο-
ρηγηθεί το επίδοµα θέρµανσης.

21) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων της Αγρο-
τικής Τράπεζας της Ελλάδας ζητεί τη µονιµοποίηση των
συµβασιούχων καθαριστριών της ΑΤΕ.

22) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ελληνική Λέσχη Αυτοκινήτου και Πε-
ριηγήσεων ζητεί την εφαρµογή των ποσοτικών και ποιοτικών κρι-
τηρίων από όλους που δραστηριοποιούνται στην οδική βοήθεια
όπως ο ν. 3651/08 επιβάλλει κ.λπ..

23) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιωτίδης Γεώργιος ζητεί
την κατασκευή φράγµατος σε περιοχή του Νοµού Πέλλας.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Κρητών Σαντορίνης
«ΤΟ ΑΡΚΑ∆Ι» ζητεί χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης για τη συ-
νέχιση των δραστηριοτήτων του.

25) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Επι-
χειρήσεων Τουρισµού ζητεί την καταβολή των χρωστούµενων
επιδοτήσεων στους ιδιοκτήτες των Τουριστικών Λεωφορείων.

26) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μοίρας Νικόλαος ζητεί να γί-
νουν διορθώσεις στο ποσό του ΕΤΑΚ που θα πρέπει να καταβά-
λουν οι φορολογούµενοι του χωριού Άγιος ∆ηµήτριος του ∆ήµου
Νιάτων Νοµού Λακωνίας κ.λπ..

27) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την έγκριση συµβάσεων και
προµηθειών που αφορούν στο ΚΥ Σκύδρας και το Νοσοκοµείο
της Έδεσσας.

28) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η ∆ιευθύντρια του ∆ιθέσιου ∆η-
µοτικού Σχολείου Καµαρών Ηρακλείου Κρήτης ζητεί τον άµεσο
έλεγχο στατικής επάρκειας του σχολικού συγκροτήµατος και την
επίσπευση των εργασιών επισκευής.

29) Η Βουλευτής Χίου κ. ΕΛΠΙ∆Α ΤΣΟΥΡΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας- Τµήµα Βορειο-
ανατολικού Αιγαίου ζητεί την ίδρυση γραφείου 8ης Εφορίας Νε-
οτέρων Μνηµείων στη Χίο κ.λπ..

30) Η Βουλευτής Χίου κ. ΕΛΠΙ∆Α ΤΣΟΥΡΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Νοµάρχης Λευκάδας ζητεί την επίλυση του ακτο-
πλοϊκής εξυπηρέτησης των γραµµών Καστού-Μύτικα και Κα-
στού-Καλάµου.

31) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ, Ευβοίας
κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Σω-
µατείο Εργαζοµένων Καζίνο - Ξενοδοχείου και Τελεφερίκ Πάρ-
νηθας διαµαρτύρεται για τη µη ανακατασκευή του κτηρίου του
ΚΑΖΙΝΟ, τις απολύσεις εργαζοµένων κ.λπ..

32) Η Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΣΟΦΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γεωπόνων Νοµού Αι-
τωλοακαρνανίας ζητεί να ανακληθεί η απόφαση του ∆Σ του
ΟΠΕΚΕΠΕ για τις δωδεκάµηνες συµβάσεις έργου κ.λπ..

33) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων ∆η-
µοτικού Σχολείου και Νηπιαγωγείου Αντίπαρου ζητεί άµεσα την
κάλυψη της θέσης του νοσηλευτή στο ιατρείο Αντιπάρου.

34) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Έπαρχος και ο ∆ήµαρχος Μήλου ζη-
τούν την επαναλειτουργία της ακτοπλοϊκής γραµµής Πειραιά -
Μήλος - Θήρα - Κρήτη - ∆ωδεκάνησα κ.λπ..

35) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Σύλλογοι Γονέων και Κηδεµόνων Μα-
θητών Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Αµορ-
γού ζητούν την άµεση επανέναρξη των εργασιών για την
αποπεράτωση του νέου Γυµνασίου - Λυκείου Αµοργού.

36) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Σύλλογος Κρητών
Σύρου ζητεί τη µόνιµη ακτοπλοϊκή σύνδεση Σύρου - Κρήτης

37) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Επι-
χειρήσεων Τουρισµού ζητεί την άµεση καταβολή των εγκεκριµέ-
νων επιδοτήσεων στους δικαιούχους Ιδιοκτήτες Τουριστικών
Πούλµαν κ.λπ..

38) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ηµοτικός Σύµβουλος ∆ήµου
Έλους Νοµού Λακωνίας, κ. Νικόλαος Χασάπογλου ζητεί την αντι-
κατάσταση υφιστάµενων γεωτρήσεων, από την αρµόδια υπηρε-
σία στην περιοχή του κ.λπ.

39) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Λακωνίας ζητεί την
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κατασκευή αεροδροµίου ∆ηµόσιων Μεταφορών στο Νοµό του.

40) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις σοβαρές ελ-
λείψεις υποδοµών στο Νοµό Λασιθίου.

41) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Ποθουλάκη Καλλιόπη, φοιτήτρια στην
πόλη Ακουίλα της Ιταλίας ζητεί τη µετεγγραφή της σε Ελληνικό
Πανεπιστήµιο.

42) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Νεάπολης Νοµού Λασιθίου Κρή-
της ζητεί να λειτουργήσει στην περιοχή του, Σχολή Κοπής Κρέ-
ατος.

43) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η αναστήλωση της
εγκαταλεληµένης εκκλησίας της Αγίας Παρασκευής, στην πε-
ριοχή της Κριτσάς Λασιθίου Κρήτης.

44) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Με-
ραµβέλλου ζητεί την καταβολή δικαιωµάτων του 2008, σε παρα-
γωγό του Νοµού Λασιθίου.

45) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΙΑΡΤΣΙΩΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Τµήµα Βιοµηχανικού Σχεδιασµού
του ΤΕΙ ∆υτικής Μακεδονίας ζητεί να µην ιδρυθεί από την Πολυ-
τεχνική Σχολή του ΑΠΘ, Τµήµα Μηχανικών Βιοµηχανικού Σχε-
διασµού στη Βέροια.

46) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Μουσικό Σχολείο Καλαµάτας δια-
µαρτύρεται για την αναβολή έναρξης των εργασιών ανέγερσης
του νέου κτηρίου του.

47) Η Βουλευτής Πέλλης κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ - ΘΕ-
Ο∆ΩΡΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία κάτοικοι του οικι-
σµού Περίκλειας ∆ήµου Εξαπλατάνου Πέλλας διαµαρτύρονται
για την παράνοµη τοποθέτηση κεραίας του ΟΤΕ απέναντι από τη
Βυζαντινή Εκκλησία της περιοχής τους.

48) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Ενιαίο Συνδικάτο Σωµατείων
Υπαιθρίων Πωλητών Ελλάδος ζητεί την τροποποίηση άρθρων
του Νόµου 3557/2007 κ.λπ..

49) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Κρυονερίδας Νοµού
Χανίων ζητεί την κατασκευή και τοποθέτηση χλοοτάπητα στο γή-
πεδο ποδοσφαίρου του ∆.∆. Εµπρόσνερου της περιοχής του.
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Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στις µε αριθµούς 16510/20/03/2009 και 16286/17/03/2009
ερωτήσεις των Βουλευτών κ.κ. Σκουλά Ιωάννη και Μανώλη Στρα-

τάκη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2127/31/03/2009έγγραφο από τον
Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη
απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 15739/09/03/2009 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κεγκέρογλου Βασιλείου, Στρατάκη Εµµανουήλ, Σκουλά
Ιωάννη, Σκραφνάκη Μαρίας δόθηκε µε το υπ αριθµ.

5160Β/02/04/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 15769/10/03/2009 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Καρχιµάκη Μιχαήλ, Οικονόµου Βασιλείου, Αθανασιάδη
Αλέξανδρου, Παπανδρέου Βασιλικής (Βάσως) δόθηκε µε το υπ’

αριθµ. Φ9001/109/1628Σ213/30/03/2009 έγγραφο από τον Υφυ-
πουργό Εθνικής Άµυνας η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 10 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 8165



8166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 15857/11/03/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κατρίνη Μιχάλη δόθηκε µε το υπ αριθµ. Φ90022/7362/

1391/01/04 2009έγγραφο από την Υπουργό Απασχόλησης και
Κοινωνικής Προστασίας η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 15946/11/03/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ αριθµ.

Φ.21/170/ΑΣ880δις/02/04/2009έγγραφο από την Υπουργό Εξω-
τερικών η ακόλουθη απάντηση:



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 727/7-4-2009 επίκαιρη ερώτηση του

Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Έκτορα
Νασιώκα προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχε-
τικά µε τη µετατροπή του εργοστασίου ζάχαρης της Ελληνικής
Βιοµηχανίας Ζάχαρης στη Λάρισα σε µονάδα βιοαιθανόλης κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Νασιώκα έχει ως εξής:
«Το Σεπτέµβριο του 2006 στη Θεσσαλονίκη ο ίδιος ο Πρωθυ-

πουργός δεσµεύθηκε για την µετατροπή του εργοστασίου ζά-
χαρης της Λάρισας σε µονάδα βιοαιθανόλης. ∆υόµισι χρόνια
µετά, η µετατροπή του εργοστασίου ζάχαρης σε µονάδα βιοαι-
θανόλης δεν έχει προχωρήσει ούτε κατ’ ελάχιστο, αφού ακυρώ-
θηκε ο σχετικός διαγωνισµός.

Η επικαιροποίηση από τη διοίκηση της «ΕΒΖ» της µελέτης για
τη δηµιουργία πιο µικρής (από το αρχικό σχέδιο) µονάδα βιοαι-
θανόλης µε αυτοχρηµατοδότηση, δεν έχει βρει ακόµη καµµία
ανταπόκριση από την ΑΤΕ, ενώ καθηµερινά πληθαίνουν τα δη-
µοσιεύµατα, σύµφωνα µε τα οποία για το εργοστάσιο ζάχαρης
της Λάρισας υπάρχει έντονο ενδιαφέρον από τον ιδιωτικό τοµέα
για την µετατροπή του σε µονάδα παραγωγής ηλεκτρικού ρεύ-
µατος, καθώς και στην ανάπτυξη πάρκου φωτοβαλταϊκών.

Ερωτάται ο Υπουργός:
1.Αν χρηµατοδοτήσει η «ΕΒΖ» την µετατροπή του εργοστα-

σίου της Λάρισας σε µονάδα βιοαιθανόλης, ποιος είναι ο προ-
γραµµατισµός και ποιο το δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα
υλοποίησης;

2.Αν έχουν υποβληθεί προτάσεις από ιδιώτες για την µετα-
τροπή του εργοστασίου σε µονάδα παραγωγής ρεύµατος και
πάρκου φωτοβαλταϊκών, τι καύσιµο θα χρησιµοποιήσουν και
ποιες είναι αυτές;».

Στην ερώτηση του κ. Νασιώκα θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Αθανάσιος Μπούρας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, θα µου επιτρέψετε να σας πω πως
όσα αναφέρετε στην ερώτησή σας για το διαγωνισµό που αφορά
την µετατροπή των εργοστασίων της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζά-
χαρης σε εργοστάσια παραγωγής βιοαιθανόλης, δεν είναι ακρι-
βώς έτσι.

Θα εξηγήσω: Μετά την εξαγγελία του Πρωθυπουργού το 2006
προκηρύχθηκε ο διαγωνισµός που αναφέρεσθε. Αρχικά έδειξαν
ενδιαφέρον δέκα εταιρείες του κλάδου της ενέργειας. Όµως,
µέχρι την ολοκλήρωσή του και οι δέκα απέσυραν το ενδιαφέρον
τους, κυρίως εξ αιτίας της αβεβαιότητας και του ύψους της επέν-
δυσης, αλλά και λόγω των ιδιαιτεροτήτων της ελληνικής αγοράς
ζαχαρότευτλων και βιοαιθανόλης.

Στο διαγωνισµό αυτό η απροθυµία για συµµετοχή εκφράστηκε
από το σύνολο των διυλιστηρίων που λειτουργούν στην Ελλάδα,
καθώς και από άλλους οµίλους που ασχολούνται µε την ενέρ-
γεια.

Κοινή πεποίθηση όλων πιστεύω είναι, ότι για τη µετατροπή των
εργοστασίων επεξεργασίας ζάχαρης Λάρισας και Ξάνθης σε µο-
νάδες παραγωγής βιοαιθανόλης είναι απαραίτητο να υπάρξει συ-
νεργασία µε στρατηγικό επενδυτή. Γιατί ο στρατηγικός
επενδυτής κατέχει την τεχνογνωσία και επιπλέον είναι σε καλύ-
τερη θέση από οποιονδήποτε άλλον να αξιολογήσει την αποδο-
τικότητα της επένδυσης.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, αµέσως µετά την κατάληξη αυτή
του διαγωνισµού η ∆ιοίκηση της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχα-
ρης σε στενή συνεργασία µε τη ∆ιοίκηση της ΑΤΕ διερευνά όλες
τις πιθανές λύσεις για την µελλοντική αξιοποίηση των εργοστα-
σίων της Λάρισας και της Ξάνθης, µε µόνο γνώµονα τη διασφά-
λιση των συµφερόντων του ελληνικού δηµοσίου.

Όπως σίγουρα θα γνωρίζετε, δεν τίθεται κανένα ζήτηµα για
την εξασφάλιση του προσωπικού της εταιρείας, καθώς ήδη από
το 2008 µε σχετική ρύθµιση στον ν. 3660 το προσωπικό διασφά-

λισε πλήρως τόσο τα εργασιακά όσο και τα συνταξιοδοτικά δι-
καιώµατά του.

Στην ερώτησή σας κάνετε αναφορά σε δύο ακόµα ζητήµατα,
στο θέµα της αυτοχρηµατοδότησης για µικρότερη µονάδα βιο-
αιθανόλης. Πιστεύω πως αντιλαµβάνεστε, πως όταν κάποιος δεν
κρίνει υπό τις συγκεκριµένες συνθήκες ως συµφέρουσα µία τέ-
τοια επένδυση, τότε και το ελληνικό δηµόσιο πρέπει να σκεφτεί
διπλά προτού επενδύσει τα χρήµατα του ελληνικού λαού.

Στο θέµα του έντονου ενδιαφέροντος του ιδιωτικού τοµέα για
τη µετατροπή του εργοστασίου της Λάρισας σε µονάδα παρα-
γωγής ηλεκτρικού ρεύµατος, καθώς και στην ανάπτυξη πάρκου
φωτοβολταϊκών πρέπει να σας πω, πως από την ενηµέρωση που
έχουµε από τη διοίκηση της Αγροτικής Τράπεζας ουδέποτε έχει
εκδηλωθεί τέτοιο ενδιαφέρον τόσο προς την εταιρεία, όσο και
προς την Αγροτική Τράπεζα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κ. Νασιώκας έχει το

λόγο.
ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, περιγράψατε την κα-

τάσταση. Είπατε ότι χρειάζεται διερεύνηση. Συµφωνείτε µε στρα-
τηγικό επενδυτή. ∆ιαψεύσατε ότι υπάρχουν άλλες προθέσεις
µετατροπής σε παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος και φωτοβολ-
ταϊκών. Αλλά αυτό το κάνετε δύο χρόνια µετά από τότε που
έκλεισε το Εργοστάσιο Ζάχαρης στη Λάρισα και στην Ξάνθη,
όταν τα τεύτλα πλέον στον κάµπο δεν καλλιεργούνται, όταν οι
τευτλοπαραγωγοί αναγκάζονται να βάζουν καλαµπόκι και η τιµή
πέφτει στα 10 λεπτά και στα 11 λεπτά το κιλό, όταν οι τευτλοε-
ξαγωγείς, η οικονοµία της περιοχής έχει υποστεί ζηµία τεράστια.
Και σήµερα δεν ξέρετε τι θα γίνει, δεν ξέρετε πως θα γίνει και
δεν ξέρετε πότε θα γίνει. Είναι λογικό.

Γιατί κλείσατε, κύριε Υπουργέ, πρώτα το Εργοστάσιο Ζάχα-
ρης της Λάρισας και της Ξάνθης και µετά από δύο χρόνια ακρι-
βώς από τότε οι εργαζόµενοι παραµένουν άνεργοι; Και δεν είναι
αλήθεια όσον αφορά τους µόνιµους ότι µε διάταξη που ψηφί-
στηκε στο νόµο του 2008 διασφαλίζονται τα δικαιώµατά τους.

Στο νόµο που ψηφίστηκε πριν από λίγες µέρες ξαναψηφίστηκε
η διάταξη γιατί δεν ήταν λειτουργική, αλλά δυστυχώς και η και-
νούργια δεν είναι λειτουργική. Και όσοι εργαζόµενοι κάνουν µε-
τάταξη, χάνουν σηµαντικό µέρος από το εισόδηµά τους και ως
εργαζόµενοι και ως συνταξιούχοι. Αλλά δεν θα µείνουµε εκεί.

Αυτό λοιπόν, κύριε Υπουργέ, εάν είναι ένα δείγµα χαρακτηρι-
στικό της πολιτικής της Κυβέρνησης, µην ρωτάτε κανέναν γιατί
βρισκόµαστε σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Πρώτα βάζουµε
το κάρο και ψάχνουµε για τα άλογα. Μα, βάλτε το άλογο µπρο-
στά και µετά το κάρο, για να δούµε τι θα κάνουµε! Μελετήστε,
βρείτε τον στρατηγικό επενδυτή.

Να σας πω και κάτι που δεν είναι αλήθεια, κύριε Υπουργέ.
Ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη πριν από 2,5 χρόνια, οι

Υπουργοί, η ίδια η βιοµηχανία ανακοίνωσε ότι θα κάνει αυτή την
επένδυση από ίδια κεφάλαια. Η υπόθεση της ιδιωτικοποίησης
ήλθε µετά. Όλα τα άλλα ήλθαν µετά.

Σήµερα ο πρώην Υπουργός Αγροτικής Οικονοµίας, ο κ. Κοντός
–έτσι γράφει ο τοπικός Τύπος, θα το καταθέσω κιόλας- έστειλε
επιστολή στον κύριο Πρωθυπουργό και λέει: «Τι κάνουµε µε τη
βιοαιθανόλη, γιατί καθυστερούµε;».

Ο δε κ. Κοκκινούλης, ο Πρόεδρος της Ένωσης Αγροτικών Συ-
νεταιρισµών στη Λάρισα σήµερα έχει δήλωση στον Τύπο και λέει:
«Όχι µόνο καθυστερήσαµε, αλλά αθετήσαµε την δέσµευσή µας
ότι θα το κάνουµε από ίδια κεφάλαια».

Βρίσκονται σε απόγνωση οι πολίτες, κύριε Υπουργέ. Στις εκλο-
γές του 2007 είπατε για εργοστάσιο βιοαιθανόλης. Τώρα στις
εκλογές τι θα πείτε, τι θα πει η Κυβέρνηση; Αλλά αυτό δεν έχει
σηµασία. Τι θα κάνουµε για την τοπική κοινωνία; Αυτό είναι το
σηµαντικό, κύριε Υπουργέ. Και δεν βλέπω να έχετε κανένα σχέ-
διο. Λέτε ότι θα εξετάσετε και θα διερευνήσετε. ∆ιερευνείστε λοι-
πόν και πείτε µας, γιατί κάποτε πρέπει να πάρετε απόφαση τι θα
κάνετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, σας απάντησα συγκεκρι-
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µένα και στα δύο ερωτήµατά σας –τα ανέφερα κιόλας- που θέ-
σατε. Θα επαναλάβω και κάποια στοιχεία προκειµένου να διευ-
κρινίσω έτι περαιτέρω το θέµα.

Όπως ανέφερα και πριν στην πρωτολογία µου, ο διαγωνισµός
αυτός που επικαλεστήκατε προκηρύχθηκε. Η ανταπόκριση που
είχε όµως –την οποία δεν µπορούµε εµείς να καθορίσουµε- ήταν
τέτοια, ώστε, όπως είπα και οι δέκα εταιρείες του κλάδου της
ενέργειας που κατέθεσαν τις προτάσεις τις απέσυραν. Εξήγησα
τους λόγους κι επαναλαµβάνω. Οι λόγοι είναι ευνόητοι. Είναι η
δύσκολη οικονοµική συγκυρία, η ιδιαιτερότητα της ελληνικής
αγοράς ζαχαρότευτλων και βιοαιθανόλης, το ύψος της επένδυ-
σης σ’ αυτή τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία και άλλα.

Επιπλέον, η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης και η Αγροτική Τρά-
πεζα αναζητούν από κοινού λύσεις για τη µελλοντική αξιοποίηση
των εργοστασίων της Λάρισας και της Ξάνθης, διασφαλίζοντας
όµως ταυτόχρονα τα χρήµατα του ελληνικού λαού. Σηµαντικό,
ωστόσο, παραµένει –ανεξάρτητα από κάτι που υπαινιχθήκατε- το
γεγονός ότι οι εργαζόµενοι δεν έχουν να φοβηθούν τίποτα.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κινούµαστε µε στόχο και ο στόχος
µας είναι η ανάπτυξη βιώσιµων επενδύσεων που θα αντέχουν στο
χρόνο. Αυτά κληρονοµήσαµε και βλέπετε τα πολλαπλασιαστικά
φαινόµενα τέτοιων πολιτικών αποφάσεων του παρελθόντος. Πα-
ράλληλα, σκοπός µας είναι να διασφαλιστούν τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων, όπως εξάλλου οφείλουµε στο πλαίσιο της λει-
τουργίας του κράτους δικαίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Η δεύτερη µε αριθµό 731/7-4-2009 επίκαιρη ερώτηση της Βου-

λευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εύας Μελά
προς τους Υπουργούς Πολιτισµού και Περιβάλλοντος, Χωροτα-
ξίας και ∆ηµοσίων Έργων σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρ-
νησης για την αξιοποίηση του Φαληρικού ∆έλτα, τη συµφωνία µε
το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» κ.λπ. δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 729/7-4-2009 επίκαιρη ερώ-
τηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Αλαβάνου
προς τους Υπουργούς Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας
και Εσωτερικών σχετικά µε τη διασφάλιση των εργασιακών δι-
καιωµάτων των εργαζοµένων στα προγράµµατα «STAGE» κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αλαβάνου έχει ως εξής:
«Τα προγράµµατα «STAGE» για ογδόντα χιλιάδες περίπου

νέες και νέους εργαζόµενους και ο τρόπος µε τον οποίο αυτά
λειτουργούν αποτελούν ένα «όνειδος» για την ελληνική πολιτεία.
Τα προγράµµατα αυτά µετεξελίχθηκαν αφ’ ενός σε δοµές εξυ-
πηρέτησης πελατειακών σχέσεων (όσον αφορά στους εργαζό-
µενους στα προγράµµατα «STAGE» στο ∆ηµόσιο), αφ’ ετέρου
σε µηχανισµούς κάλυψης θέσεων εργασίας µε µειωµένα ασφα-
λιστικά, µισθολογικά και συνδικαλιστικά δικαιώµατα, όσον αφορά
τον ιδιωτικό τοµέα. Η κατάσταση αυτή πρέπει να αλλάξει άµεσα.

Με δεδοµένο ότι οι εργαζόµενοι στα προγράµµατα αυτά είναι
κυρίως νέοι και ιδίως νέες γυναίκες, ερωτάται η κυρία Υπουρ-
γός:

1. Τι µέτρα θα λάβει προκειµένου η πολιτεία να επανακαθορί-
σει την έννοια των προγραµµάτων µαθητείας, ώστε να προστα-
τεύεται η αξία της εργασίας και η αξιοπρέπεια των νέων
ανθρώπων; Με ποιο τρόπο θα εξασφαλίσει τα ασφαλιστικά και
εργασιακά δικαιώµατα όσων εργάζονται σ’ αυτά τα προγράµ-
µατα µαθητείας; Τι µέτρα θα πάρει ώστε ούτε ένας νέος ή νέα µε
«STAGE» να µην πεταχτεί στο δρόµο;

2. Προτίθεται να θεσπίσει κριτήριο µετατροπής των συµβά-
σεων µαθητείας σε αορίστου χρόνου σε περίπτωση καταχρηστι-
κής συµπεριφοράς του εργοδότη και κάλυψης πάγιων και
διαρκών αναγκών;».

Η Υπουργός Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας κ. Πε-
τραλιά έχει το λόγο για να απαντήσει στην επίκαιρη ερώτηση του
κ. Αλαβάνου.

ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ (Υπουργός Απασχόλησης και Κοι-
νωνικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ξεκινώντας θα ήθελα να εκφράσω τη λύπη µου γι’ αυτό το
πρωτοφανές τραγικό γεγονός που πριν από µία ώρα συνέβη στη

σχολή µαθητείας του ΟΑΕ∆ στην Πέτρου Ράλλη. Τέτοια φαινό-
µενα είναι άγνωστα και ξένα για τη µαθητική κοινότητα και σε
καµµία περίπτωση δεν εκφράζουν την ελληνική νεολαία.

Κύριε Πρόεδρε, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, τα Προγράµµατα
«STAGE» στα οποία αναφέρεστε είναι προγράµµατα απόκτησης
εργασιακής εµπειρίας. Εντάσσονται στις ενεργητικές πολιτικές
απασχόλησης και έχουν σα σκοπό να δώσουν την ευκαιρία της
απόκτησης εργασιακής εµπειρίας σε άνεργους νέους οι οποίοι
µε την παραµονή τους µέσα σε χώρους εργασίας, σε επιχειρή-
σεις του ευρύτερου δηµόσιου ή του ιδιωτικού τοµέα σε σχέση
πάντα µε την κατάρτιση, πραγµατοποιούν την πρακτική τους
άσκηση και αποκτούν εργασιακή εµπειρία. Γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά, όπως γνωρίζουµε όλοι, ότι οι νέοι άνθρωποι έχουν µεγάλο
πρόβληµα εισόδου στην αγορά εργασίας λόγω έλλειψης προϋ-
πηρεσίας.

Αυτά τα προγράµµατα τα οποία έχουν θεσµοθετηθεί από το
1998 απευθύνονται σε νεοεισερχόµενους στην αγορά εργασίας.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι στοχευµένα προγράµµατα ως
προς τις δεξιότητες, όπως επίσης και στοχευµένα προγράµµατα
βάσει των οποίων το 60% των ανέργων οι οποίοι καταρτίζονται
είναι γυναίκες.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι αυτή τη στιγµή ο αριθµός
των ατόµων που απασχολούνται στα Προγράµµατα «STAGE» δεν
είναι ογδόντα χιλιάδες αλλά αγγίζει τις δεκαοκτώ χιλιάδες όπως
είπατε. Ο στόχος µας είναι µέσα από τη βραχύχρονη αυτή ερ-
γασιακή εµπειρία, αυτή η κατάρτιση να είναι χρήσιµη σ’ αυτά τα
νέα παιδιά για την ένταξή τους και για την εξέλιξή τους στην
αγορά εργασίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κυρία
Υπουργό.

Ο κ. Αλαβάνος έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-

κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Θα
ήθελα να εκφράσω κι εγώ, όπως και η κυρία Υπουργός τη βαθιά
λύπη όλων µας στο ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτό που έγινε στη σχολή µαθη-
τείας του ΟΑΕ∆. Εκφράζω όµως και την πλήρη διαφωνία µου µε
την εξήγηση που έδωσε η κυρία Υπουργός. Είναι «καµπάνα».
Αυτά που είπατε «ξένα», δυστυχώς βλέπετε ότι γίνονται ντόπια
και εγχώρια.

Πρέπει, κυρία Υπουργέ, εσείς πρώτη και ο Πρωθυπουργός επί-
σης να καταλάβετε ότι γύρω από το θέµα της εξεύρεσης θέσης
εργασίας σωρεύεται τόση πολλή απελπισία, τόσος φόβος, τόση
οργή, απογοήτευση και επιθετικότητα από τους νέους, που µπο-
ρεί να έχουµε τέτοια κρούσµατα. Αυτό το γεγονός µας έφερε
στην προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση που έγινε προχθές,
όπου είπαµε όχι άλλο αίµα µε κανένα τρόπο. Για να µην έχουµε
άλλο αίµα πρέπει να παρέµβουµε στα ζητήµατα εκείνα που εξα-
σφαλίζουν στη νέα γενιά δυνατότητες αξιοπρεπούς και ουσια-
στικής εκπαίδευσης και τη δυνατότητα να έχουν «µία θέση στον
ήλιο».

Μ’ αυτήν την έννοια και ανεξάρτητα από το πόσοι είναι ακρι-
βώς οι εργαζόµενοι µε τα Προγράµµατα «STAGE» –και µιλάµε
για πολλές χιλιάδες στο δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα- σας
ρωτάω τι θα γίνει. Λήγουν οι συµβάσεις τους σε λίγο καιρό. Τι
θα γίνει; Θα τους απολύσετε; Στην πραγµατικότητα ξέρετε ότι
δεν κάνουν µαθητεία. Είναι απάτη το να λέτε ότι κάνουν µαθη-
τεία. Όχι, δεν κάνουν µαθητεία. Προσφέρουν την ίδια δουλειά
που προσφέρουν οι κανονικοί εργαζόµενοι δίπλα τους. Γιατί δεν
τους εντάσσετε στην οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που λέει
ότι όταν καλύπτεις πάγιες και διαρκείς ανάγκες, τότε έχεις δυ-
νατότητα αορίστου χρόνου;

∆εν λέµε µόνο γι’ αυτούς, γιατί εµείς βλέπουµε και µία πολιτική
«διαίρει και βασίλευε» που εφαρµόζετε. Προσπαθείτε να στρέ-
ψετε όσους έχουν βρει µια «κουτσοδουλειά» χωρίς καν τα δικαι-
ώµατά τους, κόντρα σε όσους δεν έχουν καθόλου δουλειά και
θέλουν να ανοίξουν θέσεις εργασίας. Σας ρωτάω: Τι θα κάνετε γι’
αυτούς; Όχι απλώς να µείνουν στο «STAGE» το οποίο είναι απα-
ράδεκτο και ως θεσµός πρέπει να καταργηθεί, αλλά να έχουν δι-
καιώµατα µόνιµης απασχόλησης. Τι θα κάνετε για νέες θέσεις
εργασίας;

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας αυτό: Βλέπετε την απελ-
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πισία και στον ΟΑΕ∆, ενδεχοµένως µέσα απ’ αυτό το γεγονός.
Γιατί παίρνετε µέτρα τα οποία εξασφαλίζουν, αν θέλετε, θέσεις
εργασίας σε άλλες χώρες; Να τις βοηθήσουµε, αν µπορούµε να
τις βοηθήσουµε, να αναβάλουµε τις προτεραιότητές µας, αλλά
γιατί δεν παίρνετε µέτρα για τη χώρα µας;

Σας ρωτάω ως Υπουργό Εργασίας να µου πείτε πόσες θέσεις
εργασίας εξασφαλίστηκαν, αυξήθηκαν µε τη µείωση του τέλους
ταξινόµησης κατά 50% των µεγάλων αυτοκινήτων, όταν βλέ-
πουµε ότι οι τηλεοράσεις µας έχουν γεµίσει πάλι µε διαφηµίσεις
µε τζιπ δύο χιλιάδων και τριών χιλιάδων κυβικών; Και από την
άλλη µεριά έχουµε τέτοια ακραία ζητήµατα.

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω το εξής:
Σας ρωτάω ξανά, κυρία Υπουργέ: Τι θα κάνετε µε αυτά τα παι-

διά που είναι έτοιµα να πεταχτούν στο δρόµο; Θα τους πείτε να
βρουν µοντέλα από τις αµερικάνικες ταινίες για να λύσουν το
πρόβληµά τους ή θα τους βοηθήσετε –και αυτούς και τις οικο-
γένειές τους- να έχουν µία θέση εργασίας;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Η κυρία Υπουργός έχει το λόγο.
ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ (Υπουργός Απασχόλησης και Κοι-

νωνικής Προστασίας): Πρώτα απ’ όλα, κύριε Πρόεδρε, θα επι-
µείνω και πάλι ότι τέτοια φαινόµενα δεν εκφράζουν σε καµµία
περίπτωση την ελληνική νεολαία και τη µαθητική κοινότητα.

Θα απαντήσω σε αυτά που είπατε και θα επιµείνω σε αυτό.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι προγράµµατα απόκτησης εµπει-
ρίας. Τι µας προτείνετε;

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Να
λέτε την αλήθεια.

ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ (Υπουργός Απασχόλησης και Κοι-
νωνικής Προστασίας): Μας προτείνετε να καταργήσουµε τη δια-
δικασία του ΑΣΕΠ και να προσλάβουµε τα παιδιά, τα οποία αυτή
τη στιγµή εργάζονται µε τα Προγράµµατα «STAGE»;

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι τα παιδιά τα οποία εργάζονται µε
τα «STAGE» µοριοδοτούνται σε πάρα πολλές κατηγορίες στους
διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ.

Προτείνετε, δηλαδή, εσείς σήµερα την κατάργηση του ΑΣΕΠ;
Έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να ακούσω την άποψή σας.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς):
Μπορώ, κύριε Πρόεδρε;

ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ (Υπουργός Απασχόλησης και Κοι-
νωνικής Προστασίας): Με ρωτήσατε τι θα γίνει µε το θέµα των
παρατάσεων των παιδιών αυτών που εργάζονται.

Εδώ οφείλω να κάνω µία παρένθεση και να πω ότι η πλειοψη-
φία όλων αυτών των νέων ανθρώπων, αγοριών και κοριτσιών, που
εργάζονται µε τα Προγράµµατα «STAGE», είναι όντως παιδιά τα
οποία ανταποκρίνονται µε εξαιρετική επάρκεια στα καθήκοντά
τους. Και αυτό το δέχοµαι απολύτως.

Ως προς το γεγονός στο οποίο αναφερθήκατε, στο θέµα της
ασφάλισης των παιδιών αυτών, έχουµε ήδη καταρτίσει το Πρό-
γραµµα «Προεργασία», βάσει του οποίου νέα παιδιά, νέοι άν-
θρωποι, οι οποίοι για λόγους δικούς τους εγκαταλείπουν το
σχολείο -από δεκαέξι έως είκοσι πέντε ετών- και δεν έχουν ολο-
κληρώσει την εκπαίδευσή τους, έχουν τη δυνατότητα να απο-
κτήσουν αυτήν την εργασιακή εµπειρία, αυτήν την εµπειρία
εργαζόµενοι, απασχολούµενοι και καταρτιζόµενοι. Κατά τη διάρ-
κεια αυτής της περιόδου έχουν πλήρη ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη και κάλυψη για κινδύνους, όπως έχουν όλα τα παιδιά των
Προγράµµατων «STAGE».

Επιπλέον, τα σαράντα χιλιάδες νέα παιδιά, έχουν και πλήρη
ασφαλιστική κάλυψη. Και είναι και µε πλήρη µισθό, σύµφωνα µε
τις συλλογικές συµβάσεις.

Πρέπει να σας πω ότι µεγάλος αριθµός από τους νέους αυ-
τούς, οι οποίοι αποκτούν εργασιακή εµπειρία µέσω των Προ-
γράµµατων «STAGE», επιτυγχάνει στους διαγωνισµούς του
ΑΣΕΠ, διότι η µοριοδότηση είναι πάρα πολύ µεγάλη. Πάντοτε
αυτός είναι ο στόχος ως προς την απασχόληση της Κυβέρνησης,
αυτός είναι ο στόχος του Υπουργείου Απασχόλησης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρία Υπουργέ, θα
δώσω το λόγο στον κ. Αλαβάνο, που θέλει να κάνει µία ερώτηση.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς):
Μάλλον, να απαντήσω σε µία ερώτηση της κυρίας Υπουργού. Και
χαιρετίζω την ευαισθησία σας…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Να απαντήσετε. ∆εν
είναι σωστό, αλλά…

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς):
Έθεσε ένα θέµα και ήταν ουσιαστικό. Και το καταλαβαίνω από τη
µεριά της.

Όχι, κυρία Υπουργέ, εµείς είµαστε ενάντια στο θεσµό των
Προγραµµάτων «STAGE». ∆εν θέλουµε παράκαµψη του ΑΣΕΠ.
Θέλουµε όµως να αντιµετωπίσετε αυτά τα παιδιά όπως τους συµ-
βασιούχους, όπου τελικά, εφόσον καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες, µε τη σύµφωνη γνώµη του ΑΣΕΠ όχι χωρίς τη σύµφωνη
γνώµη του ΑΣΕΠ, απόκτησαν σχέσεις αορίστου χρόνου.

Κυρίως, κυρία Υπουργέ, θέλουµε να ανοίξετε θέσεις εργασίας
και να µην παίρνετε µέτρα, όπως τα τέλη ταξινόµησης αυτοκινή-
του, τα οποία δεν κάνουν τίποτα. ∆ώστε ελπίδα, δώστε δουλειά
στους νέους ανθρώπους, που κι εσείς είπατε ότι η µεγάλη τους
πλειοψηφία είναι κορίτσια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Η κυρία Υπουργός έχει

το λόγο.
ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ (Υπουργός Απασχόλησης και Κοι-

νωνικής Προστασίας): Να απαντήσω στον κύριο Πρόεδρο και
να πω το εξής: Ο στόχος µας είναι αυτός, τον οποίο αναφέρατε
πριν από λίγο. Ναι, να δώσουµε δουλειά στους νέους ανθρώ-
πους. Η όλη µας στρατηγική, οι ολοκληρωµένες παρεµβάσεις,
το ολοκληρωµένο σχέδιο δράσης της Κυβέρνησης για την αντι-
µετώπιση της κρίσης, εκεί στοχεύει. Νέες θέσεις εργασίας.

Στόχος; Όσο το δυνατόν περισσότεροι νέοι άνθρωποι, µε νέες
θέσεις εργασίας.

Θα µε έχετε ακούσει πάρα πολλές φορές και στη Βουλή να
λέω ότι έχουµε στοχευµένες δράσεις για νέες θέσεις εργασίας.
Ήδη οι πρώτες θέσεις εργασίας για τον Τουρισµό -ένας τοµέας
ο οποίος πλήττεται ιδιαίτερα- είναι δροµολογηµένες. Η µετα-
τροπή του επιδόµατος ανεργίας σε επίδοµα απασχόλησης έχει
περάσει και από τη Βουλή. Είναι µεγάλος στόχος. Είναι ένα
µέτρο το οποίο δίνει δυνατότητες στους τοµείς από τους οποί-
ους πλήττεται η ελληνική κοινωνία και η ελληνική οικονοµία σε
αυτή την κρίσιµη περίοδο. Τουρισµός. Κατασκευαστικός τοµέας.
Προσπάθεια προς τα «πράσινα» επαγγέλµατα, γιατί πρέπει να εί-
µαστε έτοιµοι την επόµενη µέρα της κρίσης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ολοκληρώστε, σας πα-
ρακαλώ, κυρία Υπουργέ.

ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ (Υπουργός Απασχόλησης και Κοι-
νωνικής Προστασίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας
ότι όπως γνωρίζετε και όπως έχουµε πει στη Βουλή, πάνω από
2.000.000.000 ευρώ θα διατεθούν το 2009 στοχευµένα, για τη
δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και για τη διατήρηση των θέ-
σεων της Απασχόλησης.

Αυτοί είναι οι δύο στόχοι του ολοκληρωµένου προγράµµατος
δράσης της Κυβέρνησης στον τοµέα της Απασχόλησης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Μετά την αναφορά που
έκανε η κυρία Υπουργός και ο κύριος Πρόεδρος για τα τραγικά
φαινόµενα που συνέβησαν πριν από δύο ώρες στη Σχολή ΟΑΕ∆,
δεν έχουµε επαρκή πληροφόρηση για να µπορούµε να τα ερµη-
νεύσουµε. Σε κάθε περίπτωση, όµως, πρόκειται για τραγικές πε-
ριπτώσεις. Σίγουρα δεν απεικονίζουν τη νεολαία µας. Τέτοιες
καταστάσεις θα πρέπει να προσπαθήσουµε να αποφεύγονται.

Η Βουλή περιορίζεται στο να εκφράσει τη λύπη της γι’ αυτά
τα τραγικά περιστατικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώ-
ρους του Μεγάρου της Βουλής, πενήντα έξι µαθήτριες και µα-
θητές, καθώς και δύο συνοδοί καθηγητές από το Ράλλειο
Γυµνάσιο Πειραιά.
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Τους πληροφορούµε ότι παρακολουθούν συνεδρίαση κοινο-
βουλευτικού ελέγχου, όπου βρίσκονται οι πέντε, οι έξι Βουλευτές
που ελέγχουν την Κυβέρνηση για πράξεις και παραλείψεις και οι
ερωτώµενοι Υπουργοί. Γι’ αυτό υπάρχει και µικρός αριθµός στην
Αίθουσα.

Η τέταρτη, η µε αριθµό 725/7.4.2009 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος –
Αδώνιδος Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε
τον εξοπλισµό της Ελληνικής Αστυνοµίας, τις κακουργηµατικές
πράξεις και το πανεπιστηµιακό άσυλο κ.λπ., δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 726/7.4.2009 επίκαιρη ερώτηση του

Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ηλία Λα-
µπίρη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τη λειτουργία των δηµόσιων νοσοκοµείων, τις προ-
σλήψεις του απαραίτητου νοσηλευτικού προσωπικού κ.λπ..

Αναλυτικότερα η ερώτηση του κ. Λαµπίρη έχει ως εξής:
«Την τελευταία πενταετία έχουν ανακοινωθεί περισσότερες

από πενήντα χιλιάδες προσλήψεις νοσηλευτών.
Στις 7 Απριλίου 2004 ο τότε Υπουργός κ. Κακλαµάνης µίλησε

για δέκα χιλιάδες προσλήψεις.
Το 2006 ο Υπουργός κ. Αβραµόπουλος µίλησε για δεκατέσσε-

ρις χιλιάδες, το 2007 για οκτώµισι χιλιάδες και τώρα λέει για πε-
ντέµισι χιλιάδες.

Στην πραγµατικότητα οι προσλήψεις όλα αυτά τα χρόνια –σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία της ΠΟΕ∆ΗΝ- δεν υπερέβησαν τις πέντε χι-
λιάδες, όταν οι συνταξιοδοτήσεις ξεπέρασαν τις δέκα χιλιάδες.

Από την άλλη πλευρά, εν όψει και σχετικής απόφασης του Ευ-
ρωπαϊκού ∆ικαστηρίου, πληροφορίες αναφέρουν ότι δροµολο-
γείται νέο κύµα συνταξιοδοτήσεων, καθώς το 70% του
νοσηλευτικού προσωπικού είναι γυναίκες, οι περισσότερες µη-
τέρες.

Από τις προσλήψεις πεντέµισι χιλιάδων νοσηλευτών, που ανα-
φέρεται στον πρόσφατο νόµο του Υπουργείου Υγείας ότι θα
πραγµατοποιηθούν εντός τριετίας, είναι αµφίβολο πόσες θα
πραγµατοποιηθούν εντός του 2009, δεδοµένου ότι στον προϋ-
πολογισµό έχουν εγγραφεί µόνο 10.000.000 ευρώ για πεντέµισι
χιλιάδες νοσηλευτές και δύο χιλιάδες γιατρούς.

Με δεδοµένο ότι τέλος Μαρτίου έληξε και η προθεσµία που
έθεσε στο Υπουργείο Υγείας η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργα-
ζοµένων στα δηµόσια νοσοκοµεία να εφαρµόσει το νόµο για τη
νυχτερινή εργασία, το ωράριο και τα ρεπό, είναι πλέον ορατός ο
κίνδυνος να µη µπορούν να λειτουργήσουν δεκάδες δηµόσια νο-
σοκοµεία λόγω έλλειψης νοσηλευτών.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Τι µέτρα προτίθεται να πάρει, ώστε να µην κινδυνεύουν τα

νοσοκοµεία από έλλειψη νοσηλευτικού προσωπικού λόγω µαζι-
κών συνταξιοδοτήσεων.

2. Πόσους νοσηλευτές προτίθεται να προσλάβει άµεσα, µε
ποιο χρονοδιάγραµµα και σε ποια νοσηλευτικά ιδρύµατα θα το-
ποθετηθούν.»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Λαµπίρη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Παπαγεωργίου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Υγείας και Κοι-

νωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το θέµα, αγαπητέ συνάδελφε, έχει συζητηθεί πάρα πολλές

φορές σ’ αυτήν την Αίθουσα κατά τη διάρκεια επίκαιρων ερωτή-
σεων ή επερωτήσεων, αλλά και σε κάθε συζήτηση που αφορά
θέµατα υγείας, πάντα γίνεται αναφορά στο συγκεκριµένο θέµα.
Και λογικό είναι, αφού το ανθρώπινο δυναµικό είναι το σηµαντι-
κότερο κεφάλαιο σε κάθε σύστηµα υγείας, άρα και στο δικό µας
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Η αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας
περνά οπωσδήποτε µέσα από την ενίσχυση και την αναβάθµιση
του ανθρώπινου δυναµικού (ιατρικού, νοσηλευτικού κ.λπ.) και ιδι-
αίτερα του νοσηλευτικού προσωπικού, που έχει ένα µεγάλο πο-
σοστό συµµετοχής σε όλη αυτήν την προσπάθεια.

Ορθώς θέτετε το θέµα για άλλη µια φορά, διότι η επικαιρο-
ποίηση αυτού του θέµατος το αναδεικνύει, ασκείται η ανάλογη
πίεση, αλλά γίνεται και µια πραγµατική ενηµέρωση για το πού

ακριβώς βρίσκεται η κατάσταση και πόσα απ’ αυτά που αναφέ-
ρετε στο κείµενο της επίκαιρης ερώτησής σας, αγαπητέ συνά-
δελφε, ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Ξέρετε
προσωπικά πόσο σας εκτιµώ. ∆εν είστε από αυτούς που κάνουν
αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση, για να εξυπηρετήσουν µι-
κροκοµµατικές σκοπιµότητες, αλλά για να αναδείξετε τα θέµατα.

Παίρνετε, όµως, και κάνετε µια πρόσθεση κάποιων εξαγγελιών
οι οποίες έγιναν και οι οποίες δεν δουλεύουν αθροιστικά. Εάν
είναι δυνατόν! Σε κάθε εκδήλωση που αναγγέλλεται ένας αριθ-
µός και που αφορά πάλι το ίδιο αντικείµενο, το προσθέτετε για
να βγάλετε πενήντα χιλιάδες για να δηµιουργήσετε εντυπώσεις;
Σας λέω ότι αυτό δεν σας ταιριάζει και εγώ δεν σας έχω γνωρί-
σει έτσι.

Εσείς χρησιµοποιείτε στοιχεία –το επαναλαµβάνω- τα οποία
τα παίρνετε από µια συνδικαλιστική οργάνωση. ∆εν θέλω να πω
ότι δεν κάνει σωστά τη δουλειά της, δεν έχει, όµως, τα ακριβή
στοιχεία. Μιλάει, λοιπόν, η όποια συνδικαλιστική οργάνωση –
εµείς είµαστε σε στενή επαφή- ότι έγιναν αυτές οι παραιτήσεις
και αυτές οι προσλήψεις. Τα επίσηµα στοιχεία τα έχει για τους
διορισµούς το ΑΣΕΠ. Και κατέθεσε η Κυβέρνηση και κατέθεσε ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός στην προ ηµερησίας συζήτηση στη
Βουλή για τα θέµατα υγείας και δεν αµφισβητήθηκε επίσηµο έγ-
γραφο του ΑΣΕΠ για το πόσοι διορισµοί έγιναν σε νοσηλευτικό
προσωπικό από το 2004 µέχρι τον Οκτώβριο, Νοέµβριο του 2008.
Ο αριθµός δεν αµφισβητείται.

Για τις δε συνταξιοδοτήσεις το επίσηµο στοιχείο µόνο από το
Γενικό Λογιστήριο δίνεται. Το έχω πει πολλές φορές. Γιατί δεν
τα ζητάτε επίσηµα εσείς, εάν θεωρείτε ότι τα στοιχεία που εµείς
καταθέτουµε –δεν θεωρώ ότι αυτό το πράγµα το υπαινίσσεστε-
και µας τα δίνει το ΑΣΕΠ δεν είναι σωστά, ή αυτά που µας λέει το
Γενικό Λογιστήριο δεν είναι σωστά;

Είναι εντελώς ανάποδα τα νούµερα. Είναι περισσότερες από
δέκα χιλιάδες µέχρι τον Οκτώβριο του 2008 οι προσλήψεις σε
νοσηλευτικό προσωπικό και οι συνταξιοδοτήσεις δεν ξεπερνούν
τις επτά χιλιάδες. Αυτήν τη στιγµή έχουµε αίτηµα για να προκη-
ρύξουµε τις θέσεις που αυτόµατα, όπως ξέρετε, προκηρύσσο-
νται όσων συνταξιοδοτούνται ή αποχωρούν για το 2008 και δεν
ξεπερνούν τις εννιακόσιες εβδοµήντα.

Να βάζουµε τα πράγµατα στη σωστή διάσταση. Έτσι µπο-
ρούµε να τα αναδείξουµε καλύτερα και να συµβάλουν καθορι-
στικά οι όποιες συζητήσεις στην προώθηση και στην επίλυση.

Όσον αφορά στο θέµα των νέων προσλήψεων, µιας και εξά-
ντλησα το χρόνο µου, να σας ακούσω και να απαντήσω στη δευ-
τερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ο συνάδελφος κ. Λαµπίρης έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ: Η εκτίµηση, κύριε Υπουργέ, είναι αµοιβαία

–το ξέρετε αυτό- αλλά θέλω να σας πω γι’ αυτό που είπατε τε-
λευταία ότι έχω κάνει δυο ερωτήσεις και έχω ζητήσει κατ’ επα-
νάληψη να µας δώσετε στοιχεία για το πότε έχουν προσληφθεί
και σε ποια νοσοκοµεία πήγαν οι νοσηλεύτριες. Ξέρετε τι απά-
ντηση έχω πάρει από τις υπηρεσίες, προφανώς, αλλά εσείς υπο-
γράφετε; Ότι δεν έχετε στοιχεία. Έχω τις ερωτήσεις και έχω και
τις απαντήσεις. Το ένα είναι αυτό.

Χθες ο Υπουργός κ. Αβραµόπουλος σε µια πρωινή εκποµπή
ανακοίνωσε ότι έχουν γίνει δώδεκα χιλιάδες προσλήψεις τα τε-
λευταία τέσσερα, πέντε χρόνια. Θα σας πω. Σ’ ένα νοσοκοµείο
στο οποίο εργάστηκα είκοσι χρόνια, στο Πανεπιστηµιακό της Πά-
τρας, από το 2004 µέχρι σήµερα πώς είναι δυνατόν να έχουν
προσληφθεί τόσες νοσηλεύτριες, αφού σήµερα έχει εξήντα νο-
σηλεύτριες λιγότερες, αφού δεν έχει πάρει τις άδειές του το νο-
σηλευτικό προσωπικό από το 2007; Για ρεπό δεν συζητάµε.

Το τελευταίο τεύχος της ∆ευτέρας του περιοδικού «SPIEGEL»,
κύριε Υπουργέ, έχει ένα εµπεριστατωµένο άρθρο του δηµοσιο-
γράφου Χέρτελ, το περιεχόµενο του οποίου θα καταθέσω στα
Πρακτικά. Αναφέρεται όχι µε κολακευτικά λόγια στο χώρο της
υγείας στην Ελλάδα και αναφέρεται στο νοσηλευτικό προσω-
πικό, στις προµήθειες.

Νοµίζω ότι όλα αυτά είναι άξια µελέτης. ∆εν είναι ότι κατηγο-
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ρεί την Κυβέρνηση µόνο ο ελληνικός Τύπος. Βλέπετε ότι σιγά-
σιγά επεκτείνεται και στον ξένο Τύπο και δεν είναι σίγουρα κάτι
το επαινετικό για την Ελλάδα.

Στο Ρέθυµνο να σας πω ότι αυτήν τη στιγµή το νοσοκοµείο δεν
µπορεί να λειτουργήσει. ∆εν έχουν υλικά. Βέβαια, θα µου πείτε
ότι αυτό δεν έχει σχέση µε το προσωπικό, όµως, είναι στη λει-
τουργία των νοσοκοµείων γενικότερα. Χρειάζεται, δηλαδή, µια
αλλαγή πολιτικής στο χώρο της υγείας, γιατί, πράγµατι, δεν θα
πάτε σε κανένα νοσοκοµείο όπου θα σας πουν ότι το προσωπικό
επαρκεί. Όλα τα νοσοκοµεία στη χώρα έχουν ελλείψεις σε προ-
σωπικό.

Θα µου πείτε ότι είναι θέµα του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας. Εντάξει, αλλά από τη δική σας πλευρά χρειάζεται η ανά-
λογη πίεση, διότι όταν λέτε πως όλα λειτουργούν εντάξει, ούτε
το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας υπάρχει περίπτωση να αντα-
ποκριθεί στα αιτήµατά σας σε ό,τι αφορά το νοσηλευτικό προ-
σωπικό, σε ό,τι αφορά τις προµήθειες. Όπως ξέρετε και ο
δεύτερος πρόεδρος της ΕΠΥ παραιτήθηκε. Κάτι πρέπει να γίνει
σε αυτούς τους τοµείς γενικότερα που αφορούν τον τοµέα της
υγείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Λαµπίρη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Υγείας και Κοι-

νωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να αρχίσουµε από την ιδιαίτερη πατρίδα σας, το Ρέθυµνο,

κύριε συνάδελφε. Να σας πω, λοιπόν, ότι το Νοσοκοµείο Ρεθύ-
µνου έχει από τον οργανισµό του διακόσια τριάντα κρεβάτια.
Ανεπτυγµένα τα τελευταία χρόνια είναι τα εκατόν εβδοµήντα.
Έχουµε, δηλαδή, µια κάλυψη ποσοστού στο 75%.

Έχουµε διακόσιες εξήντα οργανικές θέσεις νοσηλευτικού προ-
σωπικού. Υπηρετούν µόνιµοι εκατόν ογδόντα τέσσερις, την κα-
λύτερη αναλογία στην Ελλάδα έχει το Νοσοκοµείο του
Ρεθύµνου.

ΗΛΙΑΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ: ∆εν αναφέρθηκα σ’ αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Υγείας και Κοι-

νωνικής Αλληλεγγύης): Από την τελευταία προκήρυξη πήρατε
εννέα και έξι και παίρνετε και από την 5Κ την επόµενη εβδοµάδα
–βγήκαν τα ΠΕ και ΤΕ- άλλα εννέα άτοµα, όπως συµβαίνει και σε
κάθε νοσοκοµείο ολόκληρης της Κρήτης.

ΗΛΙΑΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ: Μα δεν αναφέρθηκα στο προσωπικό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Υγείας και Κοι-

νωνικής Αλληλεγγύης): Η Κρήτη να µην παραπονιέται. Και είναι
και προς τιµήν των συναδέλφων και παλαιότερα και σήµερα που
συνέβαλαν καθοριστικά προς αυτήν την κατεύθυνση.

Σας λέω και κάτι άλλο, επειδή αναφερθήκατε στο κείµενο της
ερώτησής σας και στην τοποθέτησή σας εδώ. ∆εν σας απαντή-
σαµε αυτό. Να συγκεντρώσουµε από κάθε ένα νοσοκοµείο δεν
είναι µικρή, είναι επίµονη. Σας δώσαµε το συνολικό αριθµό των
διοριστέων µε επίσηµο έγγραφο από το ΑΣΕΠ µε τη σφραγίδα
του Προέδρου του και δεν αµφισβητείται, όπως και για τις συ-
νταξιοδοτήσεις.

Επιπλέον, για την προκήρυξη των πεντέµισι χιλιάδων θέσεων
σε βάθος τριών ετών, αµέσως µετά το Πάσχα, θα βγει η προκή-
ρυξη για το συγκεκριµένο κοµµάτι που αναλογεί στο 2009. Ελπί-
ζουµε να είναι περισσότερες από δύο χιλιάδες θέσεις οι
έκτακτες, έξω από αυτές που προγραµµατίστηκαν για να καλύ-
ψουν όσους συνταξιοδοτούνται και που θα γίνουν σε ξεχωριστή
προκήρυξη.

Επίσης, αναφέρεστε πάρα πολλές φορές σ’ ένα συγκεκριµένο
νούµερο του προϋπολογισµού, στα 10.000.000 ευρώ. Θα σας πα-
ραπέµψω, λοιπόν -για να διαβάζεται ο προϋπολογισµός όπως
πρέπει- στη σελίδα 131 και στον κωδικό 0200, όπου αναφέρεται
η µισθοδοσία των υπαλλήλων των νοσηλευτικών ιδρυµάτων.
Έχουµε µια αύξηση 130.000.000 ευρώ περίπου.

Αυτά, λοιπόν, τα 130.000.000 ευρώ περιλαµβάνουν και τη δα-
πάνη για την πρόσληψη του προσωπικού αυτού. Εάν θα µιλή-
σουµε για πέντε χιλιάδες προσωπικό µε 20.000 ευρώ ο µέσος
ετήσιος όρος του κάθε γιατρού, νοσηλευτή, υπέρ επαρκούν για
πέντε χιλιάδες προσλήψεις, κύριε συνάδελφε.

Αυτό το έχουµε πει επανειληµµένως και δεν πρέπει να επανα-
λαµβάνεται σαν καραµέλα.

Επιπλέον, όταν ήρθε και συζητήθηκε το νοµοσχέδιο, υπήρχε η
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου που έβαζε τα πράγµατα στη
θέση τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Εισερχόµεθα στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 730/7-4-

2009 επίκαιρης ερώτησης του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Πρωτούλη προς τον Υπουργό Εθνι-
κής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις εκδροµές των
µαθητών της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης κ.λπ.

Αναλυτικότερα, ο κ. Πρωτούλης αναφέρει στην επίκαιρη ερώ-
τησή του τα εξής:

«Την περίοδο αυτή σε όλα τα σχολεία της χώρας προγραµµα-
τίζονται οι τριήµερες, τετραήµερες και πενθήµερες εκδροµές
των µαθητών της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Οι εκδροµές αυτές, ενώ αποτελούν δικαίωµα για όλους τους
µαθητές, σε περίοδο οικονοµικής κρίσης είναι πλέον πανάκριβες,
µε αποτέλεσµα όλο και λιγότερα παιδιά λαϊκών εργατικών οικο-
γενειών να µπορούν να συµµετέχουν σ’ αυτές, παρά το γεγονός
ότι είναι µέρος της εκπαιδευτικής διαδικασίας του κάθε σχο-
λείου. Έτσι, σε αρκετές περιπτώσεις αυτές οι εκδροµές των σχο-
λείων µαταιώνονται, επειδή οι µαθητές δεν µπορούν να
ανταποκριθούν οικονοµικά και ο αριθµός των συµµετεχόντων
είναι µικρός.

Το αποτέλεσµα είναι ότι χιλιάδες παιδιά και φέτος δεν θα µπο-
ρέσουν να πάρουν µέρος, αφού οι οικονοµικές θυσίες των γο-
νιών τους δεν φθάνουν. Ο µισθός δεν αρκεί, αφού ήδη
πληρώνουν για φροντιστήρια, δάνεια και λογαριασµούς. Ιδιαί-
τερα σήµερα σε καθεστώς απολύσεων και ανεργίας, το δικαίωµα
για τη συµµετοχή στην εκδροµή γίνεται «ευκαιρία» µόνο για
όσους µαθητές έχουν οικονοµική δυνατότητα.

Μερικές φορές, όµως, και αυτές που πραγµατοποιούνται δεν
πληρούν τους όρους ασφάλειας που απαιτούνται, µε αποτέλε-
σµα να υπάρχουν προβλήµατα και µε τη µεταφορά και µε την πα-
ραµονή των µαθητών στον τόπο εκδροµής και µάλιστα κάποιες
φορές, δυστυχώς, και µε ανθρώπινα θύµατα.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Προτίθεται η Κυβέρνηση να χρηµατοδοτεί αυτές τις σχολι-

κές εκδροµές, ώστε να µπορούν όλοι οι µαθητές να παίρνουν
µέρος, χωρίς να επιβαρύνονται οικονοµικά;

2. Προτίθεται η Κυβέρνηση να εντείνει τους ελέγχους των αρ-
µόδιων Υπουργείων, ώστε να παίρνονται όλα τα απαραίτητα
µέτρα για την ασφαλή µεταφορά και παραµονή των µαθητών;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Πρωτούλη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Λυκουρέντζος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θέλω να εκφράσω τη λύπη και την αγωνία µου για το τραγικό
συµβάν το οποίο έλαβε χώρα στη Σχολή Μαθητείας του ΟΑΕ∆
και να σηµειώσω µε έµφαση ότι τέτοια γεγονότα, µε πρωταγωνι-
στές µάλιστα νέα παιδιά της πατρίδος µας, είναι ξένα προς την
παράδοση, τις αρχές, τις αξίες και τους κανόνες λειτουργίας του
ελληνικού δηµοσίου µε την ευρεία έννοια εκπαιδευτικού συστή-
µατος.

∆εύτερον, θα απαντήσω στην ερώτηση του συναδέλφου από
το δεύτερο σκέλος της ερώτησης, το οποίο αναφέρεται στην
ασφάλεια. Και αυτό, διότι είναι το µείζον κατά τη µετακίνηση των
µαθητών στη διάρκεια των πολυήµερων εκδροµών.

Η Κυβέρνηση εγκαίρως, µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, έχει ενηµε-
ρώσει τις σχολικές µονάδες, τους διευθυντές εν προκειµένω, τις
καθηγήτριες και τους καθηγητές - συνοδούς για τις υποχρεώ-
σεις οι οποίες απορρέουν για τον προγραµµατισµό, την οργά-
νωση και την υλοποίηση των ετήσιων πολυήµερων εκδροµών,
επισηµαίνοντας την εφαρµογή της εγκυκλίου, η οποία έχει εκ-
δοθεί το Φεβρουάριο του 2006 από το συνάδελφο κ. Γεώργιο
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Καλό και της οποίας τα άρθρα –είναι υπουργική απόφαση, η
οποία έχει δηµοσιευθεί στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως- δε-
σµεύουν τους διευθυντές και τους καθηγητές, αλλά και τους µα-
θητές για την άρτια και ασφαλή οργάνωση των µετακινήσεών
τους στις εκδροµές.

Εκ παραλλήλου, το Υπουργείο Μεταφορών και Επικοινωνιών,
µε επίσης αυστηρή εγκύκλιό του, την οποία εγκαίρως και αυτό

εξέδωσε, µε υπογραφή του Γενικού Γραµµατέα κ. Πλατή, την
οποία καταθέτω στα Πρακτικά, επισηµαίνει την ανάγκη εφαρµο-
γής των κανόνων ασφαλείας και την αξιοπιστία των µέσων µετα-
φοράς.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα Πρακτικά
την προαναφερθείσα εγκύκλιο, η οποία έχει ως εξής:
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ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Σε ό,τι αφορά το πρώτο σκέλος της επί-
καιρης ερώτησης, δεν υπάρχει κωδικός εις το Υπουργείο Παι-
δείας για τη χρηµατοδότηση των σχολικών εκδροµών. Αυτές
είναι οι δυνατότητες του προϋπολογισµού. Χρηµατοδοτούνται
σχολικές εκδροµές µε ευρωπαϊκούς πόρους, στο πλαίσιο των
προγραµµάτων που αναπτύσσονται από τα κέντρα περιβαλλο-
ντικής εκπαίδευσης, όπου εκεί χρηµατοδοτείται η διαµονή, η δια-
τροφή και σε ορισµένες περιπτώσεις και τα έξοδα της
µετακίνησης των µαθητών.

Αντιλαµβάνοµαι και αποδέχοµαι τους λόγους τους οποίους
επισηµαίνετε για τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν οι ελληνικές
οικογένειες. Ενδεχοµένως, κάποιος ή κάποια από εµάς, όταν
ήρθε η ώρα της σχολικής του εκδροµής, να µη µπόρεσε να πάει,
αλλά η αλήθεια είναι αυτή. Οι δυνατότητες του προϋπολογισµού
είναι πολύ συγκεκριµένες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Πρωτούλης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ,

µε βάση τα στοιχεία που είδαν το φως της δηµοσιότητας, δεν
έχουν δικαίωµα στην εκδροµή ογδόντα δύο χιλιάδες µαθητές.
Βέβαια, µπορούµε να πούµε ότι είναι πολύ µεγαλύτερος ο αριθ-
µός, γιατί και τα στοιχεία που µαζεύονται είναι εξαιρετικά ελλιπή.

Είναι πολύ µεγάλη η αδυναµία των γονιών να καταβάλουν χρή-
µατα για τη σχολική εκδροµή, που φθάνουν τα 400 και 500 ευρώ.
Μια έρευνα που είδε το φως της δηµοσιότητας, η έρευνα που
έκανε η ΓΣΕΕ, µιλά για 47.000.000 ευρώ που πληρώνουν οι γο-
νείς κάθε χρόνο για τις µαθητικές εκδροµές. Και αν δεν είναι
47.000.000, η Ένωση των Τουριστικών Πρακτορείων στην Ελ-
λάδα µιλά για 37.000.000 ευρώ τα προηγούµενα χρόνια, που
ήταν η ανάσα για την τουριστική βιοµηχανία της χώρας. Ένας
τρελός τζίρος που λυµαίνονταν όλα τα προηγούµενα χρόνια τα
τουριστικά πρακτορεία και οι µεγαλοξενοδόχοι, αν και σήµερα
όλο και λιγότερα παιδιά ακόµη και σε αυτές τις εκδροµές µπο-
ρούν να πάρουν µέρος.

Σήµερα, σε συνθήκες όξυνσης των προβληµάτων που αντιµε-
τωπίζει η λαϊκή οικογένεια θεωρούµε ότι είναι περισσότερο από
ποτέ απαραίτητο να διαµορφωθούν οι όροι, ώστε οι σχολικές εκ-
δροµές να γίνονται µε δαπάνη της σχολικής επιτροπής, να συµ-
µετέχουν όλα τα παιδιά δηµόσια και δωρεάν, σύµφωνα και µε την

πρόταση που υποστηρίζει εδώ και χρόνια το συγκροτηµένο κί-
νηµα των γονιών. Αυτό µόνο µπορεί να βάλει τέλος στις διαδικα-
σίες συνδιαλλαγής, στις οποίες εξωθούνται µαθητές µε τα
διάφορα πρακτορεία, µε την ανοχή και ενός συστήµατος που θε-
ωρεί την επιχειρηµατικότητα µέσα στο σχολείο σαν κάτι το ιδε-
ατό.

Παράλληλα, θα θέλαµε να σας επισηµάνουµε -µε την τραγική
εµπειρία των προηγούµενων χρόνων- για τις σχολικές εκδροµές
ότι ιδιαίτερα σήµερα σε περιόδους οικονοµικής κρίσης τα µέτρα
ασφάλειας –και σας το λέµε- θυσιάζονται πρώτα στο βωµό του
κέρδους σε πολλαπλάσιο βαθµό απ’ ό,τι τα προηγούµενα χρόνια.
Θεωρούµε ότι τώρα πρέπει να παρθούν περισσότερα µέτρα και
να ενταθούν και οι έλεγχοι για την ασφάλεια των παιδιών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρωτούλη.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων κ. Λυκουρέντζος.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ για τις
παρατηρήσεις σας σε ό,τι αφορά την ασφάλεια της µετακίνησης
και της διαµονής των µαθητριών και των µαθητών. Σας βεβαιώνω
ότι θα είµαστε αµείλικτοι σε οποιαδήποτε παράβαση διαπιστωθεί
και από οιονδήποτε, διότι στα θέµατα αυτά δεν υπάρχουν εκ-
πτώσεις και συµβιβασµοί.

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της χρηµατοδότησης, επαναλαµβάνω
ότι αποδέχοµαι τις παρατηρήσεις σας για τη δυσκολία, την οποία
αντιµετωπίζουν πολλές οικογένειες, πολύ περισσότερο δε κάτω
από τη σηµερινή δυσµενή οικονοµική συγκυρία.

Από την άλλη πλευρά, σας επεσήµανα ότι οι δυνατότητες του
προϋπολογισµού είναι πάρα πολύ συγκεκριµένες. Μία χώρα, η
οποία δανείζεται για να καλύπτει καταναλωτικές δαπάνες, φθά-
νει στο αδιέξοδο στο οποίο περίπου έχουµε φθάσει σήµερα, το
υπέρογκο βάρος των τόκων και των επιστροφών των δανείων να
λειτουργεί αποτρεπτικά εις το να αυξήσουµε τις δαπάνες για την
παιδεία και το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων. ∆εν είναι δυ-
νατό να ξοδεύουµε, χωρίς να έχουµε τη δυνατότητα να παρά-
γουµε πλούτο, για να έχουµε έσοδα και να µπορούµε να
επιχειρούµε την αναδιανοµή του πλούτου µε τα κριτήρια της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης. Όλοι θέλουµε να έχουµε τη δυνατότητα να
φανούµε γενναιόδωροι απέναντι στην εκπαιδευτική κοινότητα,
γιατί ξέρουµε ότι κάθε ευρώ το οποίο δαπανάται στην εκπαιδευ-
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τική κοινότητα πιάνει τόπο.
Όµως, οι σχολικές επιτροπές και οι ίδιες οι τάξεις των µαθη-

τριών και των µαθητών που θέλουν να οργανώσουν την εκδροµή
τους, οργανώνουν κάτ’ έτος εκδηλώσεις. Έχουν και τη δυνατό-
τητα να συγκεντρώνουν χρήµατα µε µικρές ή µεγαλύτερες χο-
ρηγίες κατά περίπτωση και ενθαρρύνουµε αυτήν τη συνεργασία
της τοπικής κοινωνίας µε τους κοινωνικούς και οικονοµικούς
εταίρους, έτσι ώστε τα σχολεία να µπορούν να πραγµατοποιή-
σουν την εκδροµή τους και να συµµετέχουν τα παιδιά όλων των
οικογενειών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Η µε αριθµό 728/7-4-2009 τρίτη επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη
Μπανιά προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη στάση της
Ελληνικής Αστυνοµίας στα περιστατικά της συνδικαλίστριας
Κωνσταντίνας Κούνεβα και τις τροµοκρατικές ενέργειες εναντίον
του «Στεκιού Μεταναστών» κ.λπ. δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του Υπουργού και συνεπώς διαγράφεται.

Η µε αριθµό 724/7-4-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη στελέχωση της Ελληνικής
Αστυνοµίας µε µετανάστες κ.λπ. δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-

µατος του Υπουργού και διαγράφεται.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι σήµερα Παρα-

σκευή 10 Απριλίου 2009 οι συνεδριάσεις των κοινοβουλευτικών
επιτροπών έχουν ως ακολούθως:

Η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την διενέργεια Προ-
καταρτικής Εξέτασης θα συνέλθει σε δύο συνεδριάσεις, ώρα
11.00’ και ώρα 16.30’, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης: Εξέταση
µαρτύρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα βόρεια
θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους
χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι οκτώ µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί-δάσκαλοι από το 30ο ∆η-
µοτικό Σχολείο Περιστερίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει, τους εύχεται καλές σπουδές και
πληροφορούµε και τους µαθητές και τους συνοδούς-δασκάλους
ότι παρακολουθούν συνεδρίαση κοινοβουλευτικού ελέγχου όπου
υπάρχουν οι Βουλευτές που ελέγχουν την Κυβέρνηση για πρά-
ξεις ή για παραλήψεις και ο Υπουργός. Γι’ αυτό δεν υπάρχει και
µεγάλος αριθµός Βουλευτών στην Αίθουσα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 20/26-3-2009 επερώτηση των Βου-
λευτών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κυρίων και κυ-
ριών Αλέκας Παπαρήγα, Κωνσταντίνου Αλυσανδράκη, Νικόλαου
Γκατζή, Ιωάννη Γκιόκα, Ιωάννη Ζιώγα, Κωνσταντίνου Καζάκου,
Σοφίας Καλαντίδου, Λιάνας Κανέλλη, Αχιλλέα Κανταρτζή, Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου, Λίλας Καφαντάρη, ∆ιαµάντως Μανω-
λάκου, Γεωργίας Μαρίνου, Γεωργίου Μαυρίκου, Παναγιώτας
(Εύας) Μελά, Νικολάου Μωραΐτη, Βαρβάρας (Βέρας) Νικο-
λαΐδου, Ιωάννη Πρωτούλη, Σταύρου Σκοπελίτη, Αντωνίου Σκυλ-
λάκου, Σπυρίδωνος Χαλβατζή και Χαράλαµπου Χαραλάµπους,
προς τους Υπουργούς Μεταφορών και Επικοινωνιών, Περιβάλ-
λοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων και Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης στον τοµέα
των µεταφορών.

Ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Ιωάννης Τραγάκης, ορίζει ως Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο για τη σηµερινή συνεδρίαση, το Βουλευτή
Λέσβου κ. Ιωάννη Γιαννέλλη.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρος Αλαβάνος, ορίζει Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. ∆ρίτσα.

Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός ορίζει ως Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο τον κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνο.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών κ. Γεώργιος Μαυρίκος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, το ενδιαφέρον του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας για τα λαϊκά προβλήµατα, για τα προβλήµατα των
αστικών κέντρων του Λεκανοπεδίου, της Θεσσαλονίκης, της Πά-
τρας, τα προβλήµατα της Λάρισας και των µεγάλων πόλεων στη
Θεσσαλία και σε ολόκληρο τον ελλαδικό χώρο, είναι ένα ενδια-
φέρον σταθερό, ένα ενδιαφέρον αληθινό, ένα ενδιαφέρον ειλι-
κρινές. Για το λόγο αυτό το ΚΚΕ κατ’ επανάληψη έχει φέρει
ζητήµατα για συζήτηση είτε που σχετίζονται µε την αντιπληµµυ-
ρική προστασία και την ανάγκη λήψης συγκεκριµένων µέτρων
για το Λεκανοπέδιο και τα αστικά κέντρα για όλες τις πόλεις της
χώρας είτε επίσης έχει φέρει και έχει προκαλέσει συγκεκριµένες
συζητήσεις για την αντισεισµική θωράκιση της χώρας και επίσης
για τη διαχείριση των απορριµµάτων, ζητήµατα που σχετίζονται
εν τέλει µε την ποιότητα της ζωής των εργαζοµένων και του λαού
µας.

Για όλα αυτά τα προβλήµατα πρέπει να πούµε ότι οι κυβερνή-
σεις µέχρι σήµερα τόσο του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, έχουν κωφεύσει και αποτέλεσµα των πολιτικών τους
επιλογών είναι αυτό που βιώνουµε σήµερα, µε µια απαράδεκτη
χαµηλής στάθµης ποιότητα ζωής στα µεγάλα αστικά κέντρα.

Κύριοι Βουλευτές το κυκλοφοριακό είναι ένα οξυµένο και µε-
γάλο πρόβληµα και για το λόγο αυτό θεωρούµε την επερώτηση
του ΚΚΕ και επίκαιρη και ιδιαίτερα σηµαντική. Και στον τοµέα
αυτό έχουν εφαρµοστεί όλα τα προηγούµενα χρόνια δύο διαφο-
ρετικές στρατηγικές. Από τη µια η στρατηγική του ΚΚΕ που θέλει
τις συγκοινωνίες, τα µέσα µαζικής µεταφοράς, τις λαϊκές συ-
γκοινωνίες µε µια αντίληψη των σύγχρονων αναγκών σαν κοινω-
νικό δικαίωµα και για το λόγο αυτό έχουµε προτείνει κατ’
επανάληψη ότι και το πρωί και το µεσηµέρι, τις ώρες, δηλαδή,
που οι εργαζόµενοι πηγαίνουν ή γυρίζουν από τη δουλειά τους,
θα έπρεπε να είναι δωρεάν η µετακίνηση και στον αντίποδα
αυτών των πολιτικών οι στρατηγικές τόσο της Κυβέρνησης της
Νέας ∆ηµοκρατίας όσο και του ΠΑΣΟΚ εξυπηρετούν την κερδο-
φορία του µεγάλου κεφαλαίου.

Οι πολιτικές των κυβερνήσεων όλα τα προηγούµενα χρόνια,
τουλάχιστον από το 1974 µέχρι σήµερα και της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ είναι οι φυσικοί και οι ηθικοί αυτουργοί για
το έγκληµα που έχει συντελεστεί στα µέσα µαζικής µεταφοράς.
Αυτοί που ωφελούνται από τις πολιτικές που έχετε εφαρµόσει
µέχρι σήµερα είναι οι αυτοκινητοβιοµηχανίες, οι εταιρείες πε-
τρελαιοειδών, οι µονοπωλιακοί και πολυεθνικοί όµιλοι, είναι η

«GOODYEAR» και η «PIRELLI», είναι οι επτά αδελφές, είναι όλο
αυτό το σύστηµα και το καρτέλ που λυµαίνεται και κερδοσκοπεί
σε βάρος του λαού µας και των αναγκών του.

Ποια είναι τα αποτελέσµατα των πολιτικών που έχουν εφαρ-
µόσει οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ; Το
αποτέλεσµα το βιώνει κάθε µέρα ο πολίτης είτε στο Λεκανοπέδιο,
είτε στη Θεσσαλονίκη είτε στον Πειραιά είτε στην Πάτρα είτε
οπουδήποτε στο Ηράκλειο και σε οποιαδήποτε άλλη ελληνική
πόλη όταν ξεκινά µέσα στο άγχος και την αγωνία για να φτάσει
στη δουλειά του, για να βρει τρόπο να παρκάρει, για να βρει
τρόπο να γυρίσει, για να είναι πάντοτε στην ώρα του είτε στη
δουλειά του είτε στις άλλες κοινωνικές του υποχρεώσεις. Εν
τέλει βάσανα και προβλήµατα από αυτήν την κατάσταση.

Ποιες είναι οι αιτίες που έχουν οδηγήσει στη σηµερινή κατά-
σταση; Για το ΚΚΕ ο πρώτος αίτιος, η βασική αιτία είναι η συνει-
δητή, η µεθοδική και πολύχρονη υπονόµευση των δηµόσιων
µέσων µαζικής µεταφοράς.

∆όθηκε και δίνεται και σήµερα ακόµα προτεραιότητα στα ΙΧ
και όχι στα µέσα µαζικής µεταφοράς. Τα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς αντιµετωπίζονται από την Κυβέρνηση και σήµερα όχι σαν
προτεραιότητα, αλλά σαν δευτερεύων παράγοντας στην κάλυψη
των αναγκών για τη µεταφορά. Τα κίνητρα δίνονται για τα ΙΧ. Τα
γκαράζ στα κέντρα των πόλεων γίνονται σαν κράχτες για τα ΙΧ,
ιδιωτικά γκαράζ που κερδοσκοπούν οι ιδιοκτήτες τους. Η λη-
στρική κερδοφορία από τη βενζίνη και το πετρέλαιο γίνεται για
συγκεκριµένα συµφέροντα. Η υπονόµευση µε συγκεκριµένες πο-
λιτικές, της ΕΘΕΛ, του ΗΣΑΠ, του ΗΛΠΑΠ, του ΟΣΕ, της Ολυ-
µπιακής, του τραµ, οι προτεραιότητα σε όλες αυτές τις
περιπτώσεις είναι στα ΙΧ, είναι συγκεκριµένα, χαρακτηριστικά µε
αρνητικές επιπτώσεις για την ποιότητα της ζωής των κατοίκων
στο Λεκανοπέδιο και παντού.

∆εύτερο αποτέλεσµα. Μια άλλη συνέπεια είναι η λεηλασία του
δηµοσίου χρήµατος. Πριν από λίγους µήνες, κύριε Υπουργέ, η
Κυβέρνησή σας, ο προκάτοχός σας στο συγκεκριµένο Υπουρ-
γείο, στο νόµο που είχε φέρει για την ιδιωτικοποίηση της Ολυ-
µπιακής έδωσε 10.000.000 ευρώ στα ΚΤΕΛ. Οι κυβερνήσεις τόσο
του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας ∆ηµοκρατίας από το 2000 µέχρι
το 2008 έχουν δώσει 227.000.000 ευρώ σε εξήντα πέντε ναυτι-
λιακές εταιρείες. Από το 2003 µέχρι το 2008 έχετε δώσει σε εκα-
τόν τριάντα δύο ναυτιλιακές εταιρείες. Αυτή είναι η κατάσταση.
Να γιατί κάθε χρόνο εµφανίζονται νέες άγονες γραµµές, και το
βλέπουµε και αυτές τις µέρες µε τη λογική του Μανούση κ.λπ..
Όλη αυτή η κατάσταση επιβεβαιώνει πραγµατικά την εκτίµηση
που κάνει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Λεηλασία όµως του δηµόσιου χρήµατος γίνεται και µε τις ιδιω-
τικοποιήσεις που κάνετε. Καταγγείλαµε και την περασµένη εβδο-
µάδα, αλλά καταγγέλουµε και σήµερα ότι µεγάλο σκάνδαλο είναι
οι ίδιες οι ιδιωτικοποιήσεις, πέρα από τις διαδικασίες πέρα από
τις διαφάνειες ή τις αδιαφάνειες. Η στρατηγική και η πολιτική
αντίληψη των ιδιωτικοποιήσεων είναι που γεννά και αυξάνει τα
προβλήµατα.

Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα, µια και χθες συζητιόταν
εδώ η Ολυµπιακή, είναι το ότι πουλάτε 16,7 εκατοµµύρια ευρώ
την τεχνική βάση στην Ολυµπιακή όταν τα ανταλλακτικά που
υπάρχουν σε αυτήν την βάση είναι αξίας 55.000.000 ευρώ. Αυτά
τα αποτελέσµατα έχουν οι ιδιωτικοποιήσεις.

Ακόµα οι πολιτικές των κυβερνήσεων µέχρι σήµερα της Νέας
∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ έχουν σαν αποτέλεσµα να χτυπη-
θούν τα εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων στο µετρό, στο
τραµ, στο ΚΤΕΛ, στην ακτοπλοΐα. Έχουµε γενίκευση της ελαστι-
κοποίησης, χαµηλούς µισθούς, τροµοκρατία, αυταρχισµό.
Έχουµε απολύσεις στο τραµ και αλλού. Έχουµε απλήρωτους
ναυτεργάτες. Η περίπτωση του πλοίου «ΚΑΛΛΙΣΤΗ» του Αγού-
δηµου, που από χθες το βράδυ τα ταξικά ναυτεργατικά σωµα-
τεία κάνουν επίσχεση για να πληρωθούν τα δεδουλευµένα, είναι
χαρακτηριστικό. Έχουµε απολύσεις δυόµισι χιλιάδων ναυτεργα-
τών από τον Οκτώβριο µέχρι σήµερα στην ακτοπλοΐα. Έχουµε
µια κατάσταση στους σταθµούς υπεραστικών των ΚΤΕΛ και στον
Κηφισό και στην Λιοσίων πραγµατικά απαράδεκτη και για τους
επιβάτες και για τους εργαζοµένους εκεί.

Αποτέλεσµα της ίδιας της πολιτικής είναι το ακριβό εισιτήριο.
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Πανάκριβο εισιτήριο, λεηλασία των εργαζοµένων µέσα από
αυτήν την διαδικασία. Φτιάξατε το ενιαίο εισιτήριο και µε το ενι-
αίο εισιτήριο κάνατε συνολικά το κόµιστρο 1 ευρώ. Στο τραµ –
λέω ένα παράδειγµα- για πέντε στάσεις, µέχρι πριν την
τροπολογία τη δική σας, µε σαράντα λεπτά µπορούσε να ταξι-
δεύει κάποιος. Τώρα πρέπει να πληρώνει 1 ευρώ.

Στην ακτοπλοΐα –να σας πω ακόµη µερικά παραδείγµατα- τον
Ιούνιο του 2001 για να φύγει κάποιος από τον Πειραιά να πάει
στην Ικαρία έδινε 8,5 ευρώ. Σήµερα έχει 42,5. Αυτά είναι τα απο-
τελέσµατα των πολιτικών των µέχρι σήµερα κυβερνήσεων.

Αντίστοιχα έχουν αυξηθεί τα διόδια 180%, τα ΚΤΕΛ 13%, στη
Θεσσαλία 20% τα ΚΤΕΛ, στα ΤΑΧΙ αυξήσατε πριν από λίγες
µέρες τη µονή ταρίφα από 0,30 σε 0,72 και τη διπλή από 0,68 σε
1,20.

Τα νησιά και η ύπαιθρος χτυπιόνται από αυτήν την πολιτική.
Άρα για µας το έγκληµα είναι συγκεκριµένο και µεθοδευµένο.

Στον ΟΣΕ έχετε γραµµή την ιδιωτικοποίηση. Θα δώσετε τη δυ-
νατότητα σε ιδιώτες να αξιοποιούν µε δικά τους τρένα τις γραµ-
µές, έχετε εκτροχιάσει έτσι τον ΟΣΕ. Οι επιπτώσεις στο
περιβάλλον από τα ζητήµατα αυτά και στην ποιότητα της ζωής
είναι πολύ µεγάλες όπως επίσης στα ζητήµατα της ΕΘΕΛ, στην
ανάγκη για χίλιους οδηγούς προκειµένου να ικανοποιηθούν οι
σηµερινές ανάγκες, για αντικατάσταση και ανανέωση του στό-
λου, όταν σήµερα έχει επτακόσια λεωφορεία µε µέσο όρο ζωής
ηλικίας δεκατριών ετών όταν είναι γνωστό ότι µετά από τα δώ-
δεκα στις ευρωπαϊκές χώρες θεωρούνται παλιά και πρέπει να
αποσύρονται. Γενικεύετε την πολιτική των εργολάβων. ∆εν θα
λύσετε τα προβλήµατα ούτε µε το ηλεκτρονικό εισιτήριο ούτε µε
την τηλεµατική. Η ίδια κατάσταση στον ΟΣΕ, στον ΗΛΠΑΠ, στον
ΗΣΑΠ, στο µετρό όπου καθυστερούν προκλητικά οι επεκτάσεις.
Η γραµµή 3 Χαϊδάρι - Πειραιάς πάει ένα χρόνο αργότερα. Η
γραµµή για το Ελληνικό καθυστερεί. Την Αγία Παρασκευή και το
Νοµισµατοκοπείο τις κλείσατε ταυτόχρονα µε τις επισκευές που
κάνουν οι ιδιώτες στον ΗΣΑΠ, µε αποτελέσµατα να δυσκολεύε-
ται η µετακίνηση των εργαζοµένων στο Λεκανοπέδιο. Στον ΗΣΑΠ
επίσης γενικευµένα Σ∆ΙΤ για γκαράζ κάτω από τους σταθµούς,
όπως στο Μαρούσι, στο Ηράκλειο, στο Φάληρο, στην Κηφισιά
κ.λπ.. Και πιστεύουµε ότι όλη αυτή η κατάσταση έρχεται να επι-
βεβαιώσει τη ρεαλιστικότατα της πρότασης του ΚΚΕ για φτηνές,
γρήγορες, αξιόπιστες και ασφαλείς µεταφορές µε µέσα µαζικής
µεταφοράς, µε κεντρικό σχεδιασµό µε ενιαίο κρατικό φορέα µε-
ταφορών που θα καλύπτει ολόκληρη τη χώρα και θα αλληλοεξυ-
πηρετείται, χωρίς να υπάρχουν ανταγωνισµοί, θα
αλληλοσυµπληρώνεται µε εκσυγχρονισµό των πλοίων, των λεω-
φορείων, των συρµών, των αεροσκαφών, που θα πρέπει να είναι
λαϊκή περιουσία, µε δηµόσιο οδικό σιδηροδροµικό δίκτυο και
τέλος µε ικανοποίηση των εργασιακών, των ασφαλιστικών και µι-
σθολογικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

Πιστεύουµε ότι η λαϊκή πάλη µπορεί να φέρει αποτελέσµατα
και στο συγκεκριµένο τοµέα. Ο εργατικός έλεγχος είναι στοιχείο
αναγκαίο στη λογική και στην πρόταση του ΚΚΕ. Γι’ αυτά τα ζη-
τήµατα καλούµε την εργατική τάξη και το λαό µας να αγωνιστεί
και να προτάξει στην καθηµερινή του πάλη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου
της Βουλής των Ελλήνων, εβδοµήντα έξι ανθυπασπιστές του Κέ-
ντρου Εκπαίδευσης «ΠΑΛΑΣΚΑ» και τρεις συνοδοί-αξιωµατικοί
της ∆ιεύθυνσης Σπουδών.

Τους ευχόµαστε άρτια εκπαίδευση και επιτυχία στην αποστολή
τους για την πατρίδα και για την κοινωνία. Και τους ενηµερώ-
νουµε ότι παρακολουθούν συνεδρίαση κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου και συγκεκριµένα οι Βουλευτές του ΚΚΕ ελέγχουν την
Κυβέρνηση για θέµατα µεταφορών. Γι’ αυτό στην Αίθουσα παρί-
στανται λίγοι Βουλευτές κατά τη σηµερινή συνεδρίαση, όπως
συµβαίνει πάντα κατά την ώρα του κοινοβουλευτικού ελέγχου.
Παρίσταται δε και ο επερωτώµενος Υπουργός όπως και οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των υπολοίπων κοµµάτων.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η Βουλευτής κ. Καλαντίδου.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η πολιτική που ακολουθείται χρόνια τώρα από τη Νέα
∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
επικεντρώνεται κατά την άποψή µας και στον τοµέα των µετα-
φορών στο τρίπτυχο ανταγωνιστικότητα, απελευθέρωση, κερ-
δοφορία. Και έχει συγκεκριµένα αποτελέσµατα τα οποία τα
βιώνει καθηµερινά ο λαός. ∆εν χρειάζονται, δηλαδή, µεγάλες θε-
ωρητικές προσεγγίσεις για να αποδείξουµε αυτό που ζούµε κα-
θηµερινά και κάνει την καθηµερινότητά µας ακόµη πιο δύσκολη.
Το κυκλοφοριακό χάος, ο αποκλεισµός περιοχών, η δυσκολία µε-
τακίνησης κοινωνικών οµάδων, η υποβάθµιση της υπαίθρου, είναι
αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής. Από την άλλη µεταφορικές
εταιρείες, τουριστικά γραφεία, µέτοχοι οργανισµών, ανώνυµες
εταιρείες, κερδίζουν, συσσωρεύουν κέρδη, και στοχεύουν σε όλο
και µεγαλύτερα κέρδη.

Τα παραδείγµατα από τη δική µου πλευρά είναι συγκεκριµένα.
Έρχονται από τον τόπο µου από την εκλογική περιφέρεια που
προέρχοµαι. Είναι παραδείγµατα που έχουν συζητηθεί πολλές
φορές µε ερωτήσεις του ΚΚΕ και σε αυτήν την Αίθουσα, έχουν
µπει και από συνδικαλιστικούς φορείς και από συνδικάτα και από
συλλόγους εργαζοµένων και κοινωνικούς φορείς.

ΟΑΣΘ. Σίγουρα κέρδη στους ιδιώτες µετόχους µε 12% µε επι-
χορήγηση από τον κρατικό προϋπολογισµό. Ελλιπείς οι υπηρε-
σίες για τον λαό της Θεσσαλονίκης, µ’ ένα εισιτήριο που µ’ αυτήν
την ακρίβεια χαρακτηρίζεται ακριβό. Όλα σχεδιάζονται µε βάση
το κέδρος και όχι την οικιστική ανάπτυξη και τις κοινωνικές ανά-
γκες. Στο Νοµό Θεσσαλονίκης υπάρχουν άγονες περιοχές, κύριε
Υπουργέ. Υπάρχει χωριό, τοποθεσία που εξυπηρετείται από τον
ΟΑΣΘ που το εισιτήριο έχει 1 ευρώ και το διπλανό χωριό που
εξυπηρετείται από το ΚΤΕΛ έχει 5 ευρώ. Στον ΟΑΣΘ έχουµε µεί-
ωση προσωπικού. Μιλάνε για χίλιους λιγότερους τα προηγού-
µενα χρόνια µε ταυτόχρονη αύξηση του µεταφορικού έργου και
κατά συνέπεια αύξηση των κερδών του ΟΑΣΘ, αφού από εκατόν
τριάντα εκατοµµύρια επιβάτες που είχαµε το 2007, φθάσαµε στα
εκατόν εβδοµήντα τρία εκατοµµύρια το 2008. Πώς βγαίνει αυτό
το έργο; Με την εντατικοποίηση της δουλειά, µε συνέπεια την
κατάργηση του οκτάωρου για τους οδηγούς, αφού –ένα ενδει-
κτικό- δουλεύουν από είκοσι λεπτά έως εκατόν είκοσι λεπτά την
ηµέρα υπερωρία. Από τις εβδοµήντα µία γραµµές του ΟΑΣΘ οι
εξήντα λειτουργούν, καλύπτουν τις ανάγκες µε υπερωρίες.

Έχουµε διευθέτηση του χρόνου εργασίας τους θερινούς
µήνες. Ειδική υπογράµµιση θέλω να κάνω ότι τα ειδικά τµήµατα
συντήρησης και στήριξης υποδοµών στον ΟΑΣΘ λειτουργούν µε
ελάχιστο προσωπικό και αφού δεν προλαβαίνουν τη συντήρηση
και επιδιόρθωση –ένα στοιχείο είναι αυτό µε τα κλιµατιστικά-
έχουν ως συνέπεια να κυκλοφορούν ακόµα λιγότερα λεωφορεία.
Με την αύξηση στα χρόνια κυκλοφορίας των αστικών από δώ-
δεκα σε δεκαπέντε συµβάλλετε και στην επιδείνωση της ρύπαν-
σης του περιβάλλοντος και φυσικά δεν παίρνονται µέτρα για την
ασφαλή µετακίνηση.

Το κόστος είναι το επιχείρηµά σας και αυτό ακούσαµε στην ει-
δική τελευταία σύµβαση που έγινε µε τον ΟΑΣΘ. Το κόστος είναι
το επιχείρηµά σας και για το ότι ούτε καν σχεδιάζουµε να µπουν
στην κυκλοφορία οχήµατα φιλικά προς το περιβάλλον.

Κατά συνέπεια µεγάλο µέρος της αστικής συγκοινωνίας κα-
λύπτεται από τα ΚΤΕΛ τα οποία είναι όλα στους ιδιώτες, µε
ακριβό εισιτήριο, µε λίγα δροµολόγια ώστε να εγκαταλείπονται
ακριτικές περιοχές. Πέφτουν στο µαρασµό περιοχές της υπαί-
θρου επειδή ακριβώς δεν έχουν σύνδεση µε τα αστικά κέντρα.
Ενδεικτική είναι και η ανάθεση στην Τοπική Αυτοδιοίκηση µετα-
φορικού έργου που µετά το αναθέτει στα ΚΤΕΛ. Παράδειγµα η
µεταφορά µαθητών στα σχολεία µε ειδικά δροµολόγια που πρέ-
πει, τουλάχιστον, να χρησιµοποιούν ζώνη. Κύριε Πρόεδρε, πρέ-
πει να το πω. Γίνονται αυτά τα δροµολόγια και µε άλλους
επιβάτες και µε ορθίους και φυσικά δεν µιλάµε για ζώνη. Τα ΚΤΕΛ
αποκοµίζουν µεγάλα κέρδη, έχουν βγει και στο εξωτερικό.

Όσο για τον ΟΣΕ, εκτροχιάστηκε για να κερδίσουν ακόµα πε-
ρισσότερο οι ιδιώτες πάνω στις γραµµές που πληρώνει ο ελλη-
νικός λαός. Ξέρετε τι λένε οι σιδηροδροµικοί; Κλείνουµε
σταθµούς, διώχνουµε πελάτες. Κλείσανε οι σταθµοί σε όλη την
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περιοχή. Κλείνουν µε τη σειρά οι σταθµοί στα χωριά του Κιλκίς,
των Σερρών και πάµε λέγοντας. Η ηλεκτρονική σύνδεση που
δήθεν γίνεται, το υποτιθέµενο αυτό σύστηµα που θα βοηθούσε
στην κυκλοφορία των τρένων δεν λειτουργεί. Η κυκλοφορία των
τρένων γίνεται µε κινητά τηλέφωνα. Και εγώ θα φέρω εδώ το ένα,
το τελευταίο θύµα που είχαµε προχθές στις γραµµές των σιδη-
ροδρόµων, που πλήρωσε µε τη ζωή του ακριβώς γιατί όχι µόνο
υπάρχουν αφύλακτες διαβάσεις αλλά και τα τρένα κυκλοφορούν
χωρίς το ηλεκτρονικό σύστηµα.

Να σας πω ότι κόπηκαν δυο γραµµές από Θεσσαλονίκη για το
Ορµένιο, δυο δροµολόγια που ήταν δροµολόγια της φτωχολο-
γιάς, κύριε Πρόεδρε. Ξέρετε µε ποιο επιχείρηµα κόπηκαν από τη
πλευρά του ΟΣΕ; Με το επιχείρηµα ότι δεν έχουν τροχούς τα
τρένα.

Οι προµήθειες γίνονται από το Υπουργείο Ανάπτυξης. Με αυτό
το στοιχείο θα τελειώσω. Οι προµήθειες του ΟΣΕ γίνονται από το
Υπουργείο Ανάπτυξης. Θέλω εξήγηση και γι’ αυτό. Πεντακόσιοι
εξήντα τροχοί χρειάζονται το χρόνο για όλη την Ελλάδα. Την
προηγούµενη χρονιά δόθηκαν στους σιδηροδροµικούς µας σα-
ράντα οκτώ τροχοί. Με αυτό το επιχείρηµα δυο τρένα, τα τρένα
του φτωχόκοσµου, τα τρένα που τα παίρνουν οι φαντάροι για να
πάνε στον Έβρο έχουν κοπεί, τα τρένα που συνδέουν τη Θεσ-
σαλονίκη, ένα αστικό κέντρο µε όλα τα χωριά της περιοχής. ∆εν
µπορούµε να συνεχίσουµε µε αυτόν τον εκτροχιασµό που µας
φέρνει εκατό πραγµατικούς εκτροχιασµούς µε εξήντα θύµατα
και πάρα πολλούς τραυµατίες. Απαξιώνετε τον ΟΣΕ, ακριβώς,
για να τον δώσετε βορά στους ιδιώτες, ακριβώς για να µπορούν
οι ιδιώτες να κερδίζουν πάνω στις γραµµές των χρηµάτων που
έδωσε ο ελληνικός λαός.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ. Κα-
λαντίδου.

Ο κ. Σκοπελίτης έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εκείνο που θα ήθελα να τονίσω είναι αυτό που τόνισε και ο ει-

σηγητής µας µε επάρκεια µάλιστα, ότι οι µεταφορές είτε είναι
θαλάσσιες είτε είναι χερσαίες είτε εναέριες, στα πλαίσια της συ-
γκριµένης πολιτικής που ακολούθησαν όλες οι κυβερνήσεις
ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρατίας και που µε συνέπεια ακολουθεί
και η σηµερινή Κυβέρνηση καµµία σχέση δεν έχουν µε την ικα-
νοποίηση των σύγχρονων διαρκώς διευρυνόµενων λαϊκών ανα-
γκών. Η µόνη σχέση τους και µάλιστα άκρως προνοµιακή, κύριοι
Βουλευτές, έχει να κάνει µε την εξυπηρέτηση των συµφερόντων
του κεφαλαίου που δραστηριοποιείται στον τοµέα των µεταφο-
ρών και δη των θαλάσσιων µεταφορών, στις οποίες θα ανα-
φερθώ και εγώ στο σύντοµο χρόνο που έχω στη διάθεσή µου.

Οι κάτοικοι των νησιών µας και βέβαια, οι πλατιές λαϊκές µάζες
που κάνουν χρήση των ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών, εκείνο που
θέλουν είναι να έχουν τακτικές, φθηνές και ασφαλείς συγκοινω-
νίες. Αυτή την απάντηση θα σας δώσει όποιος νησιώτης τού
απευθύνεται η σχετική ερώτηση.

Κι εσείς, στα πλαίσια της απελευθερωµένης αγοράς, τι τους
δίνετε; Τους δίνετε συγκοινωνίες που κάθε άλλο παρά είναι τα-
κτικές, που είναι πανάκριβες και το ίδιο σίγουρα ανασφαλείς. Και
δεν είναι τακτικές αφού ο όµορφος αυτός κόσµος, ο κόσµος των
εφοπλιστών σας δηλαδή, λειτουργεί σαν κράτος εν κράτει. Κα-
θορίζει τα δροµολόγια των πλοίων του, όχι βέβαια στη βάση της
εξυπηρέτησης των λαϊκών αναγκών, αλλά της παραπέρα αύξη-
σης της κερδοφορίας τους. Ιδιαίτερα οξυµένο είναι το πρόβληµα
αυτό στις λεγόµενες άγονες γραµµές και ας «τσεπώνουν» τις επι-
δοτήσεις, που όπως ανέφερε και ο εισηγητής µας, αυξάνονται
από χρόνο, σε χρόνο όπως βέβαια αυξάνονται και οι ρεµούλες
και τα κάθε µορφής σκάνδαλα.

Και βέβαια, µαζί µε τους νησιώτες µας «πληρώνουν τα σπα-
σµένα» της εφοπλιστικής αυτής τακτικής και ασυδοσίας και οι
ναυτεργάτες µας, που είτε πετιούνται στην ανεργία –µάλιστα
εκατοντάδες από αυτούς µένουν και απλήρωτοι- είτε βλέπουν να
καταστρατηγούνται τα κεκτηµένα µε αγώνες εργασιακά και άλλα
δικαιώµατά τους.

Η τακτικότητα που δεν την κρατούν στα δροµολόγιά τους είναι
αντίθετα εκείνη που διακρίνει τους εφοπλιστές µας στον καθο-
ρισµό της τιµής των ναύλων. Εδώ έχουµε απόλυτη συνέπεια και

µάλιστα στην πιο απόλυτη µορφή της. Οι αυξήσεις στα εισιτήρια
γίνονται, όχι στην ώρα τους, αλλά και πριν την ώρα τους. Οι τιµές
τους αυξήθηκαν από το 2001 έως το 2008 ούτε λίγο ούτε πολύ
κατά 350%. Ένα µισθό σχεδόν θέλει σήµερα ο κάτοικος ενός νη-
σιού µας για να κάνει ένα ταξίδι και το ταξίδι αυτό τις περισσό-
τερες φορές δεν είναι στη συντριπτική πλειοψηφία τους ταξίδι
αναψυχής, είναι ταξίδι ανάγκης για γιατρούς κ.λπ.. Έρχονται οι
νησιώτες µας στα αστικά κέντρα.

Όσον αφορά τα καράβια τους, που χρησιµοποιούν σε αυτές
τις γραµµές και την ασφάλεια που παρέχουν, έχουµε τονίσει –
και εγώ προσωπικά πολλές φορές- ότι έχουµε να κάνουµε στις
άγονες γραµµές µε καράβι αντίκα. Πλοία τριάντα, σαράντα χρό-
νων εξακολουθούν να ταξιδεύουν στο Αιγαίο. Και δεν είναι ούτε
ένα ούτε δύο αυτά τα πλοία. Φτάνουν τα πενήντα. Αυτή είναι η
κατάσταση και αυτά τα προβλήµατα δηµιουργούνται για την
ασφάλεια της ζωής στη θάλασσα.

Αυτή είναι η κατάσταση, κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ,
που επικρατεί σήµερα στις ακτοπλοϊκές µας συγκοινωνίες. Είναι
µια κατάσταση, που δεν έπεσε από τον ουρανό, αλλά όπως προ-
είπα και προείπε και ο εισηγητής µας, είναι δηµιούργηµα της πο-
λιτικής σας, µια πολιτική για την οποία ευθύνονται και τα δύο
κόµµατα, που κυβέρνησαν τη χώρα πολύ περισσότερο που την
προώθησαν δουλεύοντας σκληρά, ασύστολα τον ελληνικό λαό
και κυρίως τους νησιώτες, λέγοντάς τους ότι µε την απελευθέ-
ρωση των ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών θα απολάµβαναν καλύτε-
ρες συγκοινωνίες σε αυτό τον τοµέα. Η απελευθέρωση, το µόνο
που κατάφερε όπως έδειξε η εµπειρία µέχρι σήµερα, είναι να
απελευθερώσει τη ληστρική διάθεση των ακτοπλόων, όπως εµείς
έγκαιρα είχαµε επισηµάνει ότι θα προχωρήσουν σε αυτό το
δρόµο.

Κύριοι Βουλευτές, έχουµε τονίσει πολλές φορές ότι διέξοδος
από την κατάσταση αυτή, που αύριο θα γίνει ακόµα χειρότερη,
σίγουρα υπάρχει. Και βέβαια, αυτή η διέξοδος δεν βρίσκεται στα
µεταφορικά ισοδύναµα ούτε στην επιδότηση των εφοπλιστών για
να κάνουν καράβια, αλλά βρίσκεται στη δηµιουργία δηµόσιου
φορέα συγκοινωνιών, στα πλαίσια του οποίου και τα πλοία θα
αποτελέσουν λαϊκή περιουσία και θα δροµολογούνται µε βάση
τις ανάγκες του ελληνικού λαού και κυρίως των εργαζοµένων.

Αυτή είναι η θέση µας την οποία επαναλαµβάνουµε, όχι γιατί
έχουµε καµµία αυταπάτη ότι µπορούµε να πείσουµε για την ορ-
θότητά της τα άλλα κόµµατα. Τέτοιες αυταπάτες δεν είχαµε ούτε
θα έχουµε. Την επαναλαµβάνουµε, για να πείσουµε τον ελληνικό
λαό να απαλλαγεί από τις δικές του αυταπάτες ότι µπορεί στα
πλαίσια της πολιτικής, που έχει θεοποιήσει το κέρδος, να δει κα-
λύτερες µέρες και σε αυτό τον τοµέα. Και για να γίνει κάτι τέ-
τοιο, χρειάζεται η ανάλογη πολιτική, που µόνο µια λαϊκή
κυβέρνηση θα µπορέσει να εφαρµόσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κ. Αλυσανδράκης έχει
το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΛΥΣΑΝ∆ΡΑΚΗΣ: Στο απλό ερώτηµα «τι τις
θέλουµε τις µεταφορές», διαφορετικά απαντά το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και διαφορετικά απαντά η Κυβέρνηση. Το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας απαντά όπως ο καθηµερινός άν-
θρωπος. Θέλουµε τις µεταφορές για πιο γρήγορη, ασφαλή,
άνετη, φθηνή µετακίνηση επιβατών και εµπορευµάτων. Η Κυ-
βέρνηση, οι προηγούµενες κυβερνήσεις και η Ευρωπαϊκή Ένωση
θέλουν τις µεταφορές ως µηχανισµό κερδοφορίας των επιχει-
ρήσεων. Και όταν µπαίνει µπροστά το αχαλίνωτο κυνήγι του κέρ-
δους και ο αδυσώπητος ανταγωνισµός, υποφέρει πρώτα από
όλα η ασφάλεια. Βλέπε σιδηροδροµικά ατυχήµατα στη Βρετανία
και αεροπορικά ατυχήµατα όπως αυτό της «ΗELIOS» στη χώρα
µας.

Χάνονται χιλιάδες θέσεις εργασίας, χειροτερεύουν οι εργατι-
κές θέσεις και τα εργασιακά δικαιώµατα. Μειώνονται τα δροµο-
λόγια και επιλέγονται κερδοφόροι προορισµοί. Όσο για τη
µείωση του κόστους, αυτή δεν την έχουµε δει. Όλα αυτά συµ-
βαίνουν τη στιγµή που η τεχνολογική πρόοδος θα µπορούσε να
εξασφαλίσει ακόµα µεγαλύτερη ασφάλεια στις µεταφορές, κα-
λύτερες εργασιακές σχέσεις, µεγαλύτερη άνεση και ταχύτητα
και χαµηλότερες τιµές. Όµως, κάτι τέτοιο είναι αδύνατο, όταν η
τεχνολογική πρόοδος µπαίνει στην υπηρεσία του κεφαλαίου και
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όχι του ανθρώπου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγο µετά τη Συνθήκη του Μά-

αστριχτ, η Ευρωπαϊκή Ένωση προχώρησε στην απελευθέρωση,
στην ιδιωτικοποίηση των µεταφορών µαζί και των δρόµων σιδη-
ροδρόµων, λιµανιών, αεροδροµίων. Τεράστιος είναι ο όγκος της
Ευρωενωσιακής νοµοθεσίας, αρκετές εκατοντάδες πάσης φύ-
σεως νοµοθετήµατα µε κεντρικό στόχο την περαιτέρω ανάπτυξη
επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων και την στήριξη της κερδοφο-
ρίας. Στις αεροµεταφορές, ο πρώτος σηµαντικός σταθµός ήταν
η φιλελευθεροποίησή τους µαζί µε µια σειρά υπηρεσιών όπως η
εξυπηρέτηση εδάφους το 1993. Αµέσως µετά εµφανίστηκαν
ιδιωτικές εταιρείες στη χώρα µας και η σηµαντική υπονόµευση
της κρατικής Ολυµπιακής, καθώς και η απαξίωσή της οδήγησαν
στην επικράτηση της «AEGEAN» και στην πρόσφατη πώληση της
Ολυµπιακής.

Και εδώ το ζήτηµα δεν είναι η χαµηλή ή η υψηλή τιµή, αλλά η
ιδιωτικοποίηση. Πρόκειται για στρατηγική επιλογή, που τη συµ-
µερίζονται η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, το ΠΑΣΟΚ και ο
ΛΑΟΣ ασχέτως αν ψήφισαν ή όχι το πρόσφατο νοµοσχέδιο. Η
διαφωνία από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ήταν
για το µοντέλο της ιδιωτικοποίησης. Τη φιλελευθεροποίηση των
µεταφορών ακολούθησε η δηµιουργία του ενιαίου ευρωπαϊκού
ουρανού που ξεκίνησε το 2000 µε τη διαβόητη σύνοδο κορυφής
στη Λισαβόνα και νοµοθετήθηκε µε µια σειρά κανονισµούς το
2004. Ο ενιαίος ευρωπαϊκός ουρανός δεν συνιστά µόνο απώλεια
εθνικής κυριαρχίας. ∆ηµιουργεί επιπλέον τη νοµική βάση για κα-
τακερµατισµό και παράδοση στην αγορά και ιδιωτικοποίηση
όλων των υπηρεσιών πολιτικής αεροπορίας. Οι επιχειρησιακοί
τοµείς δραστηριότητας, αεροναυτιλία και αεροδρόµια διαχωρί-
ζονται. Επίσης διαχωρίζονται η εποπτεία από τη διαχείριση µε
στόχο την εκχώρησή τους στα ιδιωτικά συµφέροντα. Για παρά-
δειγµα, η διαχείριση, της εναέριας κυκλοφορίας που συνοδεύε-
ται από σηµαντικά έσοδα θα αποτελέσει αυτόνοµο τοµέα, που
εν καιρώ θα εκχωρηθεί σε ανώνυµη εταιρεία,όπως ήδη έχει γίνει
στη Γερµανία µε την «DFS». Σηµειωτέον ότι από το 2001 τιτλο-
ποιήθηκαν τα έσοδα του δηµοσίου από το ευρωκοντρόλ και που-
λήθηκαν για δεκαοκτώ χρόνια σε κάποια εταιρεία ονόµατι
«ΑΙΟΛΟΣ», που εδρεύει στο Λουξεµβούργο.

Ζωτικής σηµασίας τοµείς και υπηρεσίες της πολιτικής αερο-
πορίας έχουν ήδη εκχωρηθεί, ενώ άλλοι εκχωρούνται, όπως η
διερεύνηση ατυχηµάτων, ο έλεγχος της πτητικής ικανότητας αε-
ροσκαφών και εταιρειών, η χορήγηση αδειών και πτυχίων κάθε ει-
δικότητας. Οι συνέπειες των παραπάνω είναι µεγάλες και
οδυνηρές. Επιδείνωση εργασιακών σχέσεων, µείωση θέσεων ερ-
γασίας, χειροτέρευση της ασφάλειας των πτήσεων.

Βασικός παίκτης στο σενάριο των αναδιαρθρωµένων ιδιωτικο-
ποιηµένων αεροµεταφορών είναι τα ιδιωτικά αεροδρόµια που ξε-
κίνησαν πριν από τον ενιαίο ευρωπαϊκό ουρανό. ∆εν χρειάζεται
να πάµε πολύ µακριά αφού έχουµε στη γειτονιά µας το αερο-
δρόµιο της «HOCHTIEF». ∆ιακηρυγµένη πρόθεση της Κυβέρνη-
σης είναι να χρησιµοποιηθεί το µοντέλο Σ∆ΙΤ ή το µοντέλο
παραχώρησης για τη δηµιουργία νέων αεροδροµίων. Μετά την
Αθήνα έχουν σειρά το Ηράκλειο, η Θεσσαλονίκη, η Κέρκυρα, η
Ρόδος, η Κως, δηλαδή, αεροδρόµια που έχουν µεγάλη κίνηση,
ενώ άλλα αεροδρόµια νησιών που είναι ελλειµµατικά δεν είναι
στο ενδιαφέρον των επιχειρηµατιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Νοµός Ιωαννίνων και η Ήπει-
ρος γενικότερα είναι από τις πιο υποβαθµισµένες και από τις πιο
αποµονωµένες περιοχές της χώρας µας. Βασικό πρόβληµα της
περιοχής είναι η ανυπαρξία σιδηροδρόµου αλλά και προοπτικής
κατασκευής του στο ορατό µέλλον. Οι οδικές συγκοινωνίες είναι
στο µεγαλύτερο µέρος τους σε πολύ κακή κατάσταση. Τα λεγό-
µενα µεγάλα έργα, το λιµάνι της Ηγουµενίτσας και η Εγνατία,
που έχει δεκαετή καθυστέρηση δεν σχεδιάστηκαν µε γνώµονα
τις ανάγκες της Ηπείρου, αλλά για την εξυπηρέτηση των µετα-
φορών από τη ∆υτική και Κεντρική Ευρώπη στην Τουρκία και
ακόµη παραπέρα.

Μη έχοντας παραγωγικές δραστηριότητες και προϊόντα να µε-
ταφέρουν, οι Ηπειρώτες θα έχουν το προνόµιο να βλέπουν τα
φορτηγά να περνούν και οι ίδιοι να πληρώνουν διόδια, όταν θα
χρησιµοποιούν την Εγνατία. Πολύ πιο ακριβά διόδια θα πληρώ-

νουν στην περίφηµη Ιονία Οδό, κατά δήλωση του ιδίου του κ.
Σουφλιά. Ακριβά πληρώνουν και τη διάβαση από τη Σήραγγα του
Ακτίου, 3 ευρώ σε µία διαδροµή, όταν το βασικό µεροκάµατο
είναι 30 ευρώ. Ακριβά πληρώνουν και εισιτήρια των λεωφορείων,
όταν υπάρχουν δροµολόγια για τα αποµονωµένα χωριά της πε-
ριοχής.

Το αεροδρόµιο των Ιωαννίνων αποκτά νέο κτήριο, αλλά δεν
είναι αυτό το πρόβληµά του. Το πρόβληµα είναι η χρήση του αε-
ροδροµίου κάτω από συνθήκες οµίχλης και άλλες δυσµενείς και-
ρικές συνθήκες. ∆εν φαίνεται κανείς διατεθειµένος να το λύσει
αυτό. Το αεροδρόµιο της Πρέβεζας έχει απαξιωθεί. ∆ύο πτήσεις
την εβδοµάδα γίνονται από Αθήνα. Οι Ηπειρώτες έχουν ακούσει
πολλά για ανάπτυξη, αλλά ανάπτυξη δεν βλέπουν. Τρία Κοινο-
τικά Πλαίσια Στήριξης έχουν περάσει από πάνω τους χωρίς απο-
τέλεσµα. ∆εν είναι περίεργο, αφού η όποια ανάπτυξη γίνεται µε
κριτήριο τα επιχειρηµατικά συµφέροντα και όχι τα λαϊκά συµφέ-
ροντα.

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, οι µεταφορές δεν είναι
µία ακόµα επιχειρηµατική δραστηριότητα, µία ακόµα πηγή κέρ-
δους για το κεφάλαιο. Οι µεταφορές ασφαλείς, φθηνές, αποτε-
λεσµατικές για όλους οι δρόµοι, τα λιµάνια και τα αεροδρόµια
είναι κοινωνικό αγαθό και ως τέτοιο πρέπει να είναι αποκλειστικά
δηµόσιο, ώστε να λειτουργούν µε γνώµονα το συµφέρον του κοι-
νωνικού συνόλου. Εάν συµφωνήσουµε µε τις παραπάνω αρχές,
µπαίνει το ερώτηµα πώς θα γίνουν πράξη. Αναπόφευκτη είναι η
σύγκρουση µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των ελ-
ληνικών κυβερνήσεων, σύγκρουση συνολική, γιατί η πολιτική που
ιδιωτικοποιεί τις µεταφορές είναι η ίδια µε την πολιτική που επι-
χειρεί να στερήσει από τους εργαζόµενους όσα κατέκτησαν τα
τελευταία εκατόν πενήντα χρόνια.

Αυτός ο αγώνας απέναντι σε έναν πολύ ισχυρό αντίπαλο χρει-
άζεται ένα λαϊκό µέτωπο µε αντιµονοπωλιακό, αντιιµπεριαλιστικό
χαρακτήρα όπως προτείνει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Αυτό το µέτωπο µπορεί να φέρει ριζικές αλλαγές και στο επίπεδο
της οικονοµίας, αλλά και της εξουσίας ώστε η οικονοµία να λει-
τουργεί µε βάση τα λαϊκά συµφέροντα και όχι τα συµφέροντα
των µονοπωλίων και η εξουσία να είναι στα χέρια του λαού. Να
είναι κινητήρια δύναµη της κοινωνίας η ανθρώπινη ευηµερία και
όχι το επιχειρηµατικό κέρδος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Αλυσανδράκη,
εξαντλήσατε και το χρόνο της δευτερολογίας σας.

Η κ. Καφαντάρη έχει το λόγο.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και οι αστι-

κές συγκοινωνίες έχουν σοβαρότατο πρόβληµα. Και είναι απο-
λύτως λογικό µε δεδοµένο ότι στόχος των κυβερνήσεων και των
πολιτικών που ακολουθούνται δεν είναι φυσικά η ικανοποίηση
των σύγχρονων αναγκών, αλλά η ενίσχυση και η στήριξη της κερ-
δοφορίας του κεφαλαίου. Οι αστικές συγκοινωνίες, παρά τις
κατά καιρούς δηλώσεις των Υπουργών, παραµένουν συµπλή-
ρωµα και όχι προτεραιότητα. Προτεραιότητα εξακολουθεί να
έχει η πολιτική του ΙΧ.

Η πολυδιάσπαση των εταιρειών που δραστηριοποιούνται στο
πολεοδοµικό συγκρότηµα Αθήνας – Πειραιά και η ελλιπής χρη-
µατοδότησή τους από τον κρατικό προϋπολογισµό, η κατάργηση
συλλογικών συµβάσεων στους νέους εργαζόµενους, η έλλειψη
προσωπικού, η ιδιωτικοποίηση µέσω Σ∆ΙΤ τοµέων που αφορούν
πλευρές του αστικού µεταφορικού έργου και το πανάκριβο εισι-
τήριο είναι οι αποδείξεις.

Βάσει της Συνθήκης της Λισαβόνας, το 2010 ολοκληρώνεται η
απελευθέρωση των µεταφορών. Η ΕΘΕΛ, τα µπλε λεωφορεία
έχουν τεράστια έλλειψη οδηγών. Χρειάζονται τουλάχιστον χίλιοι
οδηγοί, ώστε να είναι καλυµµένες οι ανάγκες των δροµολογίων,
µε δεδοµένο αυτό που αποδέχεται και το Υπουργείο. ∆ηλαδή,
τον αριθµό των 2,7 οδηγών ανά όχηµα. Εµείς λέµε τρεις. Τα πε-
ντακόσια νέα λεωφορεία που πρόκειται να µπουν στο στόλο, ου-
σιαστικά τον ανανεώνουν και δεν προστίθενται, µιας και
αποσύρεται ένας ανάλογος αριθµός. Επτακόσια πενήντα λεω-
φορεία είναι περίπου δεκαπενταετίας µε συχνές βλάβες και χρει-
άζονται ανακατασκευή.

Το µετρό είναι σύµπλεγµα συµφερόντων, µεγαλοεργολάβων,
Ελλήνων και ξέρων. Η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» λειτουργεί αυθαίρετα,
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έξω από πολεοδοµία, έξω απ’ όλα. Την «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» την
έχετε εξαιρέσει από τις ∆ΕΚΟ. Γιατί; Μήπως µε στόχο το χρη-
µατιστήριο;

Η ΑΜΕΛ µόνο διαχειρίζεται τη λειτουργία του µετρό, τίποτα
άλλο. Από την άλλη, εργαζόµενοι δεν έχουν συγκεκριµένα καθή-
κοντα, ειδικότητες δεν υπάρχουν, δεν υπάρχουν οργανικές θέ-
σεις, δεν υπάρχει οργανόγραµµα. Οι προσλήψεις γίνονται κάτω
από αδιαφανείς συνθήκες. ∆εν υπάρχει προκήρυξη διαγωνισµού.
Ανθεί η ρουσφετολογία.

Τελικά, το µετρό πώς χαράσσει το σχεδιασµό του; Αυτή τη
στιγµή, µε την εξάµηνη διακοπή του τµήµατος της γραµµής που
εξυπηρετεί Εθνική Άµυνα- Αεροδρόµιο έχει αποσυντονιστεί η κα-
θηµερινότητα χιλιάδων εργαζοµένων, σε συνδυασµό δε µε την
ανακατασκευή τµήµατος της γραµµής του ηλεκτρικού Μονα-
στηράκι-Ταύρος, το πρόβληµα οξύνεται µε τροµακτικό τρόπο.
Τελικά, πόσο κοστίζει στον κόσµο το µετρό; Πόσο κοστίζει στον
κόσµο το µετρό και ποιοι ωφελούνται τελικά;

Τρόλεϊ. Αξιοποιούνται τα τρόλεϊ αρκετά για περιβαλλοντικούς
λόγους στο κέντρο; Είναι το µοναδικό µέσο που έχουµε, το οποίο
καλύπτει το περιβαλλοντικό πρόβληµα και δεν το έχουµε αξιο-
ποιήσει. Στο κέντρο αποκλειστικά τρόλεϊ θα έπρεπε να λειτουρ-
γούν. Έχει ασχοληθεί κανείς µ’ αυτό; Η έλλειψη προσωπικού στα
τρόλεϊ. Χρειάζονται τουλάχιστον τριακόσια µε τετρακόσια άτοµα,
αποτέλεσµα το 25% του στόλου να παραµένει στα γκαράζ, ακί-
νητο.

Οι ελαστικές σχέσεις εργασίας έρχονται και στις συγκοινω-
νίες. Οι συντάξεις των οδηγών ήδη πήγαν από τα εξήντα δύο στα
εξήντα πέντε χρόνια. Καταργούνται τα βαρέα και ανθυγιεινά στις
άλλες ειδικότητες. Έχουν ήδη φθάσει οι συντάξεις στα εξήντα
πέντε χρόνια. Υπάρχουν τεράστια εργασιακά προβλήµατα.

Το ξεπερασµένο ακτινωτό σύστηµα των συγκοινωνιών, πότε
επιτέλους θα αλλάξει; Μένει κάποιος σε µία συνοικία και πρέπει
να πάει στο κέντρο, να πάρει άλλο λεωφορείο, για να πάει σε κο-
ντινή του συνοικία.

Η συγκοινωνιακή πολιτική και τα αποτελέσµατά της έχουν
άµεση σχέση και συνδέονται µε άλλες πολιτικές οικονοµικής πο-
λιτικής -εξυπηρέτηση συµφερόντων- χωροταξίας, πολεοδοµίας -
χρήση γης, κατοικία, λειτουργία πόλης, άµεση σχέση-
περιβαλλοντικής διαχείρισης, εργασίας. Όσο η επικρατούσα πο-
λιτική δεν ανταποκρίνεται στα συµφέροντα και στις ανάγκες των
εργαζοµένων, δεν υπάρχει περιθώριο σωτηρίας.

Εµείς θέλουµε ενιαίο φορέα µεταφορών, µε δωρεάν µεταφορά
των εργαζοµένων τις ώρες αιχµής, τη φθηνή χρήση γρήγορων
και ασφαλών µεταφορών, την εξοικονόµηση ενέργειας και την
προστασία του περιβάλλοντος, τη σχεδιασµένη οικονοµική ανά-
πτυξη, µε στόχο την εξάλειψη της περιφερειακής ανισοµετρίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ. Κα-

φαντάρη. Το λόγο έχει η κ. Μελά. Έχετε τρία λεπτά πρωτολογία
και δύο δευτερολογία.

ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Ευχαριστώ πολύ.
Ο κάτοικος της Αθήνας, κύριοι Βουλευτές, και οι κάτοικοι των

άλλων µεγάλων πόλεων βιώνουν καθηµερινά το άγχος µε τη µε-
τακίνηση είτε χρησιµοποιούν τα Μέσα Μαζικής Μεταφοράς, που
δεν εξυπηρετούν λόγω της έλλειψης δροµολογίων και πυκνότη-
τας γραµµών, µε συνέπεια τις καθυστερήσεις, είτε χρησιµοποι-
ούν το ΙΧ, πράγµα που εµπλέκει ακόµα περισσότερο το
κυκλοφοριακό χάος.

Η κατάσταση που ισχύει σήµερα στις αστικές συγκοινωνίες,
το αδιέξοδο των σύγχρονων πόλεων και ιδιαίτερα της Αθήνας
οφείλεται στην πολιτική που εφαρµόστηκε από την άρχουσα
τάξη στον τόπο µας, ακόµα από τα µέσα της δεκαετίας του 1950.

Να θυµίσουµε ότι για να εξυπηρετηθούν τα συµφέροντα των
αυτοκινητοβιοµηχανιών, τα συµφέροντα των εταιρειών πετρε-
λαιοειδών, τα συµφέροντα των εταιρειών εµπορίας ελαστικών
και εµπορίας αυτοκινήτων ξηλώθηκε το τραµ που υπήρχε στη δε-
καετία του ’50, ξηλώθηκε το τρένο του Λαυρίου, έγιναν οδικές
αρτηρίες και ατελέσφορες διανοίξεις και µπήκε για πενήντα χρό-
νια στο αρχείο το θέµα του µετρό, το οποίο λειτούργησε µόνο
λίγο πριν στους Ολυµπιακούς Αγώνες.

Τεράστια ποσά δαπανώνται για έργα που δεν έχουν να κάνουν

µε τα Μέσα Μαζικής Μεταφοράς. Προτεραιότητα δίνεται στις
οδικές αρτηρίες. Έχει φθάσει σήµερα ο αριθµός των ΙΧ στο Λε-
κανοπέδιο να είναι τεράστιος, µε τεράστιες περιβαλλοντικές επι-
πτώσεις και µε τεράστια προβλήµατα στάθµευσης. Βέβαια,
έρχονται τα Σ∆ΙΤ µε ιδιωτικοποιηµένα γκαράζ να επιβαρύνουν
ακόµα περισσότερο την πόλη. Τα όποια, λοιπόν, έργα έχουν γίνει
ως σήµερα, δεν ανταποκρίνονται ολοκληρωµένα στις λαϊκές ανά-
γκες, όπως η χάραξη γραµµών, µε ιδιαίτερα προβλήµατα στις
λαϊκές γειτονιές.

Στα πλαίσια των ιδιωτικοποιήσεων, θα πρέπει να πούµε ότι µε
τη µέθοδο της δήθεν αυτοχρηµατοδότησης ο λαός πληρώνει
διπλά και τριπλά, αφού ξαναπληρώνει για τη χρήση και το µε-
γάλο κεφάλαιο, χωρίς ουσιαστικά να καταβάλει χρήµατα, δια-
χειρίζεται τα έργα, κερδίζει τεράστια ποσά και το κράτος είναι
και εγγυητής των κερδών του.

Το πρόβληµα όλων των αστικών συγκοινωνιών και ιδιαίτερα
των αστικών, δεν είναι µόνο θέµα οικονοµικής ή τεχνοκρατικής
διαχείρισης. Είναι θέµα ταξικής πολιτικής. Παράδειγµα είναι το
µετρό, το οποίο έγινε κατ’ αρχάς για να εξυπηρετήσει τους Ολυ-
µπιακούς Αγώνες και στην παραµονή τους, ενώ άφησε σε δεύ-
τερο επίπεδο τη δυτική συνοικία, τις εργατικές γειτονιές.

∆εύτερο παράδειγµα στις µέρες µας είναι το ζήτηµα του προ-
αστιακού. Η πόλη θα κοπεί στα δύο στο τέταρτο διαµέρισµα, θα
δηµιουργηθεί ένα γκέτο, θα είναι οι καλές και οι κακές συνοικίες
εκατέρωθεν των γραµµών, µε τεράστιες περιβαλλοντικές και κοι-
νωνικές επιπτώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα πάρω χρόνο και από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε,
και θα τελειώσω.

Για µας, κύριοι Βουλευτές, οι συγκοινωνίες παρεµβαίνουν κα-
θοριστικά στη λειτουργία της πόλης. Πρέπει να έχουν κοινωνικό
χαρακτήρα, αποτελούν κοινωνικό δικαίωµα. Γι’ αυτό πιστεύουµε
-και καλούµε το λαό να παλέψει γι’ αυτό- για να είναι δηµόσιες,
χωρίς ανάµιξη του ιδιωτικού κεφαλαίου.

Γι’ αυτό και µας βρίσκει αντίθετους η όποια ανάµιξη της Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης στο ζήτηµα των συγκοινωνιών, γιατί ακριβώς
εντείνει τη διάσπαση στη διαχείρισή του. Πρέπει να υπάρχει ενι-
αία διαχείριση του κοµµατιού που λέγεται συγκοινωνίες, για να
µπορεί να υπάρχει η πραγµατική εξυπηρέτηση του πολίτη συνο-
λικά στην επιβίβαση και την µετεπιβίβαση.

Χρειάζεται η αποφασιστική ενίσχυση, η προνοµιακή λειτουργία
των Μέσων Μαζικής Μεταφοράς, γιατί αυτά µπορούν να ανα-
πτύσσουν και µεγάλες ταχύτητες κάτω από συγκεκριµένες προ-
ϋποθέσεις, µεταφέρουν πολλαπλάσιους επιβάτες και δεν
επιβαρύνουν το περιβάλλον. Η σωστή και ολοκληρωµένη λει-
τουργία των Μέσων Μαζικής Μεταφοράς θα περιορίσει τελικά
τη χρήση του ΙΧ και γι’ αυτό θα πρέπει να ληφθούν µέτρα, πυ-
κνότητα δροµολογίων και κατά χώρο και στο χρόνο, έτσι ώστε
να εξασφαλιστεί και η ταχύτητα, φθηνό κόµιστρο, ασφάλεια και
αξιοπιστία.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι για όλα αυτά απαιτείται κάτω από
λαϊκό εργατικό έλεγχο ενιαίος δηµόσιος φορέας αστικών συ-
γκοινωνιών, µέσα στα πλαίσια του ενιαίου κρατικού φορέα µετα-
φορών. Αυτό είναι προϋπόθεση για να χαράσσεται µια ενιαία
συγκοινωνιακή πολιτική στην πόλη, µ’ ένα συνολικό σχεδιασµό
δικτύου, ενιαία διαχείριση της κυκλοφορίας και της µετεπιβίβα-
σης. Βεβαίως, αυτό σηµαίνει «όχι» στην συγχρηµατοδότηση,
«όχι» στα έργα αυτοχρηµατοδότησης. Οι συγκοινωνίες είναι
λαϊκό δικαίωµα και πρέπει να είναι ασφαλείς και φθηνές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ.

Μελά.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Ευ-

ριπίδης Στυλιανίδης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για είκοσι λεπτά.
ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και Επι-

κοινωνιών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να εκφράσω το σεβασµό µου στη διαφορετική φιλοσο-

φία και τη διαφορετική ιδεολογική προσέγγιση, τη διαφορετική
δηλαδή αφετηρία από την οποία ξεκινάει η κριτική του Κοµµου-
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νιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Την ίδια στιγµή όµως νιώθω και την
υποχρέωσή µου να διαφοροποιηθώ όσον αφορά το περιεχόµενο
αυτής της φιλοσοφίας, διότι η παράταξή µου και η Κυβέρνηση
Καραµανλή εκπροσωπεί µια διαφορετική προσέγγιση, ένα άλλο
σκεπτικό, έναν άλλο δρόµο, ο οποίος όµως πιστεύω ότι αποσκο-
πεί στον ίδιο στόχο, στις φθηνές, ασφαλείς κοινωνικές µεταφο-
ρές, στην εξυπηρέτηση δηλαδή του πολίτη.

Όσο και αν διαφωνούµε στον τρόπο, έχω την εκτίµηση ότι
όλες οι πολιτικές δυνάµεις µπορούµε να συµφωνήσουµε στο
στόχο. Γιατί ο στόχος είναι ένας, το πώς θα εξυπηρετήσουµε τον
Έλληνα επιβάτη, πώς θα διευκολύνουµε την καθηµερινότητα του
Έλληνα. Οι στόχοι µας, οι στόχοι της πολιτικής µας είναι σαφείς.
Ο κύριος εθνικός στόχος στον τοµέα αυτόν που συζητούµε είναι
η αναβάθµιση του ρόλου της Ελλάδας ως σηµαντικό διαµετακο-
µιστικό και εµπορευµατικό κέντρο, ως κέντρο ποιοτικών υπηρε-
σιών. Οι συνδυασµένες µεταφορές είναι ο τρόπος για να
επιτύχουµε αυτό το στόχο.

Ο κοινωνικός στόχος της πολιτικής µας είναι οι ποιοτικές µε-
ταφορές για όλους, η προστασία των εργαζοµένων, αλλά την
ίδια στιγµή η προστασία και των καταναλωτών, των επιβατών.

Ο αναπτυξιακός µας στόχος είναι η άρση της αποµόνωσης και
για τις λαϊκές συνοικίες, αλλά και για την ελληνική περιφέρεια
και η στήριξη της περιφέρειας ώστε να διασφαλίζονται και εκεί
ίσες ευκαιρίες και στις µεταφορές και συγκοινωνίες, αλλά και
στις επικοινωνίες.

Και βεβαίως ο κεντρικός οικολογικός στόχος είναι η προστα-
σία του περιβάλλοντος, είναι η ποιότητα ζωής, είναι οι «πράσι-
νες» µεταφορές.

Ο διαφορετικός τρόπος µε τον οποίο εµείς προσεγγίζουµε το
ζήτηµα είναι ο εξής. ∆ιαφωνούµε στο κρατικό µονοπώλιο, δια-
φωνούµε και στα ιδιωτικά µονοπώλια. Πιστεύουµε στην απελευ-
θέρωση και θεωρούµε ότι η αποκρατικοποίηση ή η εξυγίανση σε
άλλες περιπτώσεις, που διευκολύνει τον ανταγωνισµό, έχει σαν
αποτέλεσµα τη βελτίωση της ποιότητας των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών και βεβαίως το χαµηλότερο κόστος για τον καταναλωτή.
∆εν πιστεύουµε στο κράτος-επιχειρηµατία. Πιστεύουµε στο κρά-
τος-ρυθµιστή, στο κράτος που θέτει τους κανόνες στην αγορά
και µε αυστηρότητα περιφρουρεί αυτούς τους κανόνες. Αυτή
είναι η βασική αρχή στην οποία κτίζουµε την πολιτική µας. Με
βάση όµως αυτήν την αρχή, µε βάση αυτές τις αξίες, µε βάση
αυτόν τον προσανατολισµό θεωρούµε ότι ήδη έχουµε καταγρά-
ψει σηµαντικά θετικά αποτελέσµατα, διαφοροποιούµενοι, αν θέ-
λετε, από τις προηγούµενες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ οι οποίες
οδήγησαν σε στρεβλές λογικές γιατί πέταξαν το εθνικό και το
αναπτυξιακό όφελος σε µία µικροκοµµατική λογική.

Η «Ολυµπιακή Αεροπορία» για όλα τα χρόνια που διετέλεσε
κρατικό µονοπώλιο και κυρίως για τις τελευταίες δεκαετίες προ-
σέφερε κακές και πολλές φορές πανάκριβες υπηρεσίες, γιατί
υπετάχθη σε µια µικροκοµµατική λογική, έγινε ο χώρος στον
οποίο στεγάστηκαν κοµµατικά ρουσφέτια, λειτούργησε µε τρι-
πλάσιο αριθµό ανθρώπινου δυναµικού απ’ αυτόν που θα µπο-
ρούσε να λειτουργεί και ουσιαστικά απαξιώθηκε. Όταν
διαπιστώθηκε πια αυτό από το διεθνή ανταγωνισµό αλλά και από
την Ευρωπαϊκή Ένωση η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ επιχείρησε τέσ-
σερις φορές ανεπιτυχώς να την αποκρατικοποιήσει και σε µία θε-
τική διεθνή οικονοµική συγκυρία. ∆εν τα κατάφερε. Οι ζηµιές
ήταν ανυπολόγιστες. Φθάσαµε σε σηµείο οι Έλληνες πολίτες να
πληρώνουν µέχρι και 1.000.000 ευρώ την ηµέρα, χώρια τα πρό-
στιµα που συσσωρεύονταν από τις ευρωπαϊκές καταδίκες.

Αυτή η εικόνα είχε πολλαπλασιαστικά αρνητικά αποτελέσµατα
για τη χώρα µας στη διεθνή αγορά και βεβαίως για τον τουρι-
σµό, του οποίου το εισόδηµα διαχέονταν, όταν αυτός πήγαινε
καλά και όταν πηγαίνει καλά, σε όλη την ελληνική κοινωνία, στις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, στους ίδιους τους εργαζόµενους.

Πιστέψαµε στην απελευθέρωση και προχωρήσαµε σ’ αυτήν και
το αποτέλεσµα, κατά τη γνώµη µας, ήταν περισσότερα και φθη-
νότερα και καλύτερα δροµολόγια για τους καταναλωτές, νέες
θέσεις εργασίας, αύξηση του τουριστικού ρεύµατος. Με τον
τρόπο αυτό που επεξεργαστήκαµε και υλοποιήσαµε αυτήν την
πολιτική επιτύχαµε στις αεροµεταφορές να απαλλαγούµε από
τα 350.000.000 περίπου που πλήρωνε ο ελληνικός λαός κάθε

έτος για να συντηρεί τη λειτουργία της «Ολυµπιακής» και να επι-
τύχουµε, όπως προσδοκάται, 150.000.000 περίπου κέρδη από τα
τέλη και τις εισφορές της νέας εταιρείας, εφόσον αυτή συνεχίσει
να διατηρεί το µερίδιο αγοράς που της αντιστοιχεί. Και βεβαίως
προσδοκούµε ότι µέσα από τον ανταγωνισµό των ιδιωτικών εται-
ρειών πια που θα λειτουργούν στον ελλαδικό χώρο, όταν αυτές
θα ξεχυθούν στη διεθνή αγορά -που το κάνουν ήδη- θα επιτύ-
χουµε κα την αύξηση του τουριστικού ρεύµατος, την αύξηση των
εθνικών εσόδων και άρα τη µεγαλύτερη δυνατότητα για άσκηση
κοινωνικής πολιτικής. Και όταν βέβαια οι επιχειρήσεις αυτές πάνε
καλά πολλαπλασιάζονται και οι θέσεις εργασίας και έχει και το
κράτος τα περιθώρια να ασκήσει µια πληρέστερη και αποτελε-
σµατικότερη κοινωνική πολιτική, µια αποτελεσµατική πολιτική
στήριξης των άγονων αεροπορικών γραµµών ώστε να βγαίνουν
από την αποµόνωση όλες εκείνες οι περιοχές που µέχρι τώρα
δεν είχαν εύκολες συνδέσεις µε τα µεγάλα αστικά κέντρα.

Την ίδια στιγµή προχωρούµε σε πολιτικές οι οποίες εκσυγ-
χρονίζουν τις υποδοµές και των περιφερειακών αεροδροµίων,
µια που νέα αεροδρόµια υλοποιούνται στην Αλεξανδρούπολη,
στη Θεσσαλονίκη, στην Ανδραβίδα, στη Σητεία, στον Άραξο, στα
Ιωάννινα, στην Κάρπαθο, στη Νέα Αγχίαλο, στη Ρόδο και αλλού,
ενώ µια άλλη µεγάλη οµάδα αεροδροµίων έχουν ενταχθεί ήδη
προς χρηµατοδότηση στο ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης αλλά
και στους εθνικούς πόρους που διαχειριζόµαστε.

Για να επιτείνουµε ακόµη περισσότερο τα θετικά αποτελέ-
σµατα αυτής της πολιτικής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απο-
φασίσαµε, όπως γνωρίζετε, φέτος σε µια κρίσιµη χρονιά για τον
ελληνικό τουρισµό να αναστείλουµε τα τέλη αεροδροµίων από
τον Απρίλιο µέχρι και τις 30 Σεπτεµβρίου δίνοντας ένα πρόσθετο
κίνητρο στους διεθνείς tour operators αλλά και στον εσωτερικό
τουρισµό να επιλέξουν τα περιφερειακά αεροδρόµια της Ελλά-
δας που θα είναι φθηνότερα. Και βεβαίως η κατανάλωση αυτών
των ανθρώπων που θα επισκεφθούν τη χώρα µας και κυρίως την
ελληνική επαρχία θα βοηθήσει όχι µόνο την εθνική οικονοµία
αλλά και όλους τους εργαζόµενους που ζουν σ’ αυτές τις περιο-
χές και θα έχουν τη δυνατότητα να µην στερηθούν το πλεονέ-
κτηµα του τουριστικού εισοδήµατος που τόσα χρόνια τους
συντηρεί.

Στην επίκαιρη επερώτησή σας θέτετε και ζητήµατα ακτοπλοΐας
τα οποία δεν εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του Υπουργείου µου.
Περιορίζοµαι όµως κι εγώ να κάνω µαζί σας τη διαπίστωση ότι
βεβαίως επιβάλλεται η ανανέωση του στόλου, βεβαίως χρειάζε-
ται στήριξη όλο το εργασιακό δυναµικό του χώρου, δεν είναι
όµως ούτε δίκαιο ούτε τίµιο να ισοπεδώνουµε την αντίληψή µας
για την ελληνική ναυτοσύνη, που είναι ένας κλάδος ο οποίος µας
έχει κάνει υπερήφανους, είναι ένας κλάδος στον οποίο η Ελλάδα
αυτήν τη στιγµή πρωτοστατεί σε ολόκληρο τον κόσµο. Όπου βρί-
σκεται το ελληνικό πλοίο, όπου βρίσκεται ο Έλληνας καπετάνιος
κυµατίζει η ελληνική σηµαία. Οι άνθρωποι αυτοί πιστεύω ότι
έχουν προσφέρει στον τόπο και αν υπάρχουν και σ’ αυτόν τον
κλάδο κάποια κακά παραδείγµατα δεν πρέπει να τα αφήνουµε
να αµαυρώνουν όλους τους υπόλοιπους που φιλότιµα δεν ξέχα-
σαν ποτέ από πού ξεκίνησαν, ποια είναι η πατρίδα τους και τι
πρέπει να στηρίξουν τα επόµενα χρόνια της ζωής τους µε την οι-
κονοµική πολιτική που κάνουν οι επιχειρήσεις τους.

Θεωρώ ότι ορθώς η Κυβέρνηση δίνει σηµαντικό βάρος στη πα-
ρέµβαση για τον εκσυγχρονισµό των λιµανιών και των λιµενικών
υπηρεσιών. Ανανεώνονται και εκσυγχρονίζονται τα λιµάνια. Υιο-
θετείται και στις θαλάσσιες επιβατικές µεταφορές το σύστηµα
hub και spoke και hub και feeder, επεκτείνεται η δυνατότητα πα-
ροχής υπηρεσιών θαλάσσιου ταξί από πιστοποιηµένους κυβερ-
νήτες και πλωτά µέσα, διευρύνεται η δυνατότητα παροχής
θαλάσσιας συγκοινωνίας σε αστικές περιοχές µε µεγάλο παρα-
λιακό µέτωπο, όπως η Αττική, η Θεσσαλονίκη και άλλες.

Πιο συγκεκριµένα, σε σχέση µε τις θαλάσσιες µεταφορές και
τις λιµενικές υποδοµές δίνονται οι ακόλουθες κατευθύνσεις: ενί-
σχυση του διεθνούς ρόλου των λιµένων της Αθήνας, της Αττικής
γενικότερα, της Θεσσαλονίκης, της Πάτρας, της Ηγουµενίτσας,
του Ηρακλείου σε συνδυασµό µε αυτόν της Σούδας, της Αλε-
ξανδρούπολης, του Βόλου, της νότιας Κρήτης. Συνεχώς προ-
σπαθούµε να αναβαθµίζουµε µε τα έργα µας τις υφιστάµενες
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λιµενικές υποδοµές, ενώ παντού ξεκινάνε να εφαρµόζονται συ-
στήµατα περιβαλλοντικής διαχείρισης. Υπάρχει ένας ενιαίος σχε-
διασµός για τη διαχείριση όλου αυτού του λιµενικού συστήµατος
Αττικής και προσδοκία µας και επιδίωξή µας είναι η αναβάθµιση
και του Λιµένος Θεσσαλονίκης.

Εµείς θεωρούµε ότι είναι θετική έκβαση η αποκρατικοποίηση
ενός τµήµατος της λειτουργίας του Λιµένος Πειραιά και µάλιστα
από τους Κινέζους, που εν πάση περιπτώσει και φιλοσοφικά η
πολιτική τους βρίσκεται κοντά στις απόψεις που υποστηρίζετε,
και το θεωρούµε αυτό γιατί πιστεύουµε ότι µέσα από αυτού του
είδους τις συνεργασίες διατηρούµε µε τον τρόπο µας το µερίδιο
διεθνούς αγοράς για τον Πειραιά, δίνοντας δυνατότητα οι εµπο-
ρευµατικές µεταφορές να δίνουν ψωµί σε πάρα πολύ κόσµο από
διαφορετικά επαγγέλµατα και στις χερσαίες µεταφορές, στα
εµπορευµατικά κέντρα, στους Έλληνες οδηγούς, οι οποίοι αυτήν
τη στιγµή το εισόδηµά τους το βασίζουν στον όγκο που µεταφέ-
ρουν είτε µέσα από τη στεριά, είτε µέσα από τη θάλασσα.

Ο σιδηρόδροµος είναι ένα κοινωνικό µέσο µαζικής µεταφοράς
επιβατών -απελευθερώνεται µετά το 2010- και βεβαίως είναι και
µέσο στρατηγικό για την εµπορευµατική µεταφορά. Είναι βέ-
βαιον ότι στο παρελθόν έχουν γίνει σηµαντικά λάθη στη χάραξη
στρατηγικής, όσον αφορά τη σιδηροδροµική µεταφορά. Είναι βέ-
βαιον ότι για πολλά χρόνια υπήρξε διοικητική διάλυση και οικο-
νοµική απαξίωση αυτού του µέσου. Είναι βέβαιον ότι οι
προηγούµενες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ έβαλαν το σιδηρόδροµο
σε δεύτερη µοίρα σε σχέση µε τις οδικές µεταφορές. Αυτό είχε
σαν συνέπεια τα ελλείµµατα να γεννούν τοκοχρεολύσια δανει-
σµού και σήµερα να χρωστά τουλάχιστον 8.000.000.000 ευρώ, ο
κάθε Έλληνας και Ελληνίδα να πληρώνουν 2.000.000 και πλέον
την ηµέρα για να συντηρηθεί ένα σύστηµα, το οποίο δεν είναι
αντάξιο των υπηρεσιών που θα µπορούσε και θα ήθελε να προ-
σφέρει και που ζει και υπάρχει χάρη στο φιλότιµο των εργαζο-
µένων και χάρη στο µεράκι κάποιων ανθρώπων που το
πιστεύουν.

Είναι χαµηλό το επιβατικό έργο που κληρονοµήσαµε. Και κά-
νουµε σηµαντική προσπάθεια να το αυξήσουµε. Είναι σχεδόν
ανύπαρκτο το εµπορευµατικό έργο, γιατί όταν γίνονταν οι χαρά-
ξεις τα προηγούµενα χρόνια δυστυχώς δεν προέβλεπαν τη σύν-
δεση του σιδηροδροµικού δικτύου ούτε µε τις βιοµηχανικές
ζώνες ούτε µε τα λιµάνια. Αχρήστευαν δηλαδή το βασικό µέσο
συνδυασµένων µεταφορών. Το βασικό πρόβληµα αυτού του Ορ-
γανισµού ήταν και είναι το πρόβληµα της ρευστότητας. Αυτήν τη
στιγµή γίνεται µια τιτάνια προσπάθεια να εξυγιανθεί η δοµή και
η λειτουργία, να λυθεί αυτό το πρόβληµα, χωρίς να υπολειπό-
µεθα σε προσπάθεια ανάπτυξης του δικτύου, εκσυγχρονισµού
του δικτύου, ώστε η κάθε νέα υπηρεσία που θα προσφέρεται να
είναι οικονοµικά ανταποδοτική και να µας δίνει τη δυνατότητα να
µπορέσουµε να βασιστούµε στο µέσο αυτό.

Τα τελευταία χρόνια γίνεται ένα σηµαντικό επενδυτικό έργο.
Από το 2005 έως σήµερα δηµοπρατήθηκαν ογδόντα εννέα έργα
συνολικού προϋπολογισµού 2.400.000.000. Η κεντρική προτε-
ραιότητα είναι ο βασικός εθνικός άξονας της ΠΑΘΕΠ –Πάτρα,
Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Ειδοµένη, Προµαχώνας- ο οποίος µας δίνει
τη δυνατότητα για πρώτη φορά να έλθουµε σε επικοινωνία µε
την ευρωπαϊκή ενδοχώρα, γιατί κανείς σιδηρόδροµος δεν έχει
µοίρα εάν δεν συνδέεται είτε µε τα δυτικά Βαλκάνια είτε µε τη
Βουλγαρία είτε µε την αγορά της Τουρκίας. Ο συνολικός προϋ-
πολογισµός και προδεσµεύσεις οικονοµικές και από κοινοτικούς
πόρους σε αυτήν την κατεύθυνση είναι 5.500.000.000 ευρώ. Το
χρονοδιάγραµµα υλοποίησης µαζί µε τις εφαρµογές τηλεµατι-
κής και ηλεκτρονικής διαχείρισης βλέπει το 2015. Την ίδια ώρα
συζητούµε, σχεδιάζουµε και µελετούµε ήδη µια σειρά από δευ-
τερεύοντα δίκτυα, που για την Ελλάδα όµως είναι πάρα πολύ ση-
µαντικά, είναι πρωτεύοντα γιατί βάζουν ξανά στο παιχνίδι
αποµονωµένες περιοχές της ελληνικής περιφέρειας.

Ειδική αντιµετώπιση για µας είχε και θα συνεχίσει να έχει ο
προαστιακός σιδηρόδροµος, που εξυπηρετεί κυρίως φτωχές και
απαξιωµένες κατά το παρελθόν περιοχές. Τα βήµατα της πολιτι-
κής µας συµπεριλαµβάνουν τη διοικητική αναδιοργάνωση σε
πρώτη φάση, τη διασφάλιση της ρευστότητας άµεσα, την οργα-
νωµένη εµπορική πολιτική µε την ανάπτυξη και εµπορευµατικών

κέντρων και βεβαίως την παράλληλη αναπτυξιακή πολιτική. Σε
όλη αυτήν την πολιτική ούτε κρυφτήκαµε ούτε κρυβόµαστε από
τους εργαζόµενους. Συνοµιλούµε µαζί τους, δίνουµε τις απόψεις
µας, ακούµε τις δικές τους και µαζί σχεδιάζουµε έξυπνους τρό-
πους χρηµατοδότησης, µείωση του κόστους λειτουργίας, καλύ-
τερη ποιότητα παρεχόµενων υπηρεσιών.

Στο Λεκανοπέδιο τα µέσα µαζικής µεταφοράς, όπως και σε
όλη την Ελλάδα, είναι η κεντρική µας προτεραιότητα. Αυτό προ-
κύπτει και από την πολιτική µας, η οποία τα τελευταία χρόνια αυ-
ξάνει συστηµατικά και ανανεώνει το στόλο µε αντιρρυπαντική
τεχνολογία. Πάνω από πεντακόσια λεωφορεία τύπου EURO 5
έχουν παραγγελθεί από τον ΟΑΣΑ και αντικαθιστούν τα παλαιάς
τεχνολογίας, είναι θεαµατικά λιγότερο ρυπογόνα, υπερσύγ-
χρονα, µε συστήµατα τηλεµατικής, που πραγµατικά θα βελτιώ-
σουν τις παρεχόµενες υπηρεσίες στον πολίτη. Μετρό και τραµ
επεκτείνονται µε επιτυχία, εξυπηρετώντας σηµαντικά κοµµάτια
του Λεκανοπεδίου.

Η εφαρµογή του ενιαίου εισιτηρίου του 1 ευρώ από τον Ια-
νουάριου του 2009 για ενενήντα λεπτά διευκολύνει τον επιβάτη
και πρακτικά είναι οικονοµικότερη. Αν υπολογίσετε τους µέσους
όρους, θα διαπιστώσετε ότι για τις ίδιες διαδροµές, εφόσον συν-
δύαζε περισσότερα µέσα ο επιβάτης, θα πλήρωνε πολύ περισ-
σότερα. Και βεβαίως, επειδή εµπράκτως δείχνουµε την κοινωνική
µας ευαισθησία, όπως θα γνωρίζετε χθες ανακοινώσαµε µια
σειρά κοινωνικών µέτρων, για να κάνουµε φθηνότερο το εισιτή-
ριο για ειδικές πληθυσµιακές οµάδες. Μειώσαµε δηλαδή κατά
50% το κόστος για τους άνω των εξήντα πέντε ετών, τους συ-
νταξιούχους, για τους κάτω των δεκαοκτώ ετών, τους µαθητές
κατά κανόνα, όχι µόνο στη διαδροµή σπίτι-σχολείο, σχολείο-
σπίτι, αλλά σε όλες τις διαδροµές, για τους σπουδαστές των ΙΕΚ
και φυσικά για τους Έλληνες φοιτητές του εξωτερικού, που φέ-
ρουν την ευρωπαϊκή ταυτότητα για τις µεταφορές.

Έχουν ολοκληρωθεί σε όλους τους εποπτευόµενους Οργανι-
σµούς του ΟΑΣΑ οι συλλογικές συµβάσεις, που βασίζονται στις
αποφάσεις της ΓΣΕΕ. Την ίδια πολιτική επιδιώκουµε να εφαρµό-
σουµε και στο χώρο των ΤΑΞΙ, γιατί θεωρούµε ότι τα ΤΑΞΙ είναι
ένα µέσον ειδικής µεταφοράς. Εκεί λοιπόν -και εδώ µου δίνεται
ουσιαστικά η δυνατότητα να απαντήσω σε όλα όσα γράφτηκαν
και ειπώθηκαν το τελευταίο διάστηµα, παραποιώντας ή περιορί-
ζοντας σε ορισµένα µόνο σηµεία την αναφορά στα µέτρα που
πήραµε- από τους δέκα συντελεστές αυξάνεται µόνον ο ένας,
αυτός ο οποίος προσφέρει στον επιβάτη ταχύτερη εξυπηρέτηση.

Το ΤΑΞΙ το παίρνεις για να φτάσεις στον προορισµό σου γρη-
γορότερα. Πριµοδοτείται λοιπόν µε 10% αύξηση, γιατί το συνο-
λικό κόµιστρο επιβαρύνει τον επιβάτη κατά 10% περισσότερο.
∆ηλαδή, η διαδροµή Αργυρούπολη-Κέντρο, που στοίχιζε 10
ευρώ, τώρα µε το νέο µέτρο θα στοιχίζει 11 ευρώ. ∆εν θα γίνε-
ται όµως από τους επιβαρυµένους δρόµους, γιατί θα έχει κίνη-
τρο ο οδηγός του ΤΑΞΙ να ακολουθήσει µια άλλη διαδροµή,
γρηγορότερη, διότι µόνο όταν είναι πάνω από τριάντα πέντε χι-
λιόµετρα την ώρα η ταχύτητα θα µπορεί να πάρει αυτό το κάτι
παραπάνω. Ο συντελεστής της αναµονής –αναµονή σηµαίνει ότι
το ΤΑΞΙ πηγαίνει µε κάτω από τριάντα πέντε χιλιόµετρα την ώρα-
δεν αυξάνεται. Παραµένει µηδενικός. Για πρώτη φορά κινητρο-
δοτείται η ταχύτητα εξυπηρέτησης του επιβάτη. Με αυτόν τον
τρόπο αποφορτίζονται λοιπόν οι κεντρικές διαδροµές, τα ΤΑΞΙ
θα επιλέγουν εναλλακτικές διαδροµές κι έτσι εξυπηρετούνται και
οι κοινωνικές µεταφορές, τα µέσα µαζικής µεταφοράς. Και βε-
βαίως, είναι και µια περιβαλλοντική πολιτική αυτό, διότι απο-
φορτίζουµε τους δρόµους εκείνους που συνήθως οικολογικά,
περιβαλλοντικά, είναι επιφορτισµένοι.

Στα ΚΤΕΛ, που αφορούν όλη την επαρχία και είναι µέσο κοι-
νωνικής µεταφοράς, µετά από συµφωνία µε τους ίδιους τους
ιδιοκτήτες επιτύχαµε φέτος µηδενικές αυξήσεις και εφαρµό-
ζουµε σταδιακά όλο και περισσότερο το πρόγραµµα «Συν-κοι-
νωνία» µαζί µε την ΚΕ∆ΚΕ, το οποίο επιτρέπει στο λεωφορείο να
φθάσει στο αποµονωµένο χωριό της περιφέρειας, προσφέρο-
ντας τις κοινωνικές του υπηρεσίες σε όλους τους κατοίκους που
ζουν εκεί.

Αυτές οι πολιτικές, που ευνοούν αυτούς τους κλάδους, που
µπορεί να τους λέτε ιδιώτες, αλλά και αυτοί είναι µεροκαµατιά-
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ρηδες επαγγελµατίες, ουσιαστικά στηρίζουν κοινωνικά και οικο-
νοµικά είκοσι οκτώ χιλιάδες οικογένειες επαγγελµατιών οδηγών
ΤΑΞΙ και σαράντα χιλιάδες εργαζόµενους ή επαγγελµατίες οδη-
γούς και ιδιοκτήτες στα ΚΤΕΛ. Μην εµφανίζουµε λοιπόν δαιµο-
νοποιηµένα τον κάθε ιδιώτη ως κερδοσκόπο. Μεροκαµατιάρηδες
είναι και αυτοί, οι οποίοι ευνοούνται µέσα απ’ αυτό το µέτρο.
Μέσα βεβαίως από την πολιτική αυτή ευνοείται τελικά ο ίδιος ο
καταναλωτής, ο πολίτης δηλαδή της αποµονωµένης λαϊκής συ-
νοικίας µέχρι χθες ή ο πολίτης της αποµονωµένης επαρχιακής
περιοχής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ)

Κάνατε µιαν αναφορά στα προγράµµατα σύµπραξης δηµόσιου
και ιδιωτικού τοµέα, κύριοι συνάδελφοι. Θέλω να πω το εξής:
Μέσα από αυτά τα προγράµµατα ουσιαστικά η πολιτεία αξιοποιεί
τον ιδιώτη, όχι ο ιδιώτης την πολιτεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αποκτούµε έργα, τα οποία αν περιοριζόµασταν να τα κατα-
σκευάσουµε µε δηµόσιες δαπάνες, θα χρειαζόµασταν δεκαπέ-
ντε και είκοσι χρόνια.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Έχει ολοκληρωθεί ο χρό-
νος σας, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Με την εφαρµογή αυτού του προγράµµατος αντιλαµβάνεσθε
ότι οι κοινωνικές υπηρεσίες θα καθυστερούσαν να έλθουν στον
τόπο µας δεκαπέντε χρόνια. Τώρα τα απολαµβάνουµε νωρίτερα,
ποιοτικότερα, διότι δεν τα παραλαµβάνουµε, εάν δεν έχουν τις
προδιαγραφές, αποφεύγουµε τις υπερκοστολογήσεις και προ-
σφέρουµε στην ελληνική κοινωνία υπηρεσίες που δεν θα τις απο-
λάµβανε, τουλάχιστον αυτή η γενιά.

Με απλά λόγια –και κλείνω µε αυτό- πιστεύουµε -και αυτή είναι
η βασική αρχή και αξία της φιλοσοφίας µας- ότι το κέρδος πρέ-
πει να γίνεται κίνητρο για δουλειά και για αποτελέσµατα. Και βε-
βαίως, το ιδιωτικό κέρδος µπορεί να γίνει θετικό για τον τόπο,
όταν φιλτράρεται µέσα από το δηµόσιο συµφέρον, µέσα από το
κοινωνικό συµφέρον.

Οι ανταποδόσεις που περιµένουµε από τον ιδιωτικό τοµέα, δεν
βασίζονται µόνο στην εταιρική, κοινωνική ευθύνη, αλλά στην πει-
θαρχία σε κανόνες, τους οποίους επιβάλλει η πολιτεία για να δια-
σφαλίσει γρήγορες, ασφαλείς και οικονοµικές µεταφορές για
όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η 19η Απριλίου,
ηµέρα θανάτου του Λόρδου Βύρωνα, έχει καθιερωθεί µε Προε-
δρικό ∆ιάταγµα που εξεδόθη το Σεπτέµβριο του 2008 ως ηµέρα
Φιλελληνισµού και ∆ιεθνούς Αλληλεγγύης. Η απόφαση αυτή ελή-
φθη ύστερα από πρωτοβουλία της Βουλής προς τον Υπουργό
Εσωτερικών. Και φέτος που είναι η πρώτη ηµέρα εορτασµού η
19η Απριλίου ως ηµέρα Φιλελληνισµού και ∆ιεθνούς Αλληλεγ-
γύης, συµπίπτει µε την ηµέρα του Πάσχα. Όλες οι εκδηλώσεις
που θα πραγµατοποιήσει η Βουλή των Ελλήνων θα γίνουν µετά
τις γιορτές του Πάσχα και θα σας ανακοινωθεί το σχετικό πρό-
γραµµα και τι πρωτοβουλίες έχει πάρει η Βουλή, για να αναδεί-
ξει αυτό το µεγάλο θέµα.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Γεώργιος Παπανδρέου και εκατό Βουλευτές του
κόµµατός του, κατέθεσαν πρόταση για σύσταση Εξεταστικής
Επιτροπής, σύµφωνα µε το άρθρο 144 του Κανονισµού της Βου-
λής, σχετικά µε τη διερεύνηση της υπόθεσης «SIEMENS» στο σύ-
νολό της.

Η πρόταση αυτή θα καταχωριστεί στα πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης, θα τυπωθεί, θα διανεµηθεί στους κυρίους Βου-
λευτές και θα συζητηθεί, µε τη διαδικασία της γενικευµένης
επερώτησης, όπως προβλέπει ο Κανονισµός.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα πρόταση για Σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής, η οποία
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου
της Βουλής των Ελλήνων, πενήντα έξι µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί-καθηγητές από το Μειονοτικό Ιεροσπουδαστήριο
Κοµοτηνής, το οποίο συµµετέχει στο πρόγραµµα φιλοξενίας του
Ιδρύµατος της Βουλής των Ελλήνων για τον Κοινοβουλευτισµό
και τη ∆ηµοκρατία.

Η Βουλή σας καλωσορίζει και σας πληροφορούµε ότι παρα-
κολουθείτε συνεδρίαση κοινοβουλευτικού ελέγχου, όπου παρί-
στανται οι Βουλευτές που ελέγχουν την κυβέρνηση για πράξεις
και παραλείψεις και στην προκειµένη περίπτωση συζητείται επε-
ρώτηση του ΚΚΕ για τα θέµατα των επικοινωνιών και απαντά ο εκ
Θράκης Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Στυλιανίδης.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ.

Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ασφαλώς, κύριε Υπουργέ, είναι ριζικά διαφορετική η φιλοσο-

φία µας και στα θέµατα των µεταφορών, αλλά ριζικά διαφορε-
τική πολιτική έχουµε και στις συγκοινωνίες. Εµείς προκρίνουµε,
υποστηρίζουµε και αγωνιζόµαστε για το κοινωνικό, για το συλ-
λογικό συµφέρον, ενώ η πολιτική που εφαρµόζετε ικανοποιεί τις
απαιτήσεις, τα συµφέροντα και τα κέρδη των µεγαλοεπιχειρη-
µατιών. Και αυτό δεν είναι σχήµα λόγου, είναι η σκληρή πραγ-
µατικότητα που βιώνει η εργατική τάξη, τα πλατιά λαϊκά
στρώµατα και στις µεταφορές. Αυτό είναι το πρώτο σχόλιο.

Το δεύτερο σχόλιο σχετίζεται µε τους ναυτεργάτες και µε τη
ναυτιλία. Ο εισηγητής µας και οι υπόλοιποι οµιλητές του ΚΚΕ δεν
έκαναν καµµία κριτική στους ναυτεργάτες, αλλά στην πολιτική
των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που
δίνουν συνεχώς κίνητρα, φοροαπαλλαγές, επιδοτήσεις, προνό-
µια στους εφοπλιστές.

Οι ναυτεργάτες, αυτή η κύρια δύναµη της ναυτοσύνης, που εί-
πατε κύριε Υπουργέ, δουλεύουν σκληρά. Οι εργάτες της θά-
λασσας ανταποκρίνονται στη δουλειά τους επάξια και έχουν την
απεριόριστη εκτίµηση του ΚΚΕ.

Το τρίτο σχόλιο. Το ΚΚΕ, κύριε Υπουργέ, είναι ριζικά, κατηγο-
ρηµατικά αντίθετο µε την εκποίηση δηµόσιας περιουσίας, είναι
αντίθετο µε την εφαρµοζόµενη πολιτική που χαρίζει το δηµόσιο
πλούτο. Ήµασταν κατηγορηµατικά αντίθετοι µε την πώληση των
λιµανιών, ανεξάρτητα από το ποιος είναι ο ιδιώτης, ο επιχειρη-
µατίας, ο αγοραστής καπιταλιστής.

Ας µπούµε στο θέµα µας. Στα θέµατα των µεταφορών υλο-
ποιούνται δύο βασικές επιλογές, δύο κεντρικές γραµµές. Η µία
γραµµή είναι η κυρίαρχη, αυτή που και σήµερα εφαρµόζεται, που
εφαρµόζουν όλες οι κυβερνήσεις δεκαετίες τώρα και της Νέας
∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, πολιτική που εξυπηρετεί το µεγάλο
κεφάλαιο και όχι τις ανάγκες των εργαζοµένων, των λαϊκών
στρωµάτων. Γραµµή, η οποία προχωρά σταθερά στην ιδιωτικο-
ποίηση, στην απόλυτη εµπορευµατοποίηση του έργου των µε-
ταφορών. Γραµµή και πολιτική, η οποία εκχωρεί όλο και νέα
προνόµια στους µεγαλοεπιχειρηµατίες, στους εφοπλιστές, ακτο-
πλόους, στους οποίους, όπως ειπώθηκε ήδη, έχουν δοθεί
226.872.000 ευρώ ως κίνητρα- επιδοτήσεις για τις λεγόµενες
άγονες γραµµές. Το επαναλαµβάνουµε για µία ακόµα φορά. Εί-
µαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι στη λογική αυτή και στην ανα-
φορά «άγονες γραµµές». Σε όλους τους τόπους, σε όλα τα
νησιά, σε όλη τη χώρα κατοικούν εργαζόµενοι οι οποίοι έχουν
συγκεκριµένες ανάγκες για επικοινωνία και για µεταφορά. Και
αυτό το αγαθό, όπως το αγαθό της παιδείας, της υγείας, της
πρόνοιας, θα πρέπει να τους παρέχεται δωρεάν.

Εµείς, ως ΚΚΕ, δεν αποδεχόµαστε αυτή τη λογική και αυτή την
κυρίαρχη γραµµή που εκποιεί το δηµόσιο πλούτο, τη δηµόσια
περιουσία. Πόσο πουλήθηκε η Ολυµπιακή Αεροπορία; Αναφέρ-
θηκε ήδη. Λιγότερο από όσο αγόρασαν τον ποδοσφαιριστή
Κακά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Μία Ολυµπιακή Αεροπορία
εκποιήθηκε λιγότερο από τα χρήµατα που δόθηκαν για την
αγορά ενός ποδοσφαιριστή.

Σηµαντικό έργο του ΟΣΕ ήδη δίδεται σε εργολάβους και ει-

πώθηκε για κατάργηση των γραµµών. Αυτή είναι η αιτία που, σε
διάφορους τοµείς του τοµέα των µεταφορών, αλλάζουν οι ερ-
γασιακές σχέσεις, καταργούνται εργασιακά δικαιώµατα, όπως
το βασικό δικαίωµα για σταθερή και µόνιµη δουλειά, και αντικα-
θίστανται από ελαστικές σχέσεις εργασίας και από εργολάβους.
Σε αυτή τη γραµµή είναι σύµφωνες, µε ελάχιστες διαφοροποιή-
σεις, όλες οι δυνάµεις του ευρωµονόδροµου, όλες οι δυνάµεις
που ψήφισαν και αποδέχονται τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, τις
τέσσερις βασικές ελευθερίες. ∆ηλαδή από πού ήρθε η λογική
της απελευθέρωσης των ευρωπαϊκών ουρανών; ∆εν απορρέει
και αυτή από τις ελευθερίες του Μάαστριχτ; Και τη Συνθήκη του
Μάαστριχτ, για να µην ξεχνιόµαστε, την ψήφισαν η Νέα ∆ηµο-
κρατία, το ΠΑΣΟΚ, ο Συνασπισµός και την εφαρµόζουν οι κυ-
βερνήσεις όλα αυτά τα χρόνια.

Η άλλη γραµµή, η διαφορετικά ριζική και στο ζήτηµα των µε-
ταφορών, είναι αυτή που εκφράζει και για την οποία παλεύει το
ΚΚΕ.

Το ΚΚΕ θεωρεί ότι οι µεταφορές είναι κοινωνικό αγαθό, θεω-
ρεί ότι η πολιτική για τις µεταφορές πρέπει να ικανοποιεί τις ανά-
γκες των εργαζοµένων, την προστασία και το σεβασµό της
ανθρώπινης ζωής. Να δοθεί στην πράξη, υποστηρίζουµε και πα-
λεύουµε, προτεραιότητα στα µέσα µαζικής µεταφοράς και µάλι-
στα µε ενίσχυση των µέσων σταθερής τροχιάς, να υπάρχει
φθηνό εισιτήριο, να υπάρχει δωρεάν χρήση των µέσων µαζικής
µεταφοράς για τους εργαζόµενους στις ώρες προσέλευσης και
αποχώρησης από την εργασία τους. Αυτή, λοιπόν, η άλλη
γραµµή, που εφαρµόζεται, απαιτεί ενιαίο φορέα µεταφορών κρα-
τικό, απαιτεί κεντρικό σχεδιασµό, προγραµµατισµό, υλοποίηση
αυτού του έργου ολοκληρωµένα. Το υπογραµµίζουµε αυτό,
γιατί, για παράδειγµα, οι αστικές συγκοινωνίες στην Αθήνα, στην
ευθύνη της αρµοδιότητας λόγου χάριν της ΕΘΕΛ, εκτελούνται
µόνο κατά 70% περίπου από τα προγραµµατισµένα δροµολόγια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Ο κεντρικός σχεδιασµός των µεταφορών γενικά και των αστι-
κών συγκοινωνιών ιδιαίτερα σχετίζεται και παρεµβαίνει καθορι-
στικά στη λειτουργία της πόλης και όλων των πόλεων. Γιατί είναι
δυνατόν κανένας να µη συσχετίσει, να µη δει τις συγκοινωνίες
µε την ίδια τη ζωή της πόλης;

Και όταν λέµε ζωή της πόλης, δεν εννοούµε τα κτήρια και τους
δρόµους, εννοούµε τη ζωή των εργαζοµένων, των κατοίκων της
πόλης. Πρέπει οι αστικές συγκοινωνίες να ικανοποιούν ευρύτε-
ρους στόχους και ανάγκες. ∆ηλαδή, δεν θα πρέπει να σχετίζο-
νται µε την ποιότητα της ζωής των εργαζοµένων; ∆εν πρέπει να
παίρνουν µέτρα για την προστασία και την ανάπτυξη του περι-
βάλλοντος, µέτρα τα οποία σχετίζονται µε το τι βενζίνη χρησι-
µοποιούν, πώς είναι συντηρηµένα τα οχήµατα, τι εκπέµπουν από
καυσαέρια κλπ; ∆εν σχετίζεται µε την πολεοδοµική ανασυγκρό-
τηση η συγκοινωνία; ∆εν σχετίζεται µε την οικονοµική ανάπτυξη
των διάφορων περιοχών της χώρας; ∆εν σχετίζεται µε τις παρα-
γωγικές δυνατότητες και τις µεταφορές η συγκοινωνία; ∆εν σχε-
τίζεται ακόµα και µε τη σχετική υγεία των εργαζοµένων; Με όλα
σχετίζονται.

Οι µεταφορές στην πόλη κατά την άποψή µας αποτελούν δι-
καίωµα. Οι υπηρεσίες των αστικών συγκοινωνιών πρέπει να
έχουν κοινωνικό χαρακτήρα, να είναι δηµόσιες, χωρίς καµµία
ανάµειξη των ιδιωτών επιχειρηµατιών. ∆εν µπορούν να σχετίζο-
νται µε τα οικονοµικά κριτήρια της λεγόµενης ελεύθερης αγο-
ράς. ∆εν µπορεί αν γίνουν οι δηµόσιες συγκοινωνίες επιχείρηση
µε βάση το κέρδος και µάλιστα µε τη στενή λογιστική έννοια. Η
συγκοινωνιακή πολιτική και τα αποτελέσµατά της έχουν άµεση
σχέση και συνδέονται µε άλλες πολιτικές τις οποίες δεν πρέπει
σε καµµία περίπτωση να µην αντιµετωπίζουµε, να µην φροντί-
ζουµε.

Τέλος, θέλουµε να σηµειώσουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ότι η σχέση της πολιτικής των µεταφορών και των αστικών συ-
γκοινωνιών σχετίζεται άµεσα µε την καθηµερινή ζωή των εργα-
ζοµένων. Ώρες και ώρες περνούν οι εργαζόµενοι µέσα στα µέσα
µαζικής µεταφοράς και φυσικά ο κεντρικός σχεδιασµός µπορεί
να βοηθήσει µαζί µε µία σειρά άλλα µέτρα σε πάρα πολλά ζητή-
µατα.

8198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ένα σχόλιο ήθελα να κάνω σχετικά µε τα Σ∆ΙΤ, µε τις Συ-
µπράξεις ∆ηµόσιου και Ιδιωτικού Τοµέα. Ούτε λίγο ούτε πολύ ο
κύριος Υπουργός παρουσίασε τις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιω-
τικού τοµέα σαν χάρισµα των καπιταλιστών απέναντι στην Κυ-
βέρνηση, απέναντι στο κράτος.

Όχι, κύριε Υπουργέ, δεν είναι έτσι. Γιατί το κράτος µε βάση το
νόµο για τις Συµπράξεις ∆ηµόσιου και Ιδιωτικού Τοµέα παρέχει
από τη µία µεριά το έδαφος, το δηµόσιο χώρο, παρέχει εγγυή-
σεις στους επιχειρηµατίες να πάρουν δάνεια για συγκεκριµένες
κατασκευές και φυσικά τους παρέχει την εγγύηση ότι θα εκµε-
ταλλευτούν αυτές τις κατασκευές για πάρα πολλές δεκάδες χρό-
νια. Και θεωρούµε ολίσθηµα αυτό που είπατε, ότι οι κατασκευές
θα είναι καλύτερες. Καµµιά φορά οι ιδιωτικές κατασκευές δεν
είναι καλύτερες για έργα που αφορούν το δηµόσιο. Τουλάχιστον
η µέχρι τώρα εµπειρία, η µέχρι τώρα εκτίµηση των τεχνικών φο-
ρέων, όπως είναι το ΤΕΕ, δείχνει τα αντίθετα.

Κύριε Υπουργέ, οι συγκοινωνίες, οι µεταφορές δεν είναι θέµα
τεχνοκρατικό. Είναι και αυτό ένα βαθύτατο πολιτικό ζήτηµα και οι
πολιτικές που εφαρµόζονται είναι βαθύτατα ταξικές. Οι πολιτι-
κές που εφαρµόζετε κι εσείς, όπως και όλες οι προηγούµενες
κυβερνήσεις, σχετίζονται µε την εξυπηρέτηση, µε τη στήριξη του
µεγάλου κεφαλαίου. Προκρίνατε κι εσείς για δεκάδες χρόνια, η
παράταξή σας, το ΙΧ σε βάρος των µέσων µαζικής µεταφοράς. Η
δική µας άποψη είναι ριζικά διαφορετική. Για την εφαρµογή της
ασφαλώς απαιτείται µία άλλη πολιτική, µία πολιτική που δεν θα
εξυπηρετεί τις ανάγκες των επιχειρηµατιών αλλά θα εξυπηρετεί
πρωτίστως και κυρίως και θα ικανοποιεί τις λαϊκές ανάγκες, µία
πολιτική η οποία θα είναι αποτέλεσµα της εργατικής λαϊκής
πάλης, η οποία θα οδηγήσει στη λαϊκή εξουσία. Ναι, σ’ αυτές τις
συνθήκες θα ικανοποιηθούν πλήρως οι λαϊκές ανάγκες και στα
θέµατα των συγκοινωνιών, των µεταφορών. Ωστόσο και σήµερα
παλεύουµε και σήµερα αγωνιζόµαστε και σήµερα δηµιουργούµε
όρους, συνθήκες και προϋποθέσεις για την ικανοποίηση στο
βαθµό που µπορούν να ικανοποιηθούν λαϊκές ανάγκες και στις
µεταφορές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Πριν συνεχίσουµε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κατα-
θέτει την έκθεση της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης: «Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και
γυναικών όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες
και την παροχή αυτών και άλλες διατάξεις».

Η συζήτηση της επερώτησης του Υπουργείου Μεταφορών,
Επικοινωνιών και Περιβάλλοντος συνεχίζεται.

Ο κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευ-

χαριστήσω τον κ. Γιαννέλη, τον κ. Παπουτσή και τον κ. ∆ρίτσα,
εκπροσώπους της Νέας ∆ηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ αντίστοιχα, οι οποίοι µου επέτρεψαν να προηγηθώ, ώστε
να µε διευκολύνουν.

Είναι χρήσιµη η επερώτηση του ΚΚΕ γιατί ανοίγει µία σειρά θε-
µάτων σχετικά µε τις µεταφορές σε µία χώρα που βασίζεται στον
τουρισµό και τη Ναυτιλία και πλέον το 77% του ΑΕΠ της αφορά
στις υπηρεσίες.

Θα ακολουθήσω κι εγώ τη σειρά των θεµάτων, όπως ακριβώς
αναφέρονται στην επερώτηση του ΚΚΕ και θα αρχίσω µε τις αε-
ροµεταφορές. Τα είπαµε χθες µε την Ολυµπιακή και την ανησυ-
χία που υπάρχει για τα αποµονωµένα νησιά. Η Ελλάδα είναι
αναγκασµένη λόγω του νησιωτικού χαρακτήρα που έχει, να έχει
αεροδρόµια ακόµα και σε µικρά νησιά και λόγω της δυσκολίας
που υπάρχει µε τη θάλασσα. Εγώ ζούσα χρόνια στις Κυκλάδες
και θυµάµαι τι τραβούσαµε όταν υπήρχαν απαγορευτικά µε τη
φουρτούνα και όλα τα υπόλοιπα. Υπήρχε πάντα η επιθυµία να
υπάρχει ένα αεροπλάνο, που προφανώς είναι αδύνατο να υπάρ-
χει σε όλα τα νησιά αεροδρόµιο, και η µόνιµη επωδός σχετικά µε
το αεροπλάνο, το οποίο έπρεπε να υπάρχει για να εξασφαλίζει τη
σύνδεση των νησιών και αυτό µπορεί να το κάνει φυσικά µόνο η
Ολυµπιακή Αεροπορία. Είναι, λοιπόν, βασικό το να υπάρχει η
σύνδεση των αποµονωµένων νησιών µε την ηπειρωτική χώρα,

αλλά είναι βασικό και να υπάρχει ένα αεροδρόµιο χαµηλού κό-
στους, το λέµε και το ξαναλέµε από το ΛΑΟΣ, ώστε να πιάνουν
τα τσάρτερ. Τα Σπάτα είναι απαγορευτικά, δεν έρχονται τα τσάρ-
τερ στην Ελλάδα, ή µάλλον είναι απαγορευτικά ακριβό τον να
προσγειώνονται τσάρτερ στο Αεροδρόµιο των Σπάτων. Χρειάζε-
ται, λοιπόν, να ανοίξει ή η Τανάγρα, ή τα Μέγαρα, ή κάποιο άλλο
αεροδρόµιο µικρού κόστους, ώστε να µην αιµορραγεί ο τουρι-
σµός µας προς όφελος φυσικά της Τουρκίας.

Στην επερώτηση αναφέρεται το Αεροδρόµιο του Ηρακλείου,
για το οποίο έχω προσωπική εµπειρία. Είµαι υπεύθυνος για την
Κρήτη στο ΛΑΟΣ. Είναι µία πονεµένη ιστορία. Πράγµατι είναι ένα
αεροδρόµιο το οποίο µολύνει. Βρίσκεται µέσα στον αστικό ιστό
της πόλης, ηχορυπαίνει και έπρεπε να έχει «χρυσό» διάδροµο
προσγείωσης. Τόσα λεφτά που έχουν πέσει και τα Κοινοτικά
Πλαίσια Στήριξης από πριν µε τα Μεσογειακά Ολοκληρωµένα
Προγράµµατα έπρεπε να έχει «χρυσό» διάδροµο προσγείωσης κι
όµως αυτό το αεροδρόµιο δεν έχει γίνει και τώρα µιλάµε να το
πάρουν ιδιώτες και να το φτιάξουν, µιλάµε για παραχώρηση σε
ιδιώτες. Όµως θα µπορούσαν να έχουν γίνει ένα σωρό αερο-
δρόµια και κοινοτική συγχρηµατοδότηση.

Όσον αφορά την Ακτοπλοΐα δυστυχώς είναι συνυφασµένη µε
την παροχή χαµηλών υπηρεσιών και µε τα πανάκριβα εισιτήρια
που προσεγγίζουν συχνά εκείνων των αεροπλάνων. Είναι σωστό
αυτό που αναφέρεται στην επερώτηση ότι οι τιµές µέσα σε επτά
χρόνια στην ακτοπλοΐα αυξήθηκαν κατά 350%.

Ερώτηση, ποια κύρωση υπήρξε στους αισχροκερδούντες;
Ποιος πλήρωσε για τις χαµηλού επιπέδου υπηρεσίες και τα σα-
πιοκάραβα;

Όταν ζούσα στη Σύρο θυµάµαι ότι ήταν ανέκδοτο ένα πλοίο
που υπήρχε το οποίο ήταν στις Κυκλάδες και το οποίο προερχό-
ταν από τις Ιταλικές πολεµικές αποζηµιώσεις. Ήταν δηλαδή
εκείνη την εποχή ήδη σαράντα ετών. ∆εν µπορούσα να φαντα-
στώ ότι µετά από τόσα χρόνια, το 2009, θα υπάρχουν πάλι πλοία
τα οποία θα κάνουν Ακτοπλοΐα στην Ελλάδα και θα είναι τριάντα
και σαράντα ετών.

Επειδή αναφέρετε το ποσό των επιδοτήσεων των 100.000.000
σε άγονες γραµµές, να πούµε ότι είναι υψηλό αυτό το ποσό εάν
συγκριθεί µε την χαµηλή ποιότητα των υπηρεσιών που υπάρ-
χουν.

Ας πάρουµε και ένα συγκριτικό στοιχείο. Στην Ιταλία για τέσ-
σερα νησιά οι κρατικές επιδοτήσεις στην ακτοπλοΐα είναι
220.000.000 το χρόνο, αλλά εκεί υπάρχουν σύγχρονα πλοία, όχι
αυτά τα πλοία που υπάρχουν στην Ελλάδα.

Επειδή µιλάµε για τα πλοία, είναι πραγµατικά εντυπωσιακό ότι
η πρώτη ναυτική δύναµη του κόσµου «έχτισε» το 2006 –αυτό µου
απάντησε το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας σε ερώτηση που
έκανα- µόνο τρία πλοία στην Ελλάδα. Τα ελληνικά ναυπηγεία
«έχτισαν» τρία πλοία όταν οι παραγγελίες των Ελλήνων πλοιο-
κτητών, κύριε Πρόεδρε, είναι εξακόσια καράβια σε ξένα ναυπη-
γεία. Άρα λοιπόν αυτό που λέει ο Πρόεδρός µας, ο Γιώργος
Καρατζαφέρης, τόσες φορές ότι χρειάζονται κίνητρα για να «χτί-
ζονται» πλοία στην Ελλάδα, να µένει το χρήµα στην Ελλάδα, να
µη φεύγει στο εξωτερικό, στα κορεάτικα, γιαπωνέζικα, κινέζικα
και τούρκικα ναυπηγεία είναι βασικό ώστε να µπορούν και οι Έλ-
ληνες πλοιοκτήτες να έχουν κίνητρα να κατασκευάζουν τα πλοία
τους στην Ελλάδα.

Επίσης είναι εντυπωσιακό το ότι η πρώτη ναυτική δύναµη του
κόσµου έχει παραχωρήσει το πρώτο λιµάνι της και πρώτο λιµάνι
της Νοτιοανατολικής Μεσογείου, τον Πειραιά, στους Κινέζους.
Αυτό τα λέει όλα για την κρίση που πλέον αντιµετωπίζει ένας από
τους στυλοβάτες της ελληνικής οικονοµίας που είναι η ναυτιλία.

Σιδηρόδροµος: Πραγµατικά έχουν δοθεί δισεκατοµµύρια.
Όπου κοιτάξει κανείς σε εργοτάξια του ΟΣΕ βλέπει αναρτηµέ-
νες πινακίδες όπου φαίνονται δισεκατοµµύρια των δισεκατοµ-
µυρίων επιδοτήσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όµως δυστυχώς
η ποιότητα είναι χαµηλή. Φυσικά έχουν γίνει βήµατα για την ανα-
βάθµιση του τροχαίου υλικού, αυτό δεν µπορεί να το αρνηθεί κα-
νείς. Όµως µε τα χρήµατα αυτά που έχουν πέσει στο
σιδηρόδροµο θα έπρεπε τουλάχιστον η Ήπειρος, µία ξεχασµένη
περιφέρεια, να έχει ηλεκτροκίνητα τρένα, να έχει σύνδεση και
µάλιστα ηλεκτροκίνητη.
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Αστικές συγκοινωνίες: Όποιος είναι µηδενιστής, πραγµατικά
καταντά γραφικός, γι’ αυτό λοιπόν πρέπει να πούµε ότι δεν έχει
καµµία σχέση η κατάσταση των αστικών συγκοινωνιών της Αθή-
νας του σήµερα µε αυτήν που υπήρχε πριν από είκοσι χρόνια.
Σήµερα τα παλαιότερα λεωφορεία είναι δεκαπέντε ετών και µόνο
τα mini bus, αν δεν κάνω λάθος, τα οποία κάνουν κέντρο είναι
αρκετά παλαιότερα.

Θυµάµαι ότι όταν πήγαινα σχολείο στη δεκαετία του ‘80 γυρί-
ζαµε µε λεωφορεία τα οποία ήταν κατασκευής του 1950. Πράγ-
µατι έχει βελτιωθεί η κατάσταση από εκείνη την απαράδεκτη
κατάσταση που επικρατούσε. Υπάρχει όµως η απουσία της ελ-
ληνικής προστιθέµενης αξίας. Το λέµε και το ξαναλέµε αυτό από
τον ΛΑΟΣ. Λεωφορεία και τρόλεϊ φτιάχνονται στην Ελλάδα, φτιά-
χνονται βαρέα οχήµατα, όµως δεν αγοράζονται από τις αστικές
συγκοινωνίες. Πήραµε αίφνης πολωνικά λεωφορεία.

Ερωτώ: Πότε η Πολωνία πήρε ελληνικής κατασκευής λεωφο-
ρεία; Πήρε ποτέ «ΒΙΑΜΑΞ», πήρε Σαρακάκη, πήρε λεωφορεία
ΕΛΒΟ; Για ποιο λόγο εµείς αγοράζουµε πολωνικά λεωφορεία;
∆εν µπορούµε να κάνουµε κάτι ώστε να µείνουν τα χρήµατα στην
Ελλάδα και να σταµατήσει πια αυτή η κατάσταση µε την «αιµορ-
ραγία» πολύτιµων πόρων από την Ελλάδα; Ας έχουµε υπ’ όψιν
ότι κάθε λεωφορείο κοστίζει περίπου 400.000 ευρώ. Φανταστείτε
τι θα µπορούσε να είχε γίνει για την ελληνική αµαξοποιΐα, δηλαδή
την ελληνική βιοµηχανία βαρέων οχηµάτων, όταν µάλιστα ακόµα
και χώρες όπως η Σρι Λάνκα, οι Φιλιππίνες ή η Συρία έχουν λεω-
φορεία και βαρέα οχήµατα.

Για τα διόδια το έχω ξαναπεί. Συµφωνούµε µε αυτό που έχει
πει το ΚΚΕ. Πρέπει να καταργηθούν τα διόδια για τους άθλιους
εθνικούς δρόµους, τους δρόµους που έχουν οδόστρωµα-
«γυαλί», είναι κακοσχεδιασµένοι, δεν έχουν κεντρικό διάζωµα,
είναι επικίνδυνοι. Εκεί δεν πρέπει να πληρώνει ο κόσµος διόδια.
Όχι µόνο πληρώνει, αλλά του επιβάλλονται και συνεχώς αυξα-
νόµενα διόδια.

Επειδή συχνά κατηγορούµε τις κυβερνήσεις των δύο παλιών
κοµµάτων εξουσίας για «ευρωµουγκαµάρα», δηλαδή ότι πηγαί-
νουν στα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν διαπραγµα-
τεύονται αποτελεσµατικά, να πω ότι έχω στα χέρια µου µία
έκδοση. Ο κ. Παπουτσής σίγουρα την ξέρει. Είναι τα διευρω-
παϊκά δίκτυα µεταφορών, είναι έκδοση της Κοµισιόν. Στην έκ-
δοση αυτή υπάρχουν χάρτες της Ελλάδας. Από παντού κατ’
αρχάς έχει εξαφανιστεί η Κρήτη. ∆εν ξέρω τι συµβαίνει. Όποιος
χάρτης της Ελλάδας υπάρχει, δεν περιλαµβάνει την Κρήτη.

Εκτός τούτου, επειδή συµβαίνει να έχω υπηρετήσει στον Έβρο
τη στρατιωτική µου θητεία, βλέπω εδώ πέρα τον αυτοκινητό-
δροµο Αλεξανδρούπολη-Ορµένιο. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεί-
χνει ότι είναι ευρωπαϊκού επιπέδου τελειωµένος
αυτοκινητόδροµος. Επειδή διήνυσα αυτόν τον αυτοκινητόδροµο
κι επειδή µας ακούνε και οι Εβρίτες τώρα, έχει τα µαύρα του τα
χάλια, είναι στενός, έχει λακκούβες, δεν είναι αυτοκινητόδροµος
για µία χώρα που ανήκει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Θα καταθέσω
στα Πρακτικά αυτόν το χάρτη από την έκδοση της Κοµισιόν, γιατί
νοµίζω ότι πρέπει κάποιος ο οποίος µπαίνει από την Τουρκία σε
µία χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης να έχει την εντύπωση ότι
πράγµατι µπαίνει σε µία σύγχρονη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Ευχαριστώ και πάλι τους τρεις συναδέλφους για την ευγένεια
που είχαν να µου δώσουν τη θέση τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Αϊβαλιώτη.

Συνεχίζουµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
∆ηµοκρατίας και Βουλευτή Λέσβου κ. Ιωάννη Γιαννέλη-Θεοδο-
σιάδη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΝΕΛΗΣ-ΘΕΟ∆ΟΣΙΑ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η επερώτηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
είναι και επίκαιρη και ουσιαστική και το θέµα στο οποίο αναφέ-
ρεται θα απασχολεί πάντα τις επόµενες κυβερνήσεις και αυτό
γιατί η χώρα µας έχει µία µοναδική ιδιαιτερότητα. Έχει τα τρεις

χιλιάδες νησιά που δεν τα έχει καµµία άλλη χώρα της Ευρώπης
και είναι λογικό ο κάτοικος του κάθε νησιού, του µικρότερου νη-
σιού, να έχει τη δυνατότητα να επικοινωνεί µε τα υπόλοιπα νησιά
αλλά και µε την πρωτεύουσα και τα άλλα µεγάλα λιµάνια και τις
άλλες µεγάλες πόλεις. Συνεπώς είναι ένα πρόβληµα που θα το
αντιµετωπίζουµε συνεχώς µπροστά µας µέχρις ότου βρεθεί ικα-
νοποιητική λύση.

Βέβαια αναφέρθηκαν ο κ. Χαλβατζής και οι άλλοι συνάδελφοι
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος για την πολιτική της Νέας ∆ηµο-
κρατίας. Ακούστε: εσείς έχετε µία συνεπή πολιτική η οποία το
2017 θα κλείσει εκατό χρόνια, µία εκατονταετία. Είστε συνεπείς
σ’ αυτό που πιστεύατε, σ’ αυτό που πιστεύετε και ελπίζω σ’ αυτό
που µελλοντικά θα πιστεύετε. Όµως στα ενενήντα αυτά χρόνια
που έχουν «τρέξει» µέχρι σήµερα έχουν συµβεί κοσµογονικές αλ-
λαγές. Τα πάντα έχουν αλλάξει. Φτάσαµε στο φεγγάρι, φτάσαµε
στο σηµείο η κατ’ εξοχήν καπιταλιστική χώρα, οι Ηνωµένες Πο-
λιτείες της Αµερικής, να κρατικοποιούν τράπεζες και αυτοκινη-
τοβιοµηχανίες για να µπορέσουν να τις στηρίξουν, προσωρινά
βέβαια. Φτάσαµε στο σηµείο η πάλαι ποτέ Σοβιετική Ένωση σή-
µερα να έχει µεταλλαχθεί και να χρειάζεται να ιδιωτικοποιήσει τα
πάντα. Έχουν αλλάξει όλα, πώς να το κάνουµε; Εµείς έχουµε µία
πολιτική και πιστεύουµε ότι αυτή είναι προσαρµοσµένη στα ση-
µερινά δεδοµένα.

Υπάρχουν προβλήµατα. Υπάρχει το θέµα της ακτοπλοΐας. Τι
θα γίνει µε την ακτοπλοΐα και µε τα προβλήµατα που υπάρχουν;
Η Κυβέρνηση -και ειδικότερα το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτι-
λίας- καταβάλλει µια τεράστια προσπάθεια προς την κατεύθυνση
αυτή. Σας λέω όµως ότι τα προβλήµατα δεν είναι εύκολο να λυ-
θούν. Γιατί; Τον Ιούνιο έγιναν είκοσι οκτώ προκηρύξεις για την
ανάθεση δηµοσίων υπηρεσιών άγονων γραµµών. Μόνο τέσσερις
απ’ αυτές επικυρώθηκαν. Τέσσερις µονάχα έλαβαν µέρος που
είχαν τα δεδοµένα που έπρεπε για να µπορέσουν να αναλάβουν
τις γραµµές αυτές. Μετά από τρεις µήνες γίνεται ξανά διαγωνι-
σµός για τις υπόλοιπες είκοσι τέσσερις γραµµές. ∆εν βρέθηκαν
µειοδότες παρά µονάχα στις δώδεκα απ’ αυτές και στο διάστηµα
αυτό υπήρχαν προβλήµατα. Οι υπόλοιπες δώδεκα πριν από ένα
µήνα τελικά προκηρύχθηκαν και καλύφθηκαν. Άρα υπάρχουν
προβλήµατα τα οποία δεν είναι εύκολο να λυθούν.

Ξέρετε ότι ο ν. 3229 του 2001, που ψηφίστηκε επί ΠΑΣΟΚ, δίνει
το δικαίωµα στον κάθε ακτοπλόο, στον κάθε εφοπλιστή να βάλει
το καράβι του στη γραµµή που εκείνος επιθυµεί. Όταν δεν έχει
κέρδος, είναι λογικό να µην το βάζει. Τι µπορεί να κάνει το κρά-
τος; Αυτό το οποίο πράττει το κράτος είναι να ελέγχει εάν τα
πλοία τα οποία παίρνουν τις συγκεκριµένες γραµµές είναι αξιό-
πλοα, εάν είναι ασφαλή για το επιβατικό κοινό και εάν τηρούνται
οι νόµιµες προϋποθέσεις. Από κει και πέρα εάν το ενδιαφέρον
του ιδιώτη δεν µπορεί να φτάσει στο τελευταίο νησί που πρέπει
να φτάσει για να επικοινωνεί ο κάτοικος του νησιού αυτού µε το
κέντρο και µε τα γύρω νησιά, τότε κάνει τις προκηρύξεις δηµο-
σίου ενδιαφέροντος και αναθέτει µετά από διαγωνισµό την υπη-
ρεσία αυτή, τις λεγόµενες άγονες γραµµές. Αυτό ισχύει µέχρι
σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος,
δεν µπορούµε να προσχωρήσουµε στη λογική ότι το κράτος µπο-
ρεί να είναι έµπορος, µπορεί να είναι ακτοπλόος, µπορεί να κάνει
δηµόσιες επιχειρήσεις. Το είδαµε. Ο κρατικισµός αυτός δεν στέ-
κει όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά δεν στέκει πουθενά. Υπάρχει σε
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση καµµία εταιρεία όπως η Ολυ-
µπιακή αεροπορική εταιρεία, που να είναι 100% κρατική; ∆εν
υπάρχει πουθενά. Το ζήσαµε, το βιώσαµε «στο πετσί µας» τι πά-
θαµε µε την Ολυµπιακή Αεροπορία. Πληρώναµε και πληρώνουµε
χρόνια για να µπορέσουµε επιτέλους να δώσουµε πνοή σ’ αυτήν
την εταιρεία. ∆εν τα καταφέραµε.

Το ΠΑΣΟΚ έκανε τέσσερις προσπάθειες. Ο κ. Βερελής έτρεχε
από την Ιταλία στο Λονδίνο, στην Αγγλία, για να µπορέσει να βρει
ανθρώπους που θα ενδιαφερθούν. ∆εν τα κατάφερε.

Κι εκείνο, όµως, άλλαξε πολιτική. Ενώ µιλούσε τότε για 100%
αποκρατικοποίηση της Ολυµπιακής, σήµερα λέει, ας ψάξουµε να
βρούµε ένα µεικτό σχήµα. Κεφάλαια κρατικά και κεφάλαια ιδιω-
τικά.

Την ώρα, δηλαδή, που αποκρατικοποιούνται σε ολόκληρη την

8200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευρώπη οι αεροπορικές γραµµές, µας προτείνει το ΠΑΣΟΚ να
κάνουµε το 50% ή σε ένα ποσοστό, τέλος πάντων, να συµµετέ-
χει το κράτος και σε ένα άλλο να συµµετέχει ο ιδιώτης.

Και µας κατηγορεί, γιατί –όπως λέει- δεν εφαρµόζεται το µο-
ντέλο της «ALITALIA». Μα, τη στιγµή που έρχεται η «ALITALIA»,
ο αρµόδιος επίτροπος επί θεµάτων µεταφορών στην Ιταλία και
µας λέει ότι η Ολυµπιακή αποτελεί για εµάς ένα υπόδειγµα για να
µπορέσουµε να φτιάξουµε την «ALITALIA», εµείς θα πάµε και θα
προσκολληθούµε στο µοντέλο της «ALITALIA»;

Νοµίζω ότι βρέθηκε η καλύτερη λύση.
Είπατε, κύριε Χαλβατζή, προηγουµένως ότι µε τον τρόπο που

έγινε η πώληση της Ολυµπιακής Αεροπορίας έχουµε ζηµιά. Ξε-
χνάτε ότι δεν κοστίζει όσο ο ποδοσφαιριστής Κακά, είπατε χαρι-
τολογώντας. Έχετε λάθος. Ξεχνάτε ότι κάθε µέρα γλιτώνει ο
ελληνικός λαός το 1.000.000 ευρώ που πλήρωνε. Γλιτώνουµε
350.000.000 το χρόνο µε το ότι καταφέραµε να δώσουµε, µε τις
ευλογίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την Ολυµπιακή Αεροπορία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και, επιπλέον, άλλα 150.000.000 γλιτώνουµε το χρόνο από τα

σπατόσηµα που θα εισπράττουµε και όλα τα άλλα.
Πού είναι η ζηµιά; Κέρδος θα έχουµε από αυτήν την ιστορία.

Και αναλαµβάνει η εταιρεία, η οποία αναλαµβάνει την Ολυµπιακή
Αεροπορία, να εκτελεί βέβαια όλες τις άγονες γραµµές -υπο-
χρεούται να το κάνει- για να είναι τακτική η επικοινωνία µε όλα τα
νησιά.

Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση καταβάλλει µία τεράστια προσπάθεια
προς την κατεύθυνση αυτή. Πιστεύω ότι και η ακτοπλοΐα βελ-
τιώνεται καθηµερινά. Και τα προβλήµατα, τα οποία εκ των πραγ-
µάτων υπάρχουν στη νησιωτική Ελλάδα, νοµίζω ότι καθηµερινά
καλύπτονται και βελτιώνονται.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιαννέλη.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, Βουλευτής Α’
Αθηνών, κ. Χρήστος Παπουτσής έχει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν
από λίγο η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ κατέθεσε στη
Βουλή για τρίτη φορά την πρόταση για τη σύσταση εξεταστικής
επιτροπής για την υπόθεση «SIEMENS».

Είναι µία πράξη ευθύνης, διαφάνειας, µια πράξη ενίσχυσης
του κύρους του Κοινοβουλίου. Είναι, ταυτόχρονα, µία πράξη ευ-
θύνης για να αποτραπεί το ενδεχόµενο παραγραφής ενδεχόµε-
νων ευθυνών κυβερνητικών στελεχών.

Θέλω να καλέσω την Κυβέρνηση αυτή τη φορά να επιτρέψει
την άµεση διεξαγωγή της συζήτησης, αλλά ταυτόχρονα να επι-
τρέψει και στους Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας, να υπερ-
ψηφίσουν την πρόταση για σύσταση εξεταστικής επιτροπής,
όπως ακριβώς ορίζει το Σύνταγµα, όπως ακριβώς ορίζει ο Κανο-
νισµός της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή επερώτηση των συ-
ναδέλφων του ΚΚΕ, χωρίς καµµία απολύτως αµφιβολία, είναι κα-
λογραµµένη, είναι τεκµηριωµένη και σε κάθε περίπτωση είναι
µέσα στο καθαρό πολιτικό και ιδεολογικό πλαίσιο που αποδέχε-
ται το Κοµµουνιστικό Κόµµα.

Είναι ταυτόχρονα και επίκαιρη, καθώς κλείνει µία εβδοµάδα
όπου το ζήτηµα των µεταφορών µονοπώλησε το ενδιαφέρον
στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να κάνω
µερικά εισαγωγικά σχόλια.

Η διαστρέβλωση και το τσουβάλιασµα των απόψεων είναι µία
παραδοσιακή και διαχρονικά προσφιλής τακτική που χρησιµο-
ποιείται στη δηµόσια πολιτική αντιπαράθεση από πολλούς.

Είναι γεγονός –και αυτό είναι αλήθεια- ότι τα ισχυρά κέντρα
και τα κεφάλαια που κινούνται στο χώρο των µεταφορών, επι-
χειρούν να επηρεάσουν αποφασιστικά τις κινήσεις, τους σχεδια-
σµούς και τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και των
εθνικών κυβερνήσεων.

Επίσης, είναι γεγονός ότι οι εθνικές κυβερνήσεις ασκούν την
εξουσία ανάλογα µε την πολιτική τους ταυτότητα και µε βάση τη
δική τους πολιτική προοπτική διαχειρίζονται και το σχεδιασµό σε
κάθε τοµέα.

Η τρίτη αφορά το Μάαστριχτ, το οποίο οι συνάδελφοι του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος φέρνουν συνεχώς και ξαναφέρνουν στην
Αίθουσα αυτή, επιχειρώντας να ταυτίσουν την πολιτική του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας στη λογική του ευρωµονό-
δροµου και της ισοπέδωσης των πάντων.

Θέλω, λοιπόν, για µία ακόµη φορά να υπενθυµίσω –και αυτό
θα το κάνουµε πάντοτε στο εξής- τα ιδεολογικά και πολιτικά στοι-
χεία και κυρίως τα δεδοµένα της εποχής.

Τη Συνθήκη του Μάαστριχτ ούτε τη διαπραγµατεύτηκε ούτε
την υπέγραψε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Η Συνθήκη του Μάα-
στριχτ φέρει την υπογραφή, µε φαρδιά και πλατιά γράµµατα, του
Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, Πρωθυπουργού των κυβερνήσεων
της Νέας ∆ηµοκρατίας και των συνοδοιπόρων.

Όπως επίσης –και µιλώντας για την ακτοπλοΐα, για να µην επα-
νέρχοµαι- ο περίφηµος Κανονισµός για την απελευθέρωση των
ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών διαπραγµατεύτηκε και υιοθετήθηκε
από την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό
τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη την ίδια περίοδο µε το Μάαστριχτ.

Από εκεί και πέρα ήταν ευθύνη της Βουλής και των πολιτικών
κοµµάτων να εκτιµήσουν για το αν και κατά πόσο θα έλθουν σε
ρήξη µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, εάν θα επιλέξουν την αποµό-
νωση για τη χώρα, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.

Και, βεβαίως, το ΠΑΣΟΚ, όπως και ο Συνασπισµός, αποδε-
χθήκαµε και υπερψηφίσαµε την επικύρωση της Συνθήκης του
Μάαστριχτ, διαβεβαιώνοντας, όµως, και αναλαµβάνοντας και τη
δέσµευση στον ελληνικό λαό, ότι για εµάς –για το ΠΑΣΟΚ του-
λάχιστον- η Ευρωπαϊκή Ένωση, η πορεία στην Ευρώπη του µέλ-
λοντος, είναι µία διαρκής προσπάθεια, ένας διαρκής
ιδεολογικός, πολιτικός και κοινωνικός αγώνας, ένας αγώνας τον
οποίο δίνουµε µε όλες τις πολιτικές και προοδευτικές δυνάµεις
στην Ευρώπη, µε όλους τους εργαζόµενους, µε τη συντριπτική
πλειοψηφία των εργαζοµένων στην Ευρώπη, µε όλες τις κοινω-
νικές δυνάµεις που επιθυµούν και επιδιώκουν µια κοινή πορεία
των λαών.

Αυτά για την αποκατάσταση της ισορροπίας και της τάξης
όσον αφορά τα ιστορικά δεδοµένα, τα οποία έρχονται και επα-
νέρχονται µέσα σε ένα πλαίσιο συνθηµατολογίας, που όµως αδι-
κούν την αλήθεια, αδικούν την πραγµατικότητα και ακυρώνουν
τις πολιτικές διαφορές των κοµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µεταφορές σε κάθε χώρα
οφείλουν να ανταποκρίνονται στις κοινωνικές και οικονοµικές
ανάγκες και να διασφαλίζουν την έννοια του δηµοσίου συµφέ-
ροντος.

Φαίνεται, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι στα πέντε χρόνια της Κυ-
βέρνησής σας, της «κουρασµένης» σας Κυβέρνησης, αυτή την
πραγµατικότητα την αγνοείτε. Και την αγνοείτε επιδεικτικά.

Έχουν γίνει στην Αίθουσα αυτή πολλές συζητήσεις µε επερω-
τήσεις, ερωτήσεις και κοινοβουλευτικό έλεγχο όλων των κοµµά-
των. Και συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας. Εσείς, όµως,
απτόητοι συνεχίσατε την πολιτική σας χωρίς να λάβετε καµµία
από τις προτάσεις αυτές υπ’ όψιν σας. Και ήταν η πολιτική του
ξεπουλήµατος, στην πραγµατικότητα µια πολιτική αδιαφορίας
για το κοινωνικό σύνολο.

Και αυτό δεν είναι κάτι που το λέµε εµείς για λόγους αντιπολι-
τευτικούς. Αυτό επιβεβαιώνεται από τις πράξεις σας.

Χθες ολοκληρώθηκε η συζήτηση για την πώληση της Ολυ-
µπιακής. ∆εν θα επανέλθω. ∆εν θέλω να επεκταθώ. Το αναλύ-
σαµε διεξοδικά. Θα πω µόνο, συγχαρητήρια για το εγχείρηµά
σας! Βέβαια, δεν ήταν προσωπικό εγχείρηµα, γιατί ο κύριος Πρω-
θυπουργός φρόντισε να σας απαλλάξει -και πρέπει να του χρω-
στάτε µεγάλη ευγνωµοσύνη γι’ αυτό- στην τελική φάση της
διαπραγµάτευσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε λίγη άνεση χρόνου.
Η Κυβέρνηση, όµως, ήταν εκείνη η οποία ολοκλήρωσε τη δια-

δικασία.
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Με συστηµατικό τρόπο, όµως, πετύχατε στο στόχο σας. Απα-
ξιώσατε την εταιρεία και την ξεπουλήσατε επιτυχώς.

Η ταύτιση, όµως, στην Ολυµπιακή των πολιτικών του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας ∆ηµοκρατίας το µόνο που πετυχαίνει είναι να βγά-
ζει τη Νέα ∆ηµοκρατία από την αποµόνωση και να προσφέρει
την κάλυψη στη Νέα ∆ηµοκρατία για την ολοκληρωτική υλοποί-
ηση του ξεπουλήµατος, ενώ την ίδια στιγµή αποκρύπτονται οι
σοβαρές ευθύνες της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, η
οποία επί πέντε χρόνια υπονόµευσε την προσπάθεια ανασυ-
γκρότησης και βιώσιµης προοπτικής της Ολυµπιακής και ακύ-
ρωσε στην πράξη τη διαπραγµατευτική θέση της χώρας µας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Στο παρελθόν και στο δικό µας χώρο, στο ΠΑΣΟΚ, υπήρξε
πράγµατι έντονη αµφισβήτηση και κριτική για ορισµένες πτυχές
των πολιτικών των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ.

Αλλά εκείνο που δεν αµφισβητήθηκε ποτέ, ήταν η επιλογή µας
για τη λειτουργία και για την ύπαρξη της εταιρείας.

Ας πάµε στους σιδηροδρόµους. Μετά από πέντε χρόνια δια-
κυβέρνησης, ο Οργανισµός Σιδηροδρόµων Ελλάδας ουσιαστικά
µετονοµάζεται σε «Οργανισµό Συσσωρευµένων Ελλειµµάτων» -
ΟΣΕ είναι τα αρχικά. Κανένας συντονισµός, κανένας σχεδιασµός,
καµία πολιτική για την ανάπτυξη του ΟΣΕ. Αντίθετα, εγκατά-
λειψη, απαξίωση, διάλυση.

Τα χρόνια της διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας υπήρ-
ξαν καταστροφικά για το µέλλον του σιδηροδρόµου στην Ελ-
λάδα. Εγκαταλείψατε το φιλόδοξο σχέδιο του ΠΑΣΟΚ για την
αναγέννηση του ελληνικού σιδηροδρόµου, όπως επίσης εγκα-
ταλείφτηκε ο σχεδιασµός και η υλοποίηση της σύνδεσης του σι-
δηροδρόµου µε τα κύρια λιµάνια της χώρας, µε τις βιοµηχανικές
περιοχές, µε την κατασκευή των σύγχρονων εµπορευµατικών κέ-
ντρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου, γιατί χρειάστηκε να πάρω
χρόνο για να κάνω ένα σχόλιο στην αρχή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ναι, κύριε Παπου-
τσή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Εποµένως είναι συγκεκριµένη και κα-
θαρή η αντίθεση ανάµεσα στην πολιτική συρρίκνωσης και εκχώ-
ρησης στα ιδιωτικά κεφάλαια για το σιδηρόδροµο που ακολουθεί
η Νέα ∆ηµοκρατία, τον ίδιο ακριβώς σχεδιασµό όπως και για την
Ολυµπιακή Αεροπορία, ενώ σε κάθε περίπτωση και µε κάθε ευ-
καιρία δηλώνει την αντίθεσή της σε ένα ενιαίο, δηµόσιο σιδηρό-
δροµο µε φιλόδοξο αναπτυξιακό σχέδιο για ολόκληρο τον
ελλαδικό χώρο που θα πάρει σηµαντικό µερίδιο από την αγορά.

Και µια κουβέντα όσον αφορά την ακτοπλοΐα. Όσο εσείς, κύριε
Υπουργέ, στην Κυβέρνηση θεωρείτε ότι είναι µια απελευθερω-
µένη αγορά τόσο θα δέχεστε ότι οι πρωταγωνιστές στην προ-
κειµένη περίπτωση είναι οι ακτοπλόοι. Όσο θα βλέπετε τα
πράγµατα από την οπτική γωνία της εξυπηρέτησης του δηµο-
σίου συµφέροντος τόσο θα µπορέσετε να αντιληφθείτε ότι το
κύριο και χαρακτηριστικό πεδίο πάνω στο οποίο ορίζεται η νο-
µοθεσία και οι ακτοπλοϊκές συγκοινωνίες είναι το συµφέρον των
πολιτών, των νησιών, το εθνικό συµφέρον.

∆υστυχώς, όµως, στα χρόνια σας και όπως απεδείχθη -δυ-
στυχώς επαναλαµβάνω και πάλι- µε τη σύσταση της προκαταρ-
κτικής επιτροπής εξέτασης της υπόθεσης για τον κ. Παυλίδη, στο
χώρο της ακτοπλοΐας επιβεβαιώσατε στην πράξη ότι νόµος είναι
το συµφέρον των ακτοπλόων εφοπλιστών. Και, δυστυχώς, όπως
είχαµε την ευκαιρία να εκφράσουµε τους φόβους µας και στη
συζήτηση για την Ολυµπιακή, φοβούµαστε πάρα πολύ ότι και στο
χώρο των αερογραµµών θα αποδείξετε το ίδιο, δηλαδή ότι νόµος
είναι το συµφέρον των φίλων µας που διαθέτουν αεροπορικές
εταιρείες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Παπουτσή.
Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να σχολιάσω κατ’αρχάς πολύ γρήγορα ορισµένα που ακού-

στηκαν και που δεν αφορούν σ’ αυτή καθ’ αυτήν την επερώτηση.
Για τη «SIEMENS» πολύ καλά κάνει το ΠΑΣΟΚ και καταθέτει πρό-
ταση εξεταστικής επιτροπής. Νοµίζω, όµως, ότι είναι καιρός –και
έχει καθυστερήσει πάρα πολύ- να αναλάβει και τις πολιτικές ευ-
θύνες, όπως και η Νέα ∆ηµοκρατία οφείλει να το κάνει, για το
ρόλο της «SIEMENS» στην Ελλάδα στη διάρκεια της διακυβέρ-
νησης της χώρας και τότε και τώρα και, εν πάση περιπτώσει, για
τις πολλές κατηγορίες που επίσηµα και δηµόσια τα ηγετικά στε-
λέχη της «SIEMENS» έχουν εκτοξεύσει απέναντι και στο κόµµα
της Νέας ∆ηµοκρατίας και στο κόµµα του ΠΑΣΟΚ.

Από εκεί και πέρα για το Μάαστριχ δεν είµαι ο αρµόδιος και
δεν µπορώ να αναλάβω την πλήρη ευθύνη να εκπροσωπήσω το
Συνασπισµό, γιατί δεν είµαι µέλος του. Αλλά, εν πάση περιπτώ-
σει, να αποκατασταθεί µια ιστορική πραγµατικότητα και να µη γί-
νεται σπέκουλα σ’ αυτήν την ιστορία διαρκώς. Και τότε ο
Συνασπισµός έθεσε θέµα προτεραιότητας την πολιτική ενοποί-
ηση της Ευρώπης και έθεσε και όρους γι’ αυτήν τη διαδικασία
ψήφισης της Συνθήκης του Μάαστριχ ή όχι. Μιλούσε και τότε
όπως και τώρα για την Ευρώπη των λαών, για την Ευρώπη των
πολιτών, για την Ευρώπη των δικαιωµάτων, για την Ευρώπη της
κοινωνικής ισότητας, για την Ευρώπη ως ενιαίο πεδίο ανάπτυξης
των κοινωνικών αγώνων.

Σε αυτή την κατεύθυνση ήταν στρατευµένος και τότε ο Συνα-
σπισµός και τώρα πολύ περισσότερο ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή η ιστορία
και η σπέκουλα ότι για κάθε δεινό της χώρας φταίνε οι δυνάµεις
που ψήφισαν το Μάαστριχ, πρέπει να τελειώνει, διότι αποπρο-
σανατολίζει και διασπά την ενότητα των κοινωνικών αγώνων, τη
δυνατότητα των κοινωνικών δυνάµεων να αναπτύξουν κοινές
δράσεις και κοινά µέτωπα απέναντι στα πολύ σοβαρά αυτά ζη-
τήµατα.

Ζητώ την άδεια σας, κύριε Πρόεδρε, να απευθυνθώ στον κύριο
Υπουργό από τη θέση που βρίσκοµαι, ενώ πρέπει να απευθύνο-
µαι σε εσάς.

Κύριε Υπουργέ, εάν δεν κάνω λάθος στον τοµέα που έχετε
πρόσφατα αναλάβει, τις µεταφορές, κατά κάποιον τρόπο η ση-
µερινή τοποθέτησή σας είναι µια ευκαιρία πρώτης προγραµµα-
τικής τοποθέτησης ενώπιον του Κοινοβουλίου για τον τοµέα
αυτόν. Θέσατε τα ζητήµατα της διαφοράς φιλοσοφίας, αλλά των
ίδιων στόχων. ∆εν είναι έτσι. ∆εν είναι θέµα φιλοσοφίας, που
στην πραγµατικότητα δεν είναι φιλοσοφία –τα ίδια έλεγε και ο
συνάδελφός σας τότε στο Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας κ.
Βουλγαράκης- για την πώληση της «COSCO». Είναι θέµα πολιτι-
κών επιλογών και ιεραρχήσεων. Να µην κρύβουµε τις πραγµατι-
κές διαφορές, γιατί η δηµοκρατία έχει διαφορές και πρέπει να
τις αναδεικνύουµε. Άλλο πού θα αναζητήσουµε συµπτώσεις και
συγκλύσεις, αν και όποτε πρέπει. Εδώ πρέπει να αναδείξουµε τις
διαφορές και να µην πέσουµε στις θεωρίες τις φιλοσοφηµένες
υποτίθεται για το “νόµιµο” και το “ηθικό” και για όλα αυτά.

Έχουµε διαφωνία και στον τρόπο και στο σκοπό των πολιτι-
κών ιεραρχήσεων τις οποίες κάνετε. Συνδυασµένες µεταφορές
λέτε ότι είναι ο στόχος σας και επιµένετε να έχετε το µετρό στην
εποπτεία του ΥΠΕΧΩ∆Ε, το τραµ στην εποπτεία του Υπουργείου
Μεταφορών, τις ακτοπλοϊκές µεταφορές στην εποπτεία του
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας και ένας αριθµός οργανισµών
να µην έχει κανένα κεντρικό και ενιαίο σχεδιασµό γι’ αυτόν τον
κρίσιµο από άποψη κοινωνικού οφέλους και στόχευσης τοµέα
των µεταφορών.

∆εν είναι οι µεταφορές απλώς ένα έργο από τεχνοκρατικές πα-
ρεµβάσεις ή από ρυθµίσεις. Είναι ένα κοινωνικό αγαθό, µια ανά-
γκη για να λειτουργήσει η χώρα, η κοινωνία, να καλυφθούν
ανάγκες και εποµένως δεν µπορεί να ενταχθεί σε µια τέτοιου εί-
δους αποσπασµατικότητα.

Άρση της αποµόνωσης. Πώς είναι δυνατόν τα Κύθηρα να µην
έχουν αεροδρόµιο να εξυπηρετήσουν ούτε τσάρτερ ή το τραµ
να µη φτάνει στο Πέραµα ή διάφορες άλλες πολύ πιο ακραίες
περιπτώσεις και να µιλάµε για άρση της αποµόνωσης; Το κρά-
τος, λέτε, είναι ρυθµιστής των κανόνων της αγοράς. Μα, αυτός
είναι ο ρόλος του κράτους; Σχέδιο δεν θα κάνει το κράτος; Εντά-
ξει, δεν θέλετε να γίνει έµπορος. Ούτε επιτελικό σχεδιασµό δεν
θα κάνει; Στην αγορά θα αφήσει τον σχεδιασµό και τις ιεραρχή-
σεις;
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Χωρίς να περιπτωσιολογώ, νοµίζω ότι η περίπτωση του Πει-
ραιά ως τρίτης πόλης της χώρας και πρώτου λιµανιού της
χώρας, ενδείκνυται για να αναδειχθεί µε έναν παραδειγµατικό
τρόπο το σύνολο των προβληµάτων. Είναι µελετηµένο και κατα-
τεθειµένο από τις πιο σοβαρές µελέτες και όχι µόνο από µία ότι
τα όρια του Πειραιά για τον κορεσµό το συγκοινωνιακό, τον κυ-
κλοφοριακό στην πόλη και στο λιµάνι είναι το 2013. Θα κορεστεί
ο Πειραιάς. Φρακάρει. Και φρακάρει η τρίτη πόλη της χώρας, το
πρώτο λιµάνι της χώρας.

Και έχουµε επιβραδύνσεις στο τραµ και µάλιστα µε το χειρό-
τερο τρόπο για την τελική εφαρµογή της χάραξής του. Μεταφέ-
ρεται η υπογειοποίηση των γραµµών του ΗΣΑΠ στο Νέο Φάληρο
σε ένα αόριστο µέλλον. Το µετρό για να φτάσει στον Πειραιά
αναβάλλεται. Η γραµµή του τραµ για το Πέραµα και για τις άλλες
περιοχές του δυτικού Πειραιά δεν µελετάται καν. Η ακτοπλοΐα
ανατίθεται στις περίφηµες άγονες γραµµές. Είναι χαρακτηρι-
στική η τοποθέτηση του εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆ιαπί-
στωσε το άγονο της επιλογής. Και αντί να κρίνουµε την επιλογή
και την πολιτική, κρίνουµε τα επί µέρους προβλήµατα που γεν-
νώνται.

Και έρχεται ο ΟΣΕ στον Πειραιά και ο ΗΣΑΠ και ο Προαστια-
κός να θέλουν µέσα στο κέντρο της πόλης, µέσα στο κέντρο του
λιµανιού να χτίσουν τεράστια εµπορικά κέντρα τύπου MALL.
Αυτός είναι ο σχεδιασµός του Οργανισµού Συγκοινωνιών της
χώρας µας; Να φέρνουν πελάτες και όχι να εξυπηρετήσουν πο-
λίτες;

Είναι αυτό ενότητα φιλοσοφίας, τρόπου και σκοπών; Άλλος
είναι ο σκοπός. Το εµπόριο, η πελατεία, η ανάπτυξη µια άκριτης
αγοράς. Και αυτό υπηρετεί αυτή η πολιτική, κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την
ανοχή σας.

Προς αυτήν την κατεύθυνση δεν µπορούµε να µη µιλήσουµε
για την επιλογή των αυτοκινητοδρόµων ως κεντρική επιλογή, η
οποία επιβαρύνει και το περιβάλλον και την οικονοµία και στο-
χεύει µόνο στην ανάπτυξη των συµφερόντων των αυτοκινητο-
βιοµηχανιών.

Εµείς έχουµε καταθέσει σειρά προτάσεων. ∆εν είναι δυνατόν
το εµπορικό λιµάνι του Πειραιά να ιδιωτικοποιείται, δεν είναι δυ-
νατόν να µην σχεδιάζεται το σύνολο των µεταφορών µε βάση τα
κριτήρια και τις ανάγκες των πολιτών. Και προς αυτήν την κα-
τεύθυνση, η σειρά των προτάσεών µας πιστεύουµε ότι δεν δια-
φέρει εδώ από τη βασική φιλοσοφία των προτάσεων και τις
επιλογές της κατατεθειµένης επερώτησης. Μπορούµε να συ-
γκροτήσουµε ένα κοινωνικό µέτωπο, το οποίο είναι και επίκαιρο
και αναγκαίο, για να τεθεί σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης ο στό-
χος της επανάκτησης του δηµόσιου χώρου στις µεταφορές και
τις συγκοινωνίες και ένα πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων µε
κέντρο τα µέσα µαζικής µεταφοράς και την εξυπηρέτηση των
αναγκών των πολιτών σε όλη την Ελλάδα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε, κ.

∆ρίτσα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής παρακολου-
θούν τη συνεδρίασή µας, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους χώ-
ρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι οκτώ
µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί καθηγητές από το
Γυµνάσιο Νέου Μυλοτόπου Πέλλας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν δώσω το λόγο στον πρώτο επερωτώντα κ. Μαυρίκο, θα
ήθελα να σας ενηµερώσω ότι σύµφωνα µε τους χρόνους που
έχουν κρατηθεί ο κ. Μαυρίκος έχει τρία λεπτά για να δευτερο-
λογήσει, η κ. Καλαντίδου δύο λέπτα, ο κ. Σκοπελίτης δύο λεπτά,
ο κ. Αλυσανδράκης έχει ολοκληρώσει, η κ. Καφαντάρη έχει τρία
λεπτά και η κυρία Μελά έχει κλείσει το χρόνο της. Βεβαίως, θα
υπάρξει ανοχή µέχρι δύο λεπτά, για να ολοκληρώσουµε τις δευ-
τερολογίες.

Το λόγο έχει ο κ. Μαυρίκος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρακολουθήσαµε µε προσοχή την οµιλία και του κυρίου

Υπουργού και του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας ∆η-
µοκρατίας, όπως και των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων όλων
των κοµµάτων. Σαφώς επιβεβαιώθηκε από τη συζήτηση και τις
τοποθετήσεις τους ότι υπάρχουν, κατά την άποψή µας, δύο βα-
σικές στρατηγικές πάνω στο ζήτηµα του κυκλοφοριακού και των
λαϊκών µεταφορών. Ουσιαστικά ο κύριος Υπουργός και ο εκ-
πρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας διατύπωσαν εδώ µε σαφήνεια
την αντίληψη ότι γι’ αυτούς, για τη δική τους στρατηγική, κινη-
τήρια δύναµη είναι το κέρδος. Κινητήριος µοχλός είναι οι ιδιώτες,
είναι τα µονοπώλια και οι πολυεθνικές.

Εµείς πιστεύουµε ότι αυτή η πολιτική, αυτή η στρατηγική έχει
κριθεί. Κρίνεται από το ότι εφαρµόστηκε και έχει συγκεκριµένα
και χειροπιαστά αποτελέσµατα. Τα αποτελέσµατα είναι η ακρί-
βεια στις µετακινήσεις. Και λέω δύο χαρακτηριστικά στοιχεία.
Από τον Πειραιά έως τη Σάµο το κόστος των ακτοπλοϊκών εισι-
τηρίων αυξήθηκε κατά 430%, από τον Πειραιά ως τη Σαντορίνη
αυξήθηκε κατά 137%, από τον Πειραιά στην Πάρο αυξήθηκε
κατά 204%. Αυτό είναι ληστεία! Και όµως, αυτό εµφανίζεται σαν
στρατηγική από την πλευρά της Κυβέρνησης. Σε κάθε περί-
πτωση, όµως, είναι πολιτική στην υπηρεσία του µεγάλου κεφα-
λαίου.

Η πολιτική που εφαρµόστηκε µέχρι τώρα έχει πολλά ακόµα
αποτελέσµατα. Να σας θυµίσω µερικά ονόµατα, κύριε Υπουργέ,
όπως, Σφηνιάς, Αγούδηµος, Μανούσης. Να αναφέρω ακόµη το
«ΣΑΜΙΝΑ», το «SEA DIAMOND», το «∆ΗΜΗΤΡΟΥΛΑ». Συγκεκρι-
µένα καράβια. Να σας θυµίσω ότι αυτή η πολιτική έχει ως απο-
τέλεσµα δυόµισι χιλιάδες ναυτεργάτες να χάσουν τη δουλειά
τους στην ακτοπλοΐα από πέρυσι τον Οκτώβρη µέχρι σήµερα.
Αυτά είναι αποτελέσµατα των πολιτικών σας.

Επίσης, ανησυχούµε ακόµη περισσότερο τώρα πια, µετά την
τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού, για τον εξής λόγο. Πιστεύ-
ουµε ότι στην ΕΘΕΛ, για παράδειγµα, η κατάσταση θα χειροτε-
ρέψει, αφού η υποβάθµιση και η προτεραιότητα στα ΙΧ φαίνεται
ότι είναι η κυρίαρχη αντίληψή σας, µε τα γκαράζ στο κέντρο, µε
το ότι δεν ανανεώνετε το στόλο, µε το ότι δεν καλύπτετε τις ανά-
γκες σε προσωπικό κ.λπ..

Απ’ αυτήν την κατάσταση οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις µο-
νάχα για το λεκανοπέδιο –δεν θέλω να επεκταθώ παραπάνω,
γιατί ο χρόνος είναι περιορισµένος- θα είναι τραγικές. Λέω µόνο
τα εξής στοιχεία, κύριε Υπουργέ. Βάσει µελετών ειδικών συγκοι-
νωνιολόγων, που υιοθετεί το ΚΚΕ στα συγκεκριµένα ζητήµατα,
το ΙΧ ανά επιβάτη θέλει από είκοσι έως σαράντα τετραγωνικά
µέτρα του οδοστρώµατος. Το τρόλεϊ, το τραµ και το λεωφορείο
καλύπτουν 1,9 τετραγωνικά µέτρα. Το ΙΧ απαιτεί χώρο στάθµευ-
σης µεγαλύτερο ανά επιβάτη σε σύγκριση µε τα µέσα µαζικής
µεταφοράς. Η κατανάλωση ενέργειας του ΙΧ είναι επτά φορές
µεγαλύτερη ανά επιβάτη απ’ αυτήν των µέσων µαζικής µεταφο-
ράς.

Εν πάση περιπτώσει, η αντίληψη που οι πολιτικές όλων των κυ-
βερνήσεων µέχρι τώρα έχουν διαµορφώσει -µια «κοινωνική µό-
λυνση», επιτρέψτε µας την έκφραση- είναι η σύνδεση της
προσωπικότητας µε το αυτοκίνητο, µια λογική δηλαδή του ατο-
µισµού, του ανταγωνισµού, µια καπιταλιστική κυρίαρχη αντίληψη,
η οποία, για εµάς, είναι λαθεµένη και πρέπει να καταπολεµηθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με βάση αυτά, λοιπόν, είναι παραπάνω από βέβαιο ότι ο ΟΣΕ
θα µείνει, όπως είπατε, κύριε Υπουργέ, στην Πάτρα, στην Αθήνα
και στη Θεσσαλονίκη. Τα διόδια θα εξακολουθούν να παραµέ-
νουν βραχνάς µε τις καθηµερινές ανατιµήσεις, όπου σήµερα η
κατάσταση έχει φθάσει πραγµατικά σε απαράδεκτο σηµείο, και
συνολικότερα το επίπεδο της ποιότητας της ζωής για το λεκα-
νοπέδιο αλλά και παντού θα χειροτερεύει.

Σας προτείνουµε να πάτε ένα πρωί ή ένα µεσηµέρι στο Σταθµό
∆ουκίσσης Πλακεντίας, για να δείτε την κατάσταση που επικρα-
τεί στα δροµολόγια Χ6 και Χ5 της ΕΘΕΛ. Καταθέτω και στα Πρα-
κτικά µια πρόταση της κοµµατικής οργάνωσης του ΚΚΕ για τον
ΟΑΣΑ και θα δείτε εκεί ποια είναι πραγµατικά η κατάσταση στη
µετεπιβίβαση επιβατών από το σταθµό ∆ουκίσσης Πλακεντίας
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για να πάνε στην Εθνική Άµυνα. Μιλάµε για τριτοκοσµικές συν-
θήκες. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μαυρίκος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σηµειώνοντας το εξής: Για το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, είναι παραπάνω από βέβαιο ότι
το θέµα έχει κοινωνικά χαρακτηριστικά. Για εµάς, είναι κοινωνικό
αγαθό οι συγκοινωνίες. Για το λόγο αυτό απαιτούµε άµεσα,
πρώτα από όλα, κεντρικό σχεδιασµό. Ζητάµε, προτείνουµε -και
πιστεύουµε ότι υπάρχει διέξοδος- έναν εθνικό κρατικό φορέα µε-
ταφορών, αλλά παλεύοντας γι’ αυτό απαιτούµε εδώ και τώρα κα-
τάργηση των διοδίων, δωρεάν µεταφορά πρωί και µεσηµέρι.
Πρέπει να σταµατήσει η υποβάθµιση της περιφέρειας και η πε-
ριφρόνηση προς τις ανάγκες της νησιωτικής Ελλάδας και της
υπαίθρου.

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Είπε ο κ. Παπουτσής, κάνοντας κρι-
τική στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ότι τσουβαλιάζουµε το
ΠΑΣΟΚ και ότι είναι λάθος µια τέτοια πρακτική. ∆εν συµφωνούµε
καθόλου. Εµείς δεν καλύπτουµε κανέναν, εµείς θέλουµε να απο-
καλύπτουµε το δικοµµατισµό. Θυµίζω στον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΠΑΣΟΚ ότι το 2001 µε το ν.2592 το ΠΑΣΟΚ ήταν
που κατήργησε το καµποτάζ, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, την ασυ-
δοσία των εφοπλιστών. Σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα του Μάα-
στριχτ, θεωρούµε ότι έχουν ευθύνες οι πολιτικές δυνάµεις που
ψήφισαν και συνυπέγραψαν µε αυτόν τον τρόπο την αποδοχή και
την εφαρµογή του στη χώρα µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ, κύριε

Μαυρίκο.
Το λόγο έχει η κ. Καλαντίδου για δύο λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύ σύντοµα θα αναφερθώ –γιατί είναι ένα εύστοχο παρά-

δειγµα, κατά την άποψή µου- στον ΟΣΕ και τα λόγια που ακού-
σαµε από τον κύριο Υπουργό. Κοινωνικό µέσο για τη µετακίνηση
των ανθρώπων, στρατηγικό µέσο για την εµπορευµατική µετα-
φορά, η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας παρέλαβε χάος -λες
και εµείς κάνουµε κριτική, για να ακούσουµε την κριτική της Νέας
∆ηµοκρατίας προς το ΠΑΣΟΚ- αλλά παρόλα αυτά σχεδιάζει.

Αυτό, όµως, που σχεδιάζει είναι να δώσει τον ΟΣΕ και τους σι-
δηροδρόµους της χώρας µας στα χέρια των ιδιωτών για ακόµη
µεγαλύτερα κέρδη. Γιατί, αλλιώς, δεν εξηγείται πως δεν υπάρχει
κανένας σχεδιασµός -αυτό βλέπουµε στην πραγµατικότητα, αυτό
βλέπει ο λαός- στη συντήρηση και στον εκσυγχρονισµό των δι-
κτύων. Κανένας. Κλέβουν ακόµη και τα σίδερα στις περιοχές που
κάνετε συντήρηση γραµµών.

∆εν υπάρχει κανένας σχεδιασµός. Εκείνο που φαίνεται µέσα
στους εργαζόµενους στον ΟΣΕ είναι οι τέσσερις χιλιάδες εθε-
λούσιες που παζαρεύει αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση, όταν ξέρει
πάρα πολύ καλά ότι το έργο του ΟΣΕ έχει αυξηθεί, όταν ξέρει
πολύ καλά ότι το οργανόγραµµα προβλέπει εννεά χιλιάδες τρια-
κόσιες θέσεις εργασίας και στον ΟΣΕ είναι έξι χιλιάδες επτακό-
σιοι εργαζόµενοι και αυτό το έργο το καλύπτουν µε υπερωρίες
και δεκατετράωρα, όταν ξέρει πολύ καλά –και τουλάχιστον ας
µας εξηγήσει εµάς- γιατί δηµιουργήθηκε η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», µία
άλλη ∆ΕΚΟ. Για να πληρώνουµε µόνο µία ξεχωριστή διοίκηση;
Και τι ρόλο παίζει ο Ενιαίος ∆ιαχειριστής Σιδηροδροµικής Υπο-
δοµής, το Ε∆ΙΣΥ, που έχουµε; Ας έρθουν στη Βουλή ή, αν θέ-
λετε, ας βγει καθαρά ο ΟΣΕ να πει στους συνδικαλιστικούς
φορείς και στους εργαζόµενους τι συµφωνίες-συµβάσεις κάνει
µε τις µεγάλες µεταφορικές εταιρείες, οι οποίες είναι κρυφές
από όλους τους εργαζόµενους.

Να τελειώσω µε αυτό που συµφωνούµε όλοι ή, αν θέλετε, συµ-
φωνεί ο λαός. Πραγµατικά, επηρεάζουν τα µέσα µαζικής µετα-
φοράς τη ζωή µας, τις δραστηριότητες του λαού, τον
εργαζόµενο στην µετακίνησή του. Με αυτή τη λογική, θεωρεί το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ότι είναι κοινωνικό αγαθό οι συ-
γκοινωνίες και µε αυτή τη λογική στηρίζουµε την πολιτική µας

πρόταση στο τρίπτυχο εξυπηρέτηση των λαϊκών αναγκών, προ-
στασία του περιβάλλοντος, παραγωγική δραστηριότητα και ανά-
πτυξη όλων των περιοχών της χώρας µας.

Με αυτή τη λογική και αν θέλουµε πραγµατικά να µη λέµε
πολλά λόγια και να δίνουµε φτώχεια στο λαό, πρέπει να µιλή-
σουµε ουσιαστικά για τον ενιαίο φορέα µεταφορών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστώ
πολύ, κ. Καλαντίδου.

Η κ. Λίλα Καφαντάρη έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα το συγκοινωνιακό είναι πανάκριβο για την κοινωνία,

αντιπαραγωγικό, αναχρονιστικό στο σχεδιασµό και τα µέσα, ανε-
παρκές. ∆εν ανταποκρίνεται στις ανάγκες των εργαζοµένων και
του λαού.

Το κυκλοφοριακό πρόβληµα σήµερα αφορά όλες τις µεγάλες
πόλεις, κύριε Υπουργέ. Έπαψε εδώ και πολλά χρόνια να είναι χα-
ρακτηριστικό µόνο της Αθήνας, της Θεσσαλονίκης και της Πά-
τρας. Η εφαρµογή της ίδιας πολεοδοµικής πολιτικής µέχρι
σήµερα, αναπαράγει και οξύνει τα προβλήµατα. Με τις εντάξεις
νέων περιοχών στο σχέδιο πόλεως, µε τη δραµατική πύκνωση
που δηµιουργήθηκε στις πόλεις, µε την αύξηση των συντελεστών
δόµησης, µε το χτίσιµο κάθε ελεύθερου χώρου και µάλιστα σε
ήδη υπερκορεσµένες περιοχές, όπως το Λεκανοπέδιο της Αθή-
νας και που αυτό συνεχίζεται µε απόλυτη αυθαιρεσία.

Εµείς στηρίζουµε την πολιτική που θα ικανοποιεί τις προϋπο-
θέσεις για µία σωστή συγκοινωνία που είναι: Πυκνότητα δροµο-
λογίων στο χώρο, δηλαδή κοντινά σηµεία, από στάση σε στάση,
πυκνότητα δροµολογίων στο χρόνο, δηλαδή συχνά δροµολόγια,
ταχύτητα, ασφάλεια, άνεση, αξιοπιστία δροµολογίων, ενιαίο κό-
µιστρο, φθηνό κόµιστρο. Για την ικανοποίηση των παραπάνω
όµως απαιτείται ενιαίος δηµόσιος φορέας αστικών συγκοινωνιών
κατά περιοχή, µε την ενοποίηση των υπαρχόντων φορέων και την
ένταξη σε αυτό όλων των µέσων µαζικής µεταφοράς. Αυτό θα
εξυπηρετήσει τη χάραξη ενιαίας συγκοινωνιακής πολιτικής κατά
πολεοδοµική ενότητα ή πολεοδοµικό συγκρότηµα, το συνολικό
σχεδιασµό του δικτύου µε την επιλογή των κατάλληλων µέσων,
το συντονισµό µεταξύ τους µε την αξιοποίηση και νέων τεχνο-
λογιών, αλλά και µε τα άλλα µέσα µαζικής µεταφοράς όπως σι-
δηρόδροµο, πλοία, όλα, την ενιαία διαχείριση της κυκλοφορίας,
της µετεπιβίβασης, της ολοκληρωµένης πληροφόρησης προς
τους χρήστες ώστε να µειωθεί στο ελάχιστο η χρήση του ΙΧ και
οι χώροι στάθµευσης, τη συνεχή παρακολούθηση των κυκλοφο-
ριακών συνθηκών σε κάθε περιοχή και τη λήψη των απαραίτητων
µέτρων.

Με τα παραπάνω επιτυγχάνεται η µεγαλύτερη δυνατή αξιο-
ποίηση των µέσων µαζικής µεταφοράς και η καλύτερη εξυπηρέ-
τηση των εργαζοµένων. Ας µη γελιόµαστε όµως. Για να γίνουν
όλα αυτά απαιτείται η ενεργοποίηση και η δράση των εργαζοµέ-
νων. Χωρίς οι εργαζόµενοι να συνειδητοποιήσουν και να ενερ-
γοποιηθούν, δεν µπορούµε να περιµένουµε από τη συγκεκριµένη
πολιτική που εφαρµόζεται εδώ και πάρα πολλά χρόνια και για την
οποία δεν θα έπρεπε να καµαρώνετε, γιατί αυτή τη στιγµή βρι-
σκόµαστε σε µία περίοδο που αποκαλύπτεται. Και στην αποκά-
λυψη αυτή δεν µπορεί ουδείς να κλείσει τα µάτια. Άρα, οι
εργαζόµενοι έχουν µοναδική λύση να ενεργοποιηθούν, να συ-
νειδητοποιήσουν και να οργανωθούν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ την κ. Λίλα Καφαντάρη.
Ο κ. Κωνσταντίνος Αλυσανδράκης έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΛΥΣΑΝ∆ΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
∆εν θα αναφερθώ στα γενικά, τοποθετήθηκαν οι προηγούµε-

νοι σύντροφοι. Κύριε Υπουργέ, δεν άκουσα να λέτε κάτι για την
έλλειψη σιδηροδρόµου στην Ήπειρο. ∆εν άκουσα να λέτε κάτι
για τα διόδια που θα πληρώνουν οι Ηπειρώτες στην Εγνατία,
στην ιδιωτικοποιηµένη Ιονία Οδό και που πληρώνουν ήδη στη σύ-
ραγγα του Ακτίου. Όσο για το αεροδρόµιο των Ιωαννίνων, δεν
είναι το καινούργιο κτήριο που του έλειπε. Το πρόβληµα, όπως
είπα και στην πρωτολογία µου, είναι ότι δεν µπορούν να προ-
σγειωθούν ή να απογειωθούν αεροπλάνα όταν οι καιρικές συν-



θήκες δεν είναι οι καλύτερες, δηλαδή όταν έχει οµίχλη –κάτι
πολύ συχνό στην πόλη των Ιωαννίνων- είναι αδύνατον να γίνει το
δροµολόγιο.

Επίσης, για τις αεροµεταφορές δεν άκουσα κάποια σχόλια.
Όσο για τη µείωση του φόρου των αεροδροµίων, η Κυβέρνηση
φρόντισε να αφήσει έξω από αυτή τη µείωση το αεροδρόµιο της
«HOCTIEF».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αλυσανδράκη.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και Επι-

κοινωνιών): Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
∆ιαπιστώνω ένα άγχος της Αριστεράς, το οποίο δεν εξεφρά-

σθη µόνο από τους οµιλητές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος,
αλλά εξεφράσθη και ιδιαιτέρως έντονα, από τον αγαπητό συνά-
δελφο του ΣΥΡΙΖΑ, µην τυχόν και ταυτιστούν µε κάποιες από τις
θέσεις που εµείς έχουµε υποστηρίξει. ∆εν νοµίζω ότι είναι κακό,
όταν συµφωνούµε σε κάποια πράγµατα, έστω και αν αυτά αφο-
ρούν µόνο τους στόχους, να το λέµε. Αντιθέτως, ενισχύουµε και
την επιχειρηµατολογία µας για τον εναλλακτικό δρόµο που ο κα-
θένας πιστεύει για να φτάσουµε σε αυτόν το στόχο.

Σε αυτή την Αίθουσα πρέπει να γίνουν κάποιες ειλικρινείς πα-
ραδοχές. Η φιλοσοφία που αναπτύσσεται είναι ότι θα φτιάξουµε
έναν κόσµο χωρίς φιλοδοξίες και χωρίς στροφή προς το κέρδος.
Εγώ δεν εξετάζω αν το ένα ή το άλλο είναι καλό ή κακό, αλλά
λέω ότι είναι κάτι πραγµατικό. Λέω επίσης –και η παράταξή µου
το υποστηρίζει αυτό- ότι δεν είναι καλό να ζούµε στην ουτοπία.
Από το να λέµε ότι θα εξαφανίσουµε την ανθρώπινη φιλοδοξία ή
την τάση των εταιρειών ή των ανθρώπων προς το κέρδος, είναι
πιο έξυπνο να τα χαλιναγωγήσουµε αυτά, να βάλουµε κανόνες
και να τα χρησιµοποιήσουµε ως κοινωνία και ως πολιτεία για να
πετύχουµε το καλύτερο δυνατό όφελος για το κοινωνικό σύνολο
και φυσικά και για το κράτος µας και για την πατρίδα µας. Αυτό
προσπαθεί να κάνει η δική µας πολιτική. Να χρησιµοποιήσει τη
φιλοδοξία και το κέρδος µε κανόνες, περνώντας τα µέσα από το
δηµόσιο συµφέρον και αυτό κάνουµε.

Επίσης, ορθώς έγινε ταύτιση του ΠΑΣΟΚ µε τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία. Και µπορεί να διαµαρτύρεται ο συνάδελφος κ. Παπουτσής
ότι τους τσουβαλιάζει η Αριστερά όταν τους αποδίδει κάτι τέ-
τοιο, αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτός είναι ο προσανα-
τολισµός του ΠΑΣΟΚ, τουλάχιστον από ένα χρονικό όριο και
µετά. Ευρωπαϊκός προσανατολισµός. Πού ασκείται η δική µας
κριτική προς την προηγούµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ; Στο ότι
παρ’ ότι διαπίστωσε ότι η ευρωπαϊκή επιλογή, που εµείς νωρίς εί-
χαµε κάνει, είναι ορθή, όταν πήγε να την εφαρµόσει επιχειρη-
σιακά στον τοµέα των Μεταφορών και Επικοινωνιών, απέτυχε.
Τέσσερις φορές απέτυχε στην Ολυµπιακή. Και ποιος ευθύνεται
για την απαξίωσή της; Εφόσον είναι λάθος η επιλογή της απο-
κρατικοποίησης, γιατί προσπαθούσαν τότε να εφαρµόσουν την
ίδια πολιτική µε µηδαµινά αποτελέσµατα; Το ίδιο συµβαίνει και σε
άλλους τοµείς. Και στο σιδηρόδροµο και στις µαζικές µεταφο-
ρές.

Εν πάση περιπτώσει, στο τέλος να βλέπουµε τα αποτελέ-
σµατα. Τα αποτελέσµατα που η δική µας πολιτική έχει επιτύχει σε
σύντοµο συγκριτικά χρονικό διάστηµα είναι πολύ συγκεκριµένα.
Και εµείς πιστεύουµε στον κοινωνικό χαρακτήρα των µαζικών µε-
ταφορών, γι’ αυτό µειώσαµε µε εξαγγελίες µας το εισιτήριο για
συγκεκριµένες οµάδες ανθρώπων, όπως για τους µαθητές, τους
κάτω των 18, για τους Έλληνες φοιτητές που σπουδάζουν στο
εξωτερικό, εκτός από αυτούς που, ούτως ή άλλως, το είχαν µει-
ωµένο εδώ, για τις περιπτώσεις των ανθρώπων που είναι πάνω
από εξήντα πέντε. Αυξήσαµε τη χρηµατοδότηση ενός από τους
δέκα συντελεστές του ταξί, για να πετύχουµε τις γρήγορες µε-
ταφορές και να αποφορτίσουµε οικολογικά τις κεντρικές δια-
δροµές.

∆εν παραιτούµαστε από το δικαίωµα της πολιτείας να κάνει
τον κεντρικό σχεδιασµό, αλλά υπάρχουν τα δηµόσια όργανα που
κάνουν αυτή την εθνική στρατηγική. Υπάρχει το Υπουργείο για
τις µαζικές µεταφορές, υπάρχει το Υπουργείο για τις κοινωνικές
µεταφορές των ΚΤΕΛ, υπάρχουν η ΥΠΑ και οι άλλοι συντονιστι-

κοί φορείς για τις αεροµεταφορές, υπάρχουν οι οργανισµοί των
Σιδηροδρόµων, οι οποίοι συντονίζουν το µεταφορικό έργο. Υπάρ-
χει δηλαδή συντονισµός. Μπορεί στο παρελθόν σε πάρα πολλές
περιπτώσεις αυτό να µη λειτούργησε σωστά, αλλά αυτή τη
στιγµή πρώτο µέληµα της πολιτικής µας είναι αυτός ο συντονι-
σµός να είναι αποτελεσµατικός.

Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει από τις τρεις µε-
γάλες οικογένειες του Υπουργείου και τον ΟΟΣΑ που αφορούν
τις συνδυασµένες µεταφορές, τα διάφορα µεταφορικά µέσα του
Λεκανοπεδίου Αττικής και τον ΟΣΕ, δηλαδή τη σιδηροδροµική
οικογένεια, αλλά και τις αεροµεταφορές, ο καθένας στον τοµέα
του να συντονίσει τις εποπτευόµενες επιχειρήσεις και βεβαίως,
να συντονιστούν και µεταξύ τους. Και ξεκινάει µία πολιτική η
οποία ουσιαστικά αποβλέπει στον καλύτερο συντονισµό ώστε τα
µέσα να συνδυάζονται µεταξύ τους, να είναι απολύτως προσβά-
σιµα σε όλους και η τιµολογιακή πολιτική του κάθε µέσου να είναι
ανάλογη του χαρακτήρα που αυτό το µέσο εκπροσωπεί, µε κύριο
στόχο την εξυπηρέτηση του συνόλου των πολιτών και της άρσης
της αποµόνωσης των λαϊκών συνοικιών του Λεκανοπεδίου, αλλά
και των αποµονωµένων περιοχών της Ελλάδος είτε µιλούµε για
νησιωτική χώρα είτε µιλούµε για αποµακρυσµένα ορεινά χωριά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ. Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Υπουργέ, γιατί η φιλοδοξία
µπορεί και πρέπει να συνδέεται µε το κέρδος και την επιχειρη-
µατικότητα; Για σας ασφαλώς αυτό είναι φυσιολογικό. Για µας,
για το ΚΚΕ, κύριο θέµα, προτεραιότητα είναι η συλλογική δράση,
το κοινωνικό και το συλλογικό όφελος σε βάρος του ιδιωτικού
οφέλους. Και αυτή, αν θέλετε, είναι ανάµεσα στα άλλα και η ει-
δοποιός διαφορά µεταξύ µας. Εµείς αγωνιζόµαστε, παλεύουµε
για το συλλογικό συµφέρον.

Ένα σχόλιο θα ήθελα να κάνω σχετικά µε την υπόθεση της
«SIEMENS» και την πρόταση που έκανε το ΠΑΣΟΚ για σύσταση
Εξεταστικής Επιτροπής. Ξανά για άλλη µια φορά να σηµειώ-
σουµε ότι ως ΚΚΕ έχουµε ζητήσει από καιρό να διερευνηθεί σε
βάθος και αυτή η υπόθεση, χωρίς φυσικά να έχουµε καµµιά αυ-
ταπάτη ότι θα µπει το µαχαίρι, που λέµε, στο κόκαλο. Αλλά εµείς
θα επιµείνουµε στην προσπάθεια για την όσο γίνεται -στις σηµε-
ρινές συνθήκες- σε βάθος διερεύνηση και αυτής της υπόθεσης
δηλαδή της «SIEMENS».

Θέλω να κάνω µερικά ακόµη σχόλια, κύριε Πρόεδρε. Ανέφερε
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι
έχουν ανατραπεί τα πάντα, ήρθαν τα πάνω-κάτω, τι ψάχνετε, τι
ζητάτε τώρα, εκατό χρόνια παλεύετε. Στις ΗΠΑ άλλαξαν τα
πράγµατα. Ανέφερε ότι κρατικοποιούνται τράπεζες για να τις σώ-
σουν! Ακριβώς, γίνεται µία συγκεκριµένη παρέµβαση των καπι-
ταλιστικών δυνάµεων και πρόκειται και στη συγκεκριµένη
περίπτωση για την κρατικοποίηση των ζηµιών των τραπεζών και
την ιδιωτικοποίηση των κερδών των τραπεζών και άλλων χρεο-
κοπηµένων επιχειρήσεων. Αυτή η προσπάθεια γίνεται και θα µε-
ταφέρουν για άλλη µια φορά, όπως και η Κυβέρνησή σας, κύριε
Υπουργέ, έκαµε, που δίνει στις τράπεζες 28.000.000.000 για να
τις στηρίξει και φυσικά για να µην έχουν απώλειες. Όχι ότι δεν θα
έχουν κέρδη, θα έχουν λιγότερα κέρδη από προηγούµενα.

Οι εφοπλιστές πάνε –είπε ο οµιλητής της Νέας ∆ηµοκρατίας-
και δροµολογούν τα καράβια τους όπου έχουν µεγαλύτερο συµ-
φέρον! Και το θεωρεί αυτό απολύτως φυσιολογικό και γι’ αυτό το
γεγονός δίνονται προνόµια, δίνονται κίνητρα, δίνονται επιδοτή-
σεις. Γι’ αυτό λέµε ότι είναι κοινωνικό αγαθό οι µεταφορές και
δεν µπορεί να γίνονται αντικείµενο τέτοιας σκληρής και στυγνής
εκµετάλλευσης.

Σε ό,τι αφορά την Ολυµπιακή Αεροπορία. Τον τελευταίο καιρό
πάρα πολλά ειπώθηκαν γι’ αυτό το εκατοµµύριο που καθηµερινά
δίνει το κράτος αλλά µέχρι σήµερα κανένας Υπουργός, καµιά κυ-
βέρνηση δεν έφερε έναν ισολογισµό της Ολυµπιακής Αεροπο-
ρίας που να αναφέρεται αυτό το συγκεκριµένο χρέος.

Και σε ό,τι αφορά την απαξίωση της Ολυµπιακής Αεροπορίας,
την απαξίωσαν συνειδητά όλες οι κυβερνήσεις.

Όταν βγήκε ο κ. Πάγκαλος ως Υπουργός και δήλωσε ότι είναι
τρελός αυτός ο οποίος ταξιδεύει µε την Ολυµπιακή, µεγαλύτερη
υπονόµευση δεν µπορούσε να γίνει.
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Τελειώνοντας, θέλω να σηµειώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι το ΚΚΕ
δεν τσουβάλιασε ποτέ κανέναν. Θέλω να το ξαναπώ. Κάθε πολι-
τική δύναµη από µόνη της µπαίνει στο τσουβάλι.

Η άρση του καµποτάζ εφαρµόζεται σήµερα από την Κυβέρ-
νηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Την άρση του καµποτάζ, µε βάση
επιλογή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την υλοποίησε το ΠΑΣΟΚ.

Για τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, εκτός όλων των άλλων που θα
µπορούσε κανένας να πει, εγώ θέλω να σας παραπέµψω στις δη-
λώσεις του παλιού Υπουργού του ΠΑΣΟΚ, του Γιάννη του Καψή,
ο οποίος είπε: «Τι κάθεστε και φωνάζετε τώρα; Ούτε προλάβαµε
να τη διαβάσουµε τη Συνθήκη του Μάαστριχτ!». Και το έλεγε χα-
ριτολογώντας …

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆εν ήταν Υπουργός ο Γιάννης ο
Καψής τότε.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ήταν Υπουργός τότε ο Γιάννης ο
Καψής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ήταν η Νέα ∆ηµοκρατία τότε.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Όχι, τότε. ∆εν ήταν στους µήνες της

ψηφοφορίας. Μετά ως Υπουργός είχε δηλώσει: «Τι φωνάζετε και
σκούζετε; Μήπως προλάβαµε να τη διαβάσουµε;»

Όµως τότε σε εκείνες τις συνθήκες το ΚΚΕ τύπωσε σε εκατο-
ντάδες χιλιάδες αντίτυπα αυτή τη Συνθήκη και την κυκλοφόρησε
για να ενηµερώσει τον ελληνικό λαό.

Πάντως, η πολιτική που σήµερα εφαρµόζεται, είτε το θέλουµε
είτε όχι, σε κάθε πτυχή της πολιτική, οικονοµική, κοινωνική, δη-
µοσιονοµική, εξωτερικής πολιτικής, µήτρα της έχει τη Συνθήκη
του Μάαστριχτ. Από εκεί ξεκίνησε και συµπληρώθηκε µετά µε τα
Σύµφωνα Σταθερότητας, κ.λπ. Συνεπώς, δεν είναι κάτι το οποίο
απλά το αναφέρουµε για να το αναφέρουµε, γιατί εκείνη η Συν-
θήκη ήταν ο καθοριστικός παράγοντας για τα τελευταία δεκαε-
πτά χρόνια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’
αριθµόν 66/20/26-3-2009 επίκαιρης επερώτησης των Βουλευτών
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας προς τους Υπουργούς
Μεταφορών και Επικοινωνιών, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων Έργων και Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά µε
την πολιτική της Κυβέρνησης στον τοµέα των µεταφορών.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.25’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη ∆ευτέρα 27 Απριλίου 2009 και ώρα 18.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα
µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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